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EDICIÓN 
Vivimos nun mundo onde queremos todo inmediatamente, aquí e agora. A espera angústianos, semella 

unha perda de tempo. Non nos gusta esperar pola comida, nin que o bus chegue tarde, nin que internet 

vaia lento. Mais as cousas precisan o seu tempo. Aquí está o claro exemplo. Esta revista, aínda 

chamándose Aquí e Agora, precisou moitas horas, ganas e ilusión ata chegar ás túas mans. 

 

Como calquera outro proxecto, comezou non existindo. Sendo un montón de follas en branco e ideas 

ocultas nos miolos dos redactores e redactoras. Pouco a pouco, entre reunión e reunión, AeA 16 foi 

crecendo ata conseguir ser a revista que hoxe é. Esa que nos permite resumir un pouco este último ano 

xograrino, expresar as nosas indignacións co mundo, reflexionar, descubrir música ou libros, espertar a 

nosa curiosidade científica, ver o lado máis doce dos nosos profes, recordar os lugares aos que viaxamos 

este curso, introducirnos no mundo do anime e do manga e moito máis. Esa que, espero, leas con moito 

agarimo, gozando das súas páxinas tanto como o fixemos nós durante todos estes meses. 

 

Cómpre dicir que, a pesar de que o seu período de crecemento non sempre resultou doado, considero que 

os quebradoiros de cabeza en maquetación, os momentos de baixón nos que parecía imposible que  algún 

día conseguísemos sacala adiante ou as angustias de última hora; TODO, queda perdoado e esquecido, 

porque é ela, AeA, a que consegue que non se perda a ilusión ano tras ano. É ela a que nos fai entender 

que as cousas boas, precisan o seu tempo. 

 

Laura López Pereiro 

Maio, 2016 
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QUEIXAS AO MUNDO 

Queixas ao mundo 
O DRAMA DOS REFUXIADOS SIRIOS 

A palabra refuxiado circula de maneira desenfreada polos medios de comunicación e as redes sociais.  

ACNUR -Alto Comisionado das Nacións Unidas- define aos refuxiados como “aquelas persoas que foxen 

para salvar as súas vidas ou preservar a súa liberdade”. Europa enfróntase a maior traxedia humanitaria 

dende a II Guerra Mundial”  segundo recoñeceu a propia UE.  A Guerra en Siria, marcada primeiro pola 

feroz represión do presidente Bashar al Assad e, máis recentemente, pola violencia sen límites do 

autoproclamado Estado Islámico obrigou a centos de miles de persoas a 

saír do seu país para fuxir dun conflito armado que se iniciou en marzo 

do 2011. Máis da metade da poboación siria tivo que abandonar  os 

seus fogares poñendo rumbo  cara a países veciños para asentarse en 

campos de refuxiados que se atopan ao límite da súa capacidade -

Turquía encabeza a lista de países que máis sirios acolle. Séguenlle os 

veciños Líbano, Irak, Xordania e Exipto-.  Outros apostaron todo a unha 

soa carta: chegar a Europa. A desesperación fai que perdan o medo á morte e se lancen ao mar arriscando 

as súas vidas, subindo a fráxiles barcazas que a miúdo naufraxian no Mediterráneo. Imaxes como a de 

Aylan, un neno sirio de tres anos, cuxo corpo sen vida apareceu nunha praia turca, non deixaron 

indiferente a ningúen e, fannos reflexionar sobre o drama que realmente están vivindo, deixando atrás as 

súas vidas, as súas raíces e iniciando unha viaxe cara o descoñecido na procura dun sosego roto polas 

bombas e a metralla. Unha realidade que se agocha tras eses rostros marcados pola fatiga, unhas olladas 

cheas de tristura e uns sorrisos forzados que buscan un pequeno gramo de esperanza a miles de 

quilómetros dos seus fogares.  

ACNUR que ten como obxectivo primordial salvagardar os dereitos e o 

benestar dos refuxiados ,denuncia a falta de fondos, o que  dificulta os 

esforzos humanitarios e o incremento da inseguridade no desprazamento 

forzoso da poboación, que afecta sobre todo a mulleres e a nenos. A crueza 

desta guerra prexudica de forma máis feroz a infancia, converténdose no 

grupo máis vulnerable. Siria conta xa cunha xeración perdida de nenos que 

só viron e viviron en guerra, privados do acceso as aulas e miles deles 

malviven en campos de refuxiados.  

É hora de poñernos no lugar destas persoas que tratan de sobrevivir, viaxando en condicións 

infrahumanas, poñendo en risco a súa propia vida para fuxir da violencia que asola un país devastado pola 

guerra.      A axuda aos refuxiados e o dereito de asilo son unha obriga dos Estados, non é un acto de 

caridade, senón un dereito internacional contido, entre outros, na  Declaración Universal de Dereitos 

Humanos. 

O fin da guerra pasa pola búsqueda de iniciativas de paz, por parte da comunidade internacional ,que debe 

de deixar atrás os seus intereses, en favor do pobo sirio que precisa recobrar a dignidade, a liberdade e a 
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xustiza social. Deixamos un oco aberto a esperanza para que testemuñas como a de esta muller siria sexan 

verdade: “soño co día no que os meus fillos volvan a correr na rúa”. 

 

 

MODELOS DE BELEZA 
 
Queremos falar dun tema moi posto na actualidade, pero que actúa como se fose un berro ao baleiro. Pouca xente 
se para neste tema e poucos o reflexionan e fan algo ao respecto; e xa que podemos deixalo pendurado nunhas 
páxinas, por que non facelo? 
Pero primeiro, invitámosvos a que reflexionedes vós: 
Que pensades do aceptado hoxe por “beleza”? Das modelos? Das mulleres e homes que, normalmente, vemos día a 
día en series e películas? Do que te podes atopar por moitos foros e blogs en  internet? Dos trastornos que isto pode 
causar? 
 
Un canon de beleza  é o conxunto daquelas características que unha sociedade considera 
convencionalmente como fermoso ou atractivo. 
É un problema, xa que moitas persoas; tanto homes coma mulleres (estas últimas nun número 
moito máis elevado)  queren seguir este modelo físico. 
Por unha parte, estas características físicas vense moito na prensa, na publicidade, na 
televisión, nas películas; tanto nas mulleres ensinando uns corpos delgados e esveltos con 
bastantes operacións que o longo do tempo traen consecuencias, ou nos homes; musculosos. 
Polo que podemos ver hoxe, a beleza é ter un corpo perfectamente bronceado, estar delgado/a, vestirse seguindo 
unhas regras; seguir uns canons de beleza. 
 
Debido a estes canons  impostos por nós, polo ser humano, dende aquí 
ou dende outros lugares, xurdiron graves enfermidades como os 
trastornos alimenticios; a anorexia e a bulimia, que se producen pola 
insatisfacción corporal persoal. 
A bulimia caracterízase porque a persoa que a padece dáse grandes 
atracos de comida e despois intenta compensalo con medidas drásticas 
como os vómitos e o exercicio físico excesivo para así, non subir de 
peso. 
A anorexia caracterízase polo temor a aumentar de peso, se chega a ser moi forte pode producirse unha visión 
distorsonada de si mesmo. 
 
Estes canons tamén veñen moito en internet; primeiro que moitas tendas de roupa on-line non teñen as tallas para 
todo tipo de corpos; aínda que en moitas tendas físicas tampouco temos esas opcións a escoller. 

E como segundo punto e mais grave; os blogs de dietética falsos;  que son unhas 
paxinas on-line onde os/as redactores non teñen ningun coñecemento sobre 
dietética.  
Estas páxinas son chamadas Ana por anorexia, para as persoas que sofren esta 
enfermidade e son Mia pola bulimia; aquí danse consellos falsos para estas 
enfermidades mentais,dannos pasos a seguir para unha dieta na que din que podes 
adelgazar en tantas horas ou días. Un youtuber español ten un vídeo falando destas 
paxinas onde se ven autenticas barbaridades,que son a realidade de hoxe en día: 
https://www.youtube.com/watch?v=lTR5MIVmfmI 

 
A conclusión de todo isto é que non te debes deixar comer a cabeza por estas normas; es ti, o teu corpo, a túa 
saúde, a túa alimentación. Cóidate. 
 
 
 

Lucía Pombo 

Uxía Gallego 
Silvia López Villanueva 
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QUEIXAS AO MUNDO 

O TERRORISMO 

A poucos días do atentado ocorrido en Bruxelas, non nos queda outra máis que lamentar, compadecer e apoiar a 

todas as vítimas dun movemento baseado no terror e na falta de empatía. Os personaxes que levan a cabo estes 

actos toman como escusa a relixión e xustifican a través dela a morte de centos de persoas inocentes que soamente 

estaban no momento e lugar equivocados. 

Isto non é un feito illado, senón que este tipo de violencia xa se 

deu anteriormente en París o 13 de novembro  de 2015, en 

Madrid o 11 de marzo de 2004... Aínda que a situación  na que 

se encontra Europa é grave, non debemos esquecer que a orixe, 

tanto do movemento como dos seus executores, está en todos 

aqueles países que non teñen o avance suficiente como para 

pensar por si mesmos e se refuxian na relixión. Debido a isto, a 

situación alí, é peor, se cabe, do que xa é aquí. 

 Logo, a pregunta é: por que atentar contra a vida de 

persoas inocentes incluso dando a túa propia por iso, como fan todas esas persoas que se inmolan? A resposta está 

nun Deus que “concede a salvación” a cambio das mortes e as accións inmorais de todos aqueles que consideran isto 

posible. Como é posible que xustifiquen unha masacre a tal escala coa relixión? Como unha persoa abandona toda a 

súa vida pola salvación? Por que deixar de lado a túa moralidade e acabar coa vida de persoas que ao mellor creen 

no mesmo Deus ca ti, pero que nunca vas a descubrir porque decides que a súa vida debe finalizar polo simple feito 

de estar no lugar equivocado?  

A resposta é moi simple: a falta de educación, a debilidade, a 

necesidade de refuxiarse dunha vida difícil e a esperanza 

dunha mellor. Aínda así, debemos dicir que non concibimos 

como unha mentalidade pode ser tan cerrada e unha persoa 

pode ter os valores tan esquecidos; como pode obviar tanto 

sufrimento, tantas perdas. Como as persoas que planean todo 

isto, porque non podemos esquecer que as persoas que 

cometen estes actos ou se inmolan non son as mesmas que os 

pensan,  poden ter unha fe tan cega nunha causa tan inxusta? 

Por que non se inmolan eles? Quizais sexa porque non cren 

tanto nisto como lles transmiten aos pobres inxenuos que 

soamente buscan unha saída a tanto sufrimento.  

Claramente nós non podemos dar unha solución para semellante problema, cremos que isto lles corresponde aos 

gobernos do distintos países, que deberían mirar máis alá de si mesmos e ter unha visión máis global. 

Dende aquí, en nome de todos os participantes de revista, e probablemente, en nome de todo o colexio soamente 

podemos darlle o noso máis sentido pésame e mostrar o noso apoio a todas aquelas familias que sufriron de 

primeira man estes atentados, ben sexa lamentando mortos ou feridos. Así como as persoas que pensan que 

lograron saír dese inferno, pero o cal sempre vai estar presente nas súas vidas… 

 
 

Miriam Balboa 

Alba Díaz 
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Dora Bruder, unha adolescente na Francia ocupada polo 

nazismo 
 

 

En	  1997,	  o	  escritor	  francés	  Patrick	  Modiano,	  premio	  Nobel	  de	  Literatura	  en	  2014,	  publicou	  Dora	  Bruder,	  un	  libro	  

moi	  especial,	  a	  medio	  camiño	  entre	  a	  novela,	  a	  investigación	  histórico-‐biográfica	  e	  a	  reflexión	  sobre	  a	  memoria	  

e	  a	  vida.	  Dora	  Bruder	  existiu	  realmente,	  naceu	  en	  París	  o	  25	  de	  febreiro	  de	  1926,	  nunha	  familia	  de	  emigrantes	  

xudeus	  de	  orixe	  austríaca;	  tiña	  por	  tanto	  14	  anos	  en	  1940,	  cando	  Francia	  é	  ocupada	  pola	  Alemaña	  nazi	  durante	  

a	  Segunda	  Guerra	  Mundial.	  

Moitas	  das	  novelas	  de	  Modiano	   falan	  de	  París	  e	  deste	  período	  da	  Ocupación	  que	  el	  

considera	  fundamental	  na	  súa	  propia	  “prehistoria”	  persoal,	  xa	  que	  o	  seu	  pai,	  de	  orixe	  

xudía,	  e	  a	  súa	  nai,	  encontráronse	  no	  París	  ocupado,	  e	  el	  naceu	  unha	  vez	  rematada	  a	  

guerra,	   en	   1945.	   Como	   bo	   novelista,	   Modiano	   documéntase	   para	   os	   seus	   escritos	  

lendo	  estudos	  universitarios	  e	  testemuños	  persoais	  sobre	  as	  vivencias	  dos	  parisienses	  

neses	   anos,	   así	   como	   a	   prensa	   da	   época.	   Na	   hemeroteca	   da	   Biblioteca	   Nacional	   de	  

Francia,	  descubriu	  nun	  exemplar	  do	  xornal	  Paris-‐Soir	  do	  31	  de	  decembro	  de	  1941,	  un	  

anuncio	  no	  que	  os	  pais	  de	  Dora	  piden	  información	  sobre	  a	  súa	  filla,	  que	  fuxiu	  da	  casa	  e	  

está	  en	  paradoiro	  descoñecido.	  

A	  fuga	  dunha	  adolescente	  a	  noite	  de	  fin	  de	  ano	  nun	  barrio	  que	  o	  autor	  coñece	  moi	  ben,	  e	  nun	  contexto	  socio-‐

histórico	  dunha	  gran	  complexidade	  e	  perigosidade,	  deulle	  a	  Modiano	  o	  punto	  de	  partida	  para	  a	  novela	  Voyage	  

de	  noces,	  publicada	  en	  1990	  (traducida	  ao	  español	  como	  Viaje	  de	  novios).	  Mais	  a	  rapaza	  detrás	  do	  anuncio	  non	  

deixaba	   de	   intrigarlle.	   Quen	   era	   esa	   adolescente	   xudía,	   sen	   dúbida	   de	   forte	   carácter	   mais	   tamén	   moi	  

inconsciente,	  capaz	  de	  fuxir	  da	  casa	  en	  plena	  Ocupación?	  Que	  foi	  dela	  e	  da	  súa	  familia?	  

As	   investigacións	   levadas	   a	   cabo	   durante	   anos	   polo	   escritor,	   as	   respostas	   atopadas,	   as	   incógnitas	   aínda	   non	  

despexadas,	  deron	  lugar	  a	  un	  segundo	  libro,	  Dora	  Bruder,	  no	  que	  a	  realidade	  se	  mestura	  coa	  ficción,	  pero	  o	  que	  

é	  aínda	  máis	  importante,	  rescataron	  e	  proxectaron	  a	  memoria	  de	  Dora	  Bruder	  no	  noso	  presente,	  e	  certamente	  

no	  futuro	  dos	  adolescentes	  que	  hoxe	  teñen	  a	  idade	  de	  Dora.	  

Agora	  sabemos	  que	  a	  rapaza	  regresou	  a	  casa	  coa	  súa	  familia,	  pero	  sabemos	  tamén	  que	  nove	  meses	  despois,	  en	  

setembro	  de	  1941,	  ela	  e	  o	  seu	  pai	  Ernest	  foron	  detidos	  e	  deportados	  ao	  campo	  de	  exterminio	  de	  Auschwitz,	  en	  

Polonia,	   onde	   foron	   asasinados,	   ao	   igual	   que	   a	   súa	   nai	   Cécile,	   detida	   e	   deportada	   uns	   meses	   despois,	   en	  

febreiro	  de	  1943.	  O	  azar	  quixo	  que	  no	  mesmo	  convoi	  de	  Dora	  viaxase	  tamén	  cara	  o	  horror	  de	  Auschwitz	  Nina	  

Reycin,	  xudía	  de	  orixe	  rusa,	  amiga	  da	  actriz	  galega	  exiliada	  María	  Casares.	  Nina	  e	  outros	  trece	  membros	  da	  súa	  

familia	  tampouco	  regresaron.	  
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De	  xuño	  de	  1942	  a	  agosto	  de	  1944,	  11.400	  nenas	  e	  nenos	  xudeus,	  menores	  de	  18	  anos,	   foron	  arrestados	  en	  

Francia	   e	   deportados	   aos	   campos	   de	   exterminio	   nazis;	   6.100	   de	   entre	   eles	   eran	   parisienses.	   Dos	   11.400	   só	  

regresaron	  200.	  Detrás	  de	   cada	  un	  deses	  números	  hai	  unha	  vida,	  un	  nome	  e	  unha	   imaxe	  que	  o	   investigador	  

Serge	  Klarsfeld	  recupera	  día	  tras	  día	  dende	  hai	  moitos	  anos.	  El	  puido	  ser	  un	  deses	  nenos	  desaparecidos,	  mais	  o	  

seu	   pai	   conseguiu	   agachalo	   nun	   armario	   cando	   a	   policía	   do	   goberno	   francés	   colaboracionista	   de	   Vichy	   veu	  

detelos;	  deixándose	  prender,	  o	  pai	  deulle	  por	  segunda	  vez	  a	  vida	  ao	  seu	  fillo,	  quen	  dedicou	  a	  súa	  idade	  adulta	  a	  

recuperar	  a	  memoria	  daqueles	  outros	  nenos	  que	  non	  tiveron	  esa	  oportunidade.	  

Existen	  en	  Francia	  moitos	  lugares	  de	  memoria	  onde	  se	  honra	  aos	  adultos	  exterminados	  como	  consecuencia	  da	  

colaboración	   do	   estado	   francés	   co	   ocupante	   alemán	  durante	   a	   Segunda	  Guerra	  Mundial,	   cuestión	   por	   outra	  

banda	   espiñenta,	   dolorosa	   e	   aínda	   non	   resolta	   a	   día	   de	   hoxe	   completamente	   na	   Francia	   actual.	   Os	   adultos	  

tiveron	   unha	   vida	   que	   se	   pode	   poñer	   en	   valor:	   crearon,	   traballaron,	   namoraron,	   tiveron	   amigos	   e	   fillos,	  

bordaron	   unha	   colcha,	   tallaron	   unha	   pipa,	   plantaron	   unha	   maceira	   preservada	   con	   amor	   polos	   seus.	   Os	  

adolescentes	  e	  os	  nenos	  non	  tiveron	  tempo	  de	  facelo.	  A	  súa	  memoria	  non	  puido	  ser.	  A	  inxustiza	  é	  dobremente	  

brutal.	  

O	   xesto	   xeneroso	  e	   comprometido	  de	  Modiano	   recuperou	  o	  nome	  de	  Dora	  Bruder	  do	  esquecemento,	   e	   fixo	  

dela	   a	   primeira	   adolescente	   cun	   nome	   reivindicado	   e	   honrado	   no	   traballo	   de	  memoria	   en	   Francia.	   A	   actual	  

alcaldesa	  da	   cidade,	  Anne	  Hidalgo,	  de	  orixe	  española,	  decidiu	  que	  o	  nome	  de	  Dora	  debía	   ser	   inscrito	  no	   seu	  

barrio,	   como	   símbolo	  de	   todos	  os	  nenos	  e	   adolescentes	   vítimas	   inocentes	  do	  nazismo.	  Hoxe,	  un	  paseo	  Dora	  

Bruder	  existe	  no	  rueiro	  de	  París,	  un	  lugar	  da	  nosa	  común	  memoria	  antifascista,	  un	  lugar	  para	  a	  vida.	  

María	  Lopo	  
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Libros imprescindibles 
Libros, libros, libros. Hai moitos tipos de libros. Non é tan fácil meter  un libro nunha categoría ou un xénero 

concreto e pum!, deixalo e non reparar nas múltiples variedades que hai dentro do mesmo. Cada libro é un mundo. 

E hai miles de millóns de libros. En resumo, miles de millóns de mundos. Aínda que por desgraza non todos son tan 

bos como esperabamos a primeira vez que vimos a portada, de aí o: “Non xulgues un libro pola súa portada” e 

outros son moito mellores do que imaxinásemos. Polo que poderiamos dicir que calquera persoa pode atopar un 

deses libros tan bos, que ás veces ata marcan a túa vida. Eses libros que unha vez que os les, cambian o teu 

pensamento, e aínda que só sexa un pouco, nunca che deixan como antes. Podería dicirse que hai libros que “debes”  

ler antes de morrer. E estes son os dez libros, que esta humilde redactora cre que calquera persoa que goce do 

“arte” de ler, debería ler, con perdón pola redundancia. 

O gardián entre o centeo (J. D. Salinger) 
 A novela conta a historia de Holden Caulfield, un entrañable mozo neoiorquino de 16 anos 

que acaba de ser expulsado da súa escola. Narrada na voz de Holden, un mozo caracterizado 

por ter malos resultados nos seus estudos (xa fora expulsado de varios colexios) e quen cre 

que a maioría da xente é "falsa", salvo algunhas excepcións, é dicir, os seus irmáns: D.B. , o 

triunfador de Hollywood; a nena pequena, Phoebe, a quen Holden adora;  e Allie, o seu irmán 

morto. Desde os primeiros instantes as desventuras de Caulfield e as súas profundas 

reflexións sobre cousas que a outras persoas pasaríanlles desapercibidas, chegan ao 

corazón. Holden é un personaxe complexo: observador, sensible, esaxerado, sarcástico, 

curioso e caracterizado por unha rebeldía diferente (quen lea o libro entenderá a que me 

refiro).  

 

 

1984 (George Orwell) 
 Winston Smith  traballa no Ministerio da Verdade e o seu traballo é reescribir a historia, 

ironizando así o nome do mesmísimo Ministerio. Tras anos traballando para devandito 

ministerio, Smith empézase a dar conta de que os retoques á historia dos que é autor son 

unha pequena parte da farsa na que se basea o goberno, e descobre a falsidade de todo o que 

fai o Partido. Tratando de evadir a vixilancia á que os somete  o  Gran Irmán atopa o amor 

cunha rebelde, Julia, unha desenganada do sistema como el; ambos encarnan así a resistencia 

contra a sociedade, sociedade que se vixía así mesma. 

 

 

Cartas cruzadas (Mark Zusak) 
 Ed Kennedy é un mozo calquera nun suburbio calquera dunha gran cidade calquera. Vive 

nun apartamento maltreito en compañía do seu vello can e gáñase o soldo como taxista 

desde hai uns anos. Acompáñalle unha cuadrilla de amigos que pouco ou nada lle piden á 

vida, pero de súpeto algo pasa e Ed terá unha misión. Día tras día, noite tras noite, irá 

descubrindo que o afecto, a amizade e o amor non son palabras ocas senón verbos vivos: se 

queres saber, pregunta; se pretendes axudar, actúa; se queres cambiar, non esperes. Cartas 

Cruzadas é unha historia bela, tenra, real e que lle pode chegar a tocar o corazón a máis 

dun, que demostra moitas cousas e lémbranos outras. Unha historia envolvente e diferente, 

non te esperas ningún dos movementos do personaxe, e a pesar da enorme cantidade de metáforas que poden 

chegar a cansar (pero achéganche moitas frases xeniais) o ritmo do libro non se volve pesado en ningún momento. 

Mark Zusak é un mago das palabras e ler un libro seu é como vivir a historia en carne propia. 
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A ladroa de libros (Mark Zusak) 
O dato máis rechamante deste libro é que está narrado desde a perspectiva da morte, o que 

fai que a historia sexa un tanto curiosa. Liesel Meminger, é unha nena que vai vivir cunha 

familia adoptiva, formada por Hans,  o home do acordeón; e Rosa Hubermann, a gruñona de 

bo corazón, nun pobo próximo a Múnic, na Alemaña da Segunda Guerra Mundial. Son os 

tempos do augue do partido de Hitler e nada bo pode esperarse. Ao longo da historia, vese   o 

crecente interese de Liesel por aprender a ler e pola literatura en xeral, á vez que se narra 

como deberá demostrar o seu valor no difícil tempo no que vivía. É unha fermosa historia 

sobre o poder das palabras: cativadora, emocionante de principio a fin, consegue facer algo do que non todos os 

libros son capaces, emocionarche a cada páxina. 

 

O nome do vento (Patrick Rothfuss) 
 “Roubei princesas a reis agónicos. Incendiei a cidade de Trebon. Pasei a noite con Felurian e 

espertei vivo e cordo. Expulsáronme da Universidade a unha idade á que á maioría aínda non 

os deixan entrar. Percorrín de noite camiños dos que outros non se atreven a falar nin sequera 

de día. Falei con deuses, amei a mulleres e escribín cancións que fan chorar aos bardos. 

Chámome Kvothe. Quizá oíses falar de min.” Estas son as palabras que se poden ler na portada 

do primeiro volume das “Crónicas do asasino de reis”, palabras que convidan a descubrir máis 

sobre o seu protagonista: Kvothe. Persoalmente, adoro este libro. A primeira vez que o vin… 

pois non sentín nada. Parecía un libro normal e corrente, cunha portada cativadora, iso si. E o 

mesmo durante as primeiras cinco páxinas, pero ao chegar á décima o libro comezou a exercer o seu encanto sobre 

o meu. Ás duascentas páxinas o libro lembroume o porque do meu amor á lectura. Pero entón a pesar de que algo 

dentro do meu necesitaba aumentar a velocidade da lectura, empecei a reducir o ritmo: non quería que a historia 

acabase. Pero chegou o final, e con el os desexos do seguinte libro: “O temor dun home sabio”. 

 

O club dos corazóns solitarios (Elizabeth Eulberg) 

 A Penny Lane rompéronlle o corazón, enganárona e xura que non volverá confiar nun mozo 

xamais. É ese suceso o que inspira o nacemento de “O Club dos Corazóns Solitarios”, nome 

baseado nunha canción dos Beatles. Non se podía esperar menos dunha moza chamada 

como un dos temas do mesmo grupo. Ao principio, ela é o único membro, pero pronto se lle 

unen Diane, a súa antiga mellor amiga, que acaba de romper co seu noivo e sente perdida; e 

Tracy, a súa actual mellor amiga, que é incapaz de conseguir unha cita cos mozos que lle 

interesan, e unha chea de mozas máis do instituto que tamén están cansadas de ter que 

cambiar e transformarse para gustarlles a eles.  A pesar de que  o romance de instituto é un 

xénero demasiado usado na literatura xuvenil, este libro é refrescante e divertido. Trata 

moitos máis temas a parte do desamor e como afrontalo. Tamén mostra como afrontar os cambios, como deixar de 

ser o que todo o mundo espera e comezar a ser ti mesmo. Facer o que a ti che gusta sen pensar o que dirán os 

demais. Os diálogos son rápidos e divertidos, o ritmo intenso e o final aínda que tópico é como 

debería ser. É o final que lle convén á historia. 

 

As vantaxes de ser invisible (Stephen Chbosky) 

Charlie é un complexo adolescente de 15 anos, cunha gran capacidade de observación, que está a 

piques de comezar o seu primeiro ano no instituto, tras o suicidio do seu mellor amigo Michael. 

Nun intento de lidar coa morte do seu amigo, así como a súa ansiedade  por de ter que asistir ao 

instituto só, Charlie comeza a escribir cartas a un "amigo". Non cre que poida apoiarse na súa 

familia porque eles non o entenderían. A única persoa á que sente próxima é a súa, tamén falecida, tía Helen, que 
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morreu o día dos seu  sétimo aniversario. Pouco despois de comezar o instituto, Charlie faise amigo de Sam e o seu 

medio irmán Patrick, ambos os estudantes de último ano quen o introduce nun mundo novo cargado de novas 

experiencias e novas amizades.  

Charlie é un personaxe co que é moi fácil empatizar, alguén que se fixa nos detalles, coa capacidade de chegar a 

coñecer ás persoas simplemente con observalas detidamente, sen necesidade de falar con elas.  A pesar de que, 

como o resto dos libros que puxen aquí, este libro é xenial, o final é un tanto decepciónante. Durante toda a novela 

o ritmo é lento, as descricións están cargadas de emoción e os detalles coidados ata rozar a perfección. Pero ao 

chegar ao final, hai detalles que che deixan coas dúbidas, e acabas tendo que completalo coa túa imaxinación.  

 
A conxura dos necios (Toole) 
Un libro estraño. Pero quen dixo que o estraño non puidese ser magnífico? O protagonista é todo 

aquilo que non debe ser un ser humano, un ser desprezable, ao que dan ganas de estrangular 

saltando ás páxinas do mesmo libro. Ignatius J. Reilly é un ser inadaptado que soña con que o 

modo de vida medieval  reine de novo no mundo. Para iso,  coa intención de ser escoitado nun 

mundo no que é un incomprendido, redacta centos de cadernos nos que plasma como ve o 

mundo. Para a súa desgraza, e a diversión do lector, Ignatius sómese nese mundo que el mesmo 

tanto odia e vese obrigado a someterse á “escravitude”: o traballo. Este é o que dá sentido a toda a obra e o que 

permite coñecer a outros personaxes, os cales acabarán resultando tan entrañables como Ignatius, a pesar das ganas 

iniciais de estrangulalos. A verdade, despois de lelo, dóeche que esta fose a última e primeira obra deste autor, que 

se suicidou antes da publicación do libro. 

 
Battle Royale (Koushun Takami) 
Na República do Gran Oriente Asiático está prohibido o rock, esa música considerada decadente. Os  mozos crecen 
nun estado totalitario e controlador que promove a competitividade. Como medida de control de rebelións, a 

administración pon en marcha o Programa: cada ano, 50 clases de distintos institutos son elixidas 
para loitar a matar na BATTLE ROYALE. Os alumnos elixidos son illados nunha illa. As normas do 
xogo son estritas: non poden escapar, non poden contactar co exterior, e só pode quedar un. 
Todo está permitido para sobrevivir.Empeza o xogo.Empeza BATTLE ROYALE. Que se pode dicir do 
libro que inspirou unha das máis vendidas triloxías da actualidade? Se, “Os xogos da fame” están 
baseados nesta brillante historia. E quen non coñece aínda que sexa de oídas tal triloxía?  
A acción é intrépida, e aínda que hai algúns capítulos non aptos para estómagos sensibles con 
exceso de imaxinación, á parte de demostrar que a crueldade humana ás veces pode chegar a 
límites insospeitados… a historia ten os seus puntos graciosos. A gran cantidade de páxinas non 

resultan para nada un inconveniente cando nelas atopas plasmada unha trama tan aditiva e impresionante e tal 
cantidade de personaxes perfilados detalladamente: son 42 estudantes os que entran no proxecto e chegamos a 
coñecelos a todos, certo que unhas dunha forma máis profunda que outras,  aínda que recoñezo que ás veces é fácil 
facerse un lio cos nomes. Pero acabas entendéndoos. 
 

O señor das moscas (William Golding) 
Conta a historia dun grupo de mozos británicos cuxo avión chocou nunha illa deserta no Océano 
Pacífico. (Parece son tempos de guerra no mundo, que raro) Tras o falecemento do único adulto 
que acompañaba o avión, os mozos, nenos entre seis e doce anos, teñen que coidarse e 
organizarse. Ralph, un dos  maiores, faise o "xefe" coa axuda dunha cuncha  á que lle outorgan o 
poder, quen a teña será o que poida falar. Pero pronto xorden discrepancias entre o ?xefe? e outro 
dos nenos maiores, Jack. E nada bo pode saír diso? 
Este libro é un clásico (é dicir, que apesta a libro de lectura obrigatoria), pero ironicamente coñecino ao lerme outra 
saga de libros “Percy Jackson e os deuses do Olimpo”, outra boa saga pero iso agora non vén ao caso. Como outros 
dos libros que citei esta é unha novela distópica, que nos ofrece, unha profunda reflexión acerca da natureza do ser 
humano  e un intenso debate acerca da bondade ou maldade natural do ser humano.  

   Traballo realizado por María Jaramillo 
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ANDREA MACEIRAS 
	  

“Eu	  non	  son	  moito	  de	  dar	  consellos,	  pero	  si	  podo	  falar	  do	  que	  a	  min	  me	  funcionou:	  compartir	  
a	  literatura	  o	  máximo	  posible.”	  

	  
Escritora	  nada	  na	  Coruña,	  e	  autora	  do	  coñecido	  libro	  “Nubes	  de	  Evolución”,	  ou	  o	  máis	  recente	  
“Europa	  Express”.	  	  	  

Que	   cres	   que	   estarías	   a	  
facer	   se	   a	   escritura	   non	  
se	   cruzase	   polo	   teu	  
camiño?	  
Aos	   trece	   anos	   un	   dos	  
meus	   soños	   era	   ser	  
arqueóloga,	   quizais	  
seguiría	  esa	  senda.	  
	  
Levas	   a	   literatura	   dentro	  
dende	   que	   tes	   recordo,	  
ou	   houbo	   algún	  
momento	   ou	   situación	  
que	  fixo	  estalar	  a	  túa	  vea	  
de	  escritora?	  	  
Gústame	   desde	   sempre.	  
Penso	   que	   o	   primeiro	  
punto	   de	   inflexión	   foi	  
cando	   os	   meus	   pais	   me	  
fixeron	   o	   carné	   da	  
biblioteca	   do	   meu	  
concello,	   non	   lembro	  
cando.	   Anos	   máis	   tarde,	  
cando	   comecei	   o	  
instituto,	   empecei	   a	  
presentarme	   a	   certames	  
literarios	   e	   ese	   foi	   outro	  
momento	   importante.	  
Dunha	  forma	  ou	  doutra,	  a	  
literatura	   sempre	   estivo	  
moi	   presente	   na	   miña	  
vida.	  
	  

Cales	   cres	   que	   son	   os	  
factores	   máis	  
importantes	   á	   hora	   de	  
escribir	  unha	  novela?	  
Os	   mesmos	   factores	   que	  
me	   importan	   como	  
lectora:	   un	   bo	   principio	   e	  
un	  mellor	  final.	  
	  
Xa	   sabemos	   que	   os	  
personaxes	   que	   crea	   un	  
escritor	  son	  como	  fillos	  e	  
fillas	  e	  que	  pode	   resultar	  
moi	   difícil	   elixir	   a	   un,	  
pero	  poderíasnos	  dicir	  cal	  
é	   o	   personaxe	   que	   máis	  
pegada	  deixou	  en	  ti?	  
Penso	   que	   elixiría	   ao	  
grupo	   de	   rapaces	   e	  
rapazas	   que	   protagoniza	  
Europa	   Express.	   Síntome	  
moi	   próxima	   a	   eles	  
porque	  eu	   fixen	  en	  varias	  
ocasións	   a	   viaxe	   de	  
interrail	   que	   eles	   realizan	  
e	   identifícome	   cos	   seus	  
soños,	   arelas	   e	  
inquedanzas.	  

	  
“Aos	  trece	  anos	  un	  dos	  
meus	  soños	  era	  ser	  

arqueóloga.”	  
	  

Deixando	   un	   pouco	   á	  
marxe	   o	   lado	   de	  
escritora,	   falemos	   da	  
Andrea	   lectora.	   Que	  
autores	   e	   xéneros	  
prefires	  á	  hora	  de	  ler?	  
Leo	   de	   todo	   e	   son	  
voluntariamente	  
anárquica	   á	   hora	   de	  
organizar	   as	   miñas	  
lecturas.	   Procuro	  
combinar	   os	   clásicos	   cos	  
best-‐sellers	   actuais,	   ler	  
autores	   de	   diferentes	  
nacionalidades	   e	  
diferentes	  xéneros.	  Cando	  
atopo	   un	   autor	   ou	   unha	  
autora	   que	  me	   gusta,	   leo	  
canto	   máis	   poida	   da	   súa	  
obra	   co	   fin	   de	  
comprender	   por	   que	  
exerce	   esa	   fascinación	   en	  
min.	  Para	  min	  un	  bo	   libro	  
é	   aquel	   que	   te	   envolve	   e	  
que	   te	   suspende	   ata	   o	  
final.	  
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Que	   opinas	   sobre	   a	  
comunidade	  booktuber?	  
A	   comunidade	   booktuber	  
é	   algo	   perfectamente	  
natural,	   pois	   supón	  
conxugar	  a	  literatura	  coas	  
novas	   tecnoloxías	   ata	   tal	  
punto	   que	   a	   meirande	  
parte	   dos	   booktubers	   se	  
expresa	   a	   través	   de	  
vídeos,	   pero	   le	   en	  
formato	   papel,	   feito	   que	  
podería	   resultar	  
paradoxal,	   pero	   que	   para	  
min	  é	  sintomático	  de	  que	  
a	   literatura	   e	   as	  
tecnoloxías	   están	  
destinadas	   a	   convivir	   sen	  
que	   exista	   conflito	   entre	  
elas.	   Gústanme	   os	   e	   as	  
booktubers	   porque	   teñen	  
a	   capacidade	   de	  
compartir	   o	   pracer	   da	  
literatura	   dun	   xeito	   moi	  
fresco	   e	   moi	   próximo	   ao	  
público,	  case	  como	  nunha	  
conversa	  entre	  amigos.	  Eu	  
véxoos	   de	   cando	   en	   vez	  
pola	   súa	   autenticidade	   e	  
algunhas	   veces	   sigo	   as	  
súas	  recomendacións.	  
	  
Que	  opinas	   sobre	  o	   feito	  
de	  que	  un	  dos	  teus	  libros	  
está	   a	   ser	   lectura	  
obrigatoria	   no	   noso	  
centro?	  	  
Só	   podo	   desexar	   que	   vos	  
guste	   moito	   e	   sería	  
estupendo	  que	   tivésemos	  
a	   oportunidade	   de	   falar	  
del.	  Unha	  das	   cousas	  que	  
máis	  me	  gusta	  de	  escribir	  

literatura	   xuvenil	   é,	  
precisamente,	   a	  
oportunidade	   de	   ter	  
encontros	   cos	   lectores	   e	  
lectoras	   porque	   sodes	  
moi	   sinceros,	   frescos	   e	  
sempre	   saio	   cargada	   de	  
inspiración.	  

	  
	  
Como	   creas	   os	   teus	  
personaxes?	  
Non	   teño	   un	   método	  
definido	   para	   a	   creación	  
dos	   personaxes,	   supoño	  
que	   unindo	   moitos	  
retallos	   de	   diferentes	  
persoas,	   situacións	   e	  
combinándoos	   con	  
elementos	   ficticios	   que	  
sexan	   acaídos	   para	   a	  
trama.	  
	  
Prefires	   o	   libro	   en	   papel	  
ou	   chama	   máis	   a	   túa	  
atención	   o	   formato	  
electrónico?	  
Prefiro	   o	   formato	   en	  
papel,	   pero	   tamén	   leo	  
libro	   electrónico.	   Supoño	  
que	   o	   ideal	   é	   quedarse	  
coas	  vantaxes	  de	  cada	  un	  
dos	   soportes:	   o	   libro	   en	  
papel	   ten	   outro	   engado,	  
supón	  unha	   relación	  máis	  
física	  e	  intensa	  co	  lector/a	  
pola	   súa	   dimensión	   de	  
obxecto;	   o	   libro	  

electrónico	  responde	  a	  un	  
enfoque	   máis	   práctico	   e	  
inmediato	  da	  lectura.	  
	  
“A	  literatura	  gústame	  

desde	  sempre.”	  
	  

Supoñemos	   que	   tomas	  
notas	  do	  que	  se	  che	  pasa	  
pola	   cabeza,	   para	  
empregalo	   máis	   tarde.	  
Falo	   en	   papel	   ou	  
electronicamente?	  
Normalmente	   levo	  
sempre	   comigo	   un	  
caderno	   pequeno	   no	   que	  
vou	   apuntando	   ideas	  
porque	   me	   gusta	   ter	   a	  
liberdade	   de	   incluír	  
esquemas,	   debuxos	   e	  
elementos	   visuais,	   feito	  
que	   non	   permiten	   os	  
soportes	  dixitais	   .	  Pero	  se	  
non	   o	   teño,	   tamén	   me	  
resulta	   moi	   útil	   a	  
aplicación	   de	   notas	   do	  
móbil.	  
	  
Hai	   algo	   que	   tentes	  
transmitir	   ou	   que	  
compartan	   todos	   os	   teus	  
libros	  
independentemente	   da	  
temática?	  
A	   pesar	   de	   que	  
tematicamente	   son	   moi	  
dispares,	   penso	   que	   en	  
moitos	   deles	   hai	   un	   leit	  
motiv	   que	   lles	   dá	   certa	  
unidade:	   a	   procura	   da	  
identidade	   persoal.	   Para	  
min	   é	   un	   dos	   elementos	  
máis	  importantes	  durante	  
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a	  etapa	  da	  adolescencia	  e	  
mesmo	  durante	  a	  vida	  en	  
xeral.	  
	  
“Eu	  vexo	  a	  booktubers	  de	  
cando	  en	  vez	  pola	  súa	  

autenticidade”.	  
	  
Que	   lle	   aconsellarías	   a	  
todos	   e	   todas	   aqueles	   e	  
aquelas	   rapazas	   que	  
soñan	   con	   chegar	   a	   ser	  
escritores	  e	  escritoras?	  
Eu	   non	   son	  moito	   de	   dar	  
consellos,	   pero	   si	   podo	  
falar	   do	   que	   a	   min	   me	  
funcionou:	   compartir	   a	  
literatura	   o	   máximo	  
posible.	   Xa	   sexa	  
mandando	   a	   certames	  
literarios	  ou	  escribindo	  na	  
revista	   do	   colexio,	   obter	  
unha	   perspectiva	   externa	  
dos	   textos	   propios	  
sempre	   axuda	   a	  
melloralos.	   A	   literatura	   é,	  

na	   súa	   esencia,	  
comunicación.	  	  
	  
Tentaches	   publicar	   algún	  
libro	  antes	  de	  conseguir	  a	  
túa	   primeira	   publicación	  
ou	   todo	  marchou	  ben	  ao	  
primeiro	  intento?	  
A	   primeira	   novela	   que	  
escribín,	   Proxecto	  
bolboreta,	   envieina	   a	  
varios	   certames	   e	   tiven	   a	  
fortuna	  de	  que	  gañara	  un	  
deles:	   o	   Certame	   de	  
Micronovela	   do	   Concello	  
de	   Soutomaior.	  O	   premio	  
incluía	   a	   publicación	   da	  
obra	  na	  editorial	  Xerais.	  
	  
Cal	   das	   túas	   obras	   che	  
resultou	  máis	  complexa	  a	  
hora	  de	  creala?	  
Cada	  unha	  delas	  ten	  a	  súa	  
complexidade.	   Nubes	   de	  
evolución	  é,	  por	  exemplo,	  
unha	  novela	  intimista	  que	  
relata	   un	   cruce	   vital	   de	  

tres	   personaxes	   moi	  
diferentes	  entre	  si	  e	  a	  súa	  
dificultade	   estribou	   en	  
crear	   e	   conectar	   a	   eses	  
protagonistas.	   En	  
Volverás,	   golfiño,	   obra	  
que	   relata	   a	   historia	   dun	  
misterio	   na	   Costa	   da	  
Morte,	   hai	   moita	  
investigación	  sobre	  lendas	  
e	   naufraxios.	   En	   Europa	  
Express	   o	   reto	   estaba	   en	  
manter	   a	   tensión	   do	  
relato,	  pois	  é	  unha	  novela	  
de	  intriga	  psicolóxica.	  
	  
“Para	  min	  un	  bo	  libro	  é	  
aquel	  que	  te	  envolve	  e	  
que	  te	  suspende	  ata	  o	  

final.”	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  

	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  

	   Manuel	  Corujo	  Muíña	  e	  Laura	  López	  Periero	  
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III RECITAL POÉTICO MUSICAL NO XOGRAR 
O	  pasado	  	  29	  de	  abril	  celebramos	  o	  Día	  do	  Libro	  cun	  espectáculo	  poético	  musical.	  “Clásicos	  de	  sempre”	  foi	  o	  título	  elixido	  
este	  ano	   	  no	  que	   conmemoramos	  aos	  dous	  escritores	  máis	  universais:	  Cervantes	  e	   Shakespeare.	  O	   fío	   condutor	   	   foron	  
unha	  serie	  de	  máximas	  sobre	  o	  libro	  que	  serviron	  para	  introducir	  os	  diferentes	  números.	  

“Nunca	   sufrín	   unha	   pena	   que	   unha	   hora	   de	   lectura	   non	   me	   quitara”	   (Montesquieu).	   O	   primeiro	   número	   foi	   	   un	  
homenaxe	  ao	  cine	  mudo	  protagonizado	  por	  Lucas	  Santos	  e	  Lucía	  Méndez	  	  e	  que	  resultou	  da	  adaptación	  libre	  dunha	  obra	  
homónima	  do	  IES	  RAYUELA	  de	  Móstoles.	  Ambos	  alumnos	  conseguiron	  reproducir	  á	  perfección	  os	  códigos	  expresivos	  desta	  
arte.	  

“Un	  día	  lin	  un	  libro	  e	  toda	  a	  miña	  vida	  cambiou”	  (Orhan	  Pamuk),	  deu	  pé	  a	  un	  performance	  sobre	  o	  libro	  e	  o	  seu	  poder	  de	  
atracción	  sobre	  os	  lectores.	  Eugenia	  	  López	  ,	   	  Miqueias	  Ferreira,	  	  Chaneli	  Bonilla	  e	  Ryan	  Santos	  	  foron	  os	  	  encargados	  de	  	  
marcar	  o	  ritmo.	  

“Aprender	   a	   ler	   foi	   o	  máis	   importante	   que	   fixen	   na	  miña	   vida”	  Da	  man	   de	   Vargas	   Llosa	   trasladámonos	   ao	   teatro	   do	  
século	  XVII	  e	  asistimos	  a	  unha	  das	  esceas	  máis	  simpáticas	  da	  obra	  de	  Lope	  de	  Vega	  ,La	  dama	  boba,	  e	  onde	  	  Lucía	  Gallego	  e	  
María	  González	  	  demostraron	  a	  súa	  	  capacidade	  camaleónica	  para	  a	  interpretación.	  

“O	   libro	   é	   antorcha	   do	   pensamento	   e	  manantial	   do	   amor”	   (Rubén	   Darío).	  Nunha	   atmosfera	   íntima	   e	   romántica,	   	   os	  
versos	  do	  poema	  “Deseo”	  	  de	  Dulce	  María	  Loynaz	  	  ilustraron	  unha	  coreografía	  sinxela	  	  na	  que	  se	  potenciou	  a	  	  expresión	  do	  
afecto,	   nunha	   simbiose	   	   	   harmónica	   de	  música,	   letra	   e	   expresión	   corporal.	   Paula	   López,	   Lucas	   Veiga,	   Iván	   López,	   Yoel	  
Cotardo,	  Ángela	  Balboa,	  Iñaki	  Fernández,	  Noelia	  Lago,	  Pablo	  Cachafeiro,	  Natalia	  Arias	  e	  Andrés	  Sierra	  	  	  souberon	  transmitir	  
a	  maxia	  	  hipnótica	  deste	  	  fermoso	  poema	  que	  foi	  	  verbalizado	  por	  	  Julia	  Castellano	  e	  Pedro	  E.	  Canoa.	  

“A	  pluma	  é	  a	  língoa	  da	  alma”	  dixo	  Cervantes	  ,	  	  e	  como	  	  as	  imaxes	  	  crúas,	  violentas	  ,	  indinas	  	  e	  vergoñentas	  	  da	  guerra,	  do	  
terrorismo,	  da	  fame	  ,	  da	  insolidariedade	  	  …	  teñen	  tanto	  protagonismo	  na	  nosa	  	  realidade,	  decidimos	  	  mirarnos	  ao	  espello	  
como	  	  rapea	  J.Pelirrojo	  e	  Curricé	  nun	  	  dos	  temas	  de	  máis	  	  gancho	  neste	  momento.	  Mirármonos	  ao	  	  espello	  para	  descubrir	  	  
o	  moito	  do	  que	  disfrutamos	  no	  pouco	  que	  nos	  parece	  que	  temos	  e	  que	  ,	  de	  seguro,	  é	   	  preferible	   	  á	  nada.	  Mirarnos	   	  ao	  
espello	  para	  decatarnos	  da	  necesidade	  de	  ter	  	  conciencia,	  	  da	  necesidade	  de	  loitar	  para	  ter	  conciencia.	  Eduardo	  Mao,	  Iria	  
Gallego,	  Sandra	  Rodríguez,	  Laura	  López,	  Lucía	  Somoza	  foron	  os	  encargados	  de	  	  representarnos	  ante	  	  ese	  	  espello	  cruento.	  
Noelia	  López	  e	  Javier	  Arias	  	  reivindicaron	  a	  letra	  desta	  canción..	  

“Un	  lector	  vive	  mil	  vidas	  antes	  de	  morrer”	  (Jojen	  Reed)	  Estas	  palabras	  do	  personaxe	  de	  Xogo	  de	  Tronos	  introduciron	  un	  
número	  no	  que	  ademáis	  de	  empregar	  versos	  de	  Manuel	  María	  e	  Darío	  Xohán	  Cabana	  para	   	   significar	   	   a	  necesidade	  de	  	  
respectar	  o	  medio	  natural	  do	  que	  depende	  en	  boa	  medida	  o	  noso	  futuro;	  	  tamén	  	  se	  falaba	  	  da	  capacidade	  de	  recreación	  
que	  tén	  a	  literatura	  ,	  que	  nos	  permite	  	  vivir	  e	  morrer,	  e	  	  volver	  a	  vivir	  saíndo	  renovados	  	  de	  	  cada	  un	  deses	  procesos	  de	  
inmersión	   	   que	   realizamos	   cando	   lemos.	  Grazas	   a	   Javier	  Arias,	   Yedra	  Carretero,	  Alba	  Díaz,	  Adrián	  Durán,	  María	  García,	  
Laura	  L.Álvarez,	  Laura	  L.	  Castro,	  Noelia	  López,	  Miguel	  López,	  Otilia	  López,	  Leticia	  López,	  Paloma	  López,	  Iria	  Resco,	  Sandra	  
Rodríguez	  	  e	  	  a	  Eduardo	  Mao	  e	  Iria	  Gallego	  que	  acompañaron	  coa	  súa	  voz	  esta	  posta	  en	  escea.	  

	  “Un	  clásico	  é	  un	  libro	  que	  non	  acaba	  de	  dicir	  o	  que	  tén	  que	  dicir”	  (Italo	  Calvino)	  Que	  	  os	  	  clásicos	  son	  unha	  fonte	  	  da	  que	  
mana	  a	  inspiración	  dos	  escritores	  é	  unha	  verdade	  que	  podemos	  certificar.	  Serve	  de	  exemplo	  O	  Rei	  León	  que,	  	  ao	  cabo,	  ven	  
ser	   unha	   versión	   do	   Hamlet	   de	   Shakespeare.	   	   Con	   este	   número	  musical	   	   que	   contou	   coa	   fantástica	   interpretación	   de	  
Noelia	  López	  (inesquecible	  Rafiki),	  Leticia	  López	  (que	  	  nos	  agasallou	  coa	  súa	  voz	  )	  ,	  Andrea	  Iglesias	  ,Tania	  Rodríguez	  ,	  Leticia	  	  
l.	  Escontrela,	  Oihane	  Mateo,	  Mirian	  Reija,	  Sonia	  González	  e	  Cristina	  López	  ,	  Ruth	  D.	  Jiménez	  e	  Dara	  E.	  Jiménez	  (	  capaces	  de	  	  
trasladarnos	  ao	  universo	  	  selvático	  	  no	  que	  se	  ambienta	  a	  obra)	  pretendemos	  	  	  pechar	  esta	  reflexión	  	  arredor	  dos	  libros	  e	  
dos	  clásicos	  .	  Seleccionamos	  	  o	  tema	  de	  “O	  ciclo	  Vital”	  porque	  nel	  se	  	  resalta	  	  a	  importancia	  que	  cada	  un	  de	  nós	  	  ten	  	  neste	  
tecido	  orgánico	  que	  é	  	  a	  	  vida.	  Todos	  somos	  valiosos	  e	  debemos	  ser	  quen	  	  de	  	  descubrilo.	  Unha	  	  fermosa	  	  	  conclusión	  que	  	  
quixeramos	  	  	  adicar	  a	  todos	  os	  alumnos	  que	  fixeron	  	  posible	  este	  proxecto,	  aos	  que	  	  lles	  	  damos	  	  	  non	  só	  	  as	  grazas	  ,	  senon	  
tamén	  	  o	  noso	  aplauso	  polo	  traballo,	  entrega	  e	  entusiasmo	  aportado.	  

Que	  	  os	  	  libros	  	  alimenten	  	  a	  	  vosa	  imaxinación…!	  	   	   	   	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  Sonia	  Cantalapiedra	  	  e	  Ana	  Belén	  Durán	  
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LETRAS GALEGAS 2016 
A	  Real	  Academia	  Galega	   (RAG)	  decidiu	  que	  desta	  volta	  o	  homenaxeado	  o	  17	  de	  maio	  deste	  mesmo	  ano,	  con	  
motivo	   do	   día	   das	   Letras	   Galegas	   	   será	  Manuel	  María	   Fernández	   Teixeiro,	   quen	   se	   impuxo	   sobre	   Xela	   Arias	  
Castaño	   e	   Ricardo	   Carballo	   Calero.	  Manuel	  María	   destacou	   pola	   súa	   amplía	   carreira	   literaria	   na	   que	   brillou	  
especialmente	  no	  mundo	  da	  poesía	  e	  por	  volcarse	  coa	  normalización	  lingüística	  sempre	  ao	  lado	  dos	  máis	  novos.	  	  

A	   terra	   que	   tanto	   o	   inspirou,	   Outeiro	   de	   Rei,	   viu	   nacer	   a	  
Manuel	   María	   Fernández	   Teixeiro	   o	   6	   de	   outubro	   do	   ano	  
1929.	   Fillo	   de	   dous	   labregos	   acomodados,	   Pastora	   Teixeiro	  
Casanova	   e	   Antonio	   Fernández	   Núñez,	   medrou	   nun	   fogar	  
labrego	   tendo	   acceso	   a	   algunhas	   obras	   da	   literatura	   galega	  
ou	   ao	   Gaiteiro	   de	   Lugo.	   Estudou	   as	   primeiras	   letras	   na	   súa	  
vila	   co	   mestre	   Domingo	   Cabana	   e	   en	   Rábade	   con	   Bautista	  
Núñez	  Varela,	  quen	  o	  iniciou	  na	  literatura	  galega	  coa	  lectura	  
de	   Amado	   Carballo	   ou	  Manuel	   Antonio.	   Completou	   as	   súas	  
lecturas	   iniciais	   cos	   libros	   de	   seu	   pai	   e	   seu	   tío,	   o	   sacerdote	  
Xosé	  Fernández,	  párroco	  de	  San	  Froilán.	  

Só	  12	  anos,	  tras	  a	  morte	  do	  pai,	  marchou	  vivir	  a	  Lugo	  co	  seu	  tío.	  Manuel	  María	  soubo	  aproveitar	  como	  lector	  a	  
biblioteca	  do	  tío,	  mais	  tamén	  gastaba	  os	  cartos	  que	  tiña	  en	  librarías	  de	  vello	  enchoupándose	  nos	  clásicos.	  Como	  
poeta	   fincaba	   tamén	  alicerces:	  de	  volta	  a	  Outeiro	  de	  Rei	  polo	  verán,	  Manuel	  Paderna,	   xornaleiro	  na	  Casa	  de	  
Hortas,	   aprendíalles	   a	   el	   e	   a	   outro	   rapaz	   a	   compoñer	   versos.Tras	   un	   tempo	   nos	   Maristas,	   no	   quinto	   curso	  

trasladouse	  ao	  Instituto	  de	  Lugo	  para	  rematar	  o	  bacharelato.	  Foi	  nesa	  época	  cando	  
coñeceu	   a	   quen	   sería	   un	   dos	   seu	   grandes	   amigos,	   Uxío	   Novoneyra,	   e	   tamén	   aos	  
intelectuais	  galeguistas	  que	  estaban	  na	  cerna	  da	  recuperación	  cultural	  no	  Lugo	  de	  
finais	  dos	  anos	  40	  e	  comezos	  dos	  50.	  	  

O	  20	  de	  marzo	  de	  1949	  deu	  a	  súa	  primeira	  conferencia	  ao	  falar	  sobre	  Juan	  Ramón	  
Jiménez	  no	  Círculo	  das	  Artes,	  no	  ciclo	  de	  conferencias	  "Jóvenes	  valores	   lucenses",	  
por	   mediación	   de	   Celestino	   Fernández	   de	   la	   Vega.	   Entrou	   en	   contacto	   cos	  
integrantes	  da	  tertulia	  do	  café	  Méndez	  Núñez,	  como	  Luís	  Pimentel,	  Ánxel	  Fole,	  Juan	  
Rof	   Codina	   e	   Aquilino	   Iglesia	   Alvariño,	   que	   o	   puxeron	   en	   contacto	   co	   mundo	  
literario	  galego.	  

En	   1949,	   xunto	   ao	   seu	   amigo	   Manuel	   Antonio	   Sopena,	   Manuel	   María	   fundou	   a	  
revista	  de	  poesía	  na	  que	  faría	  públicos	  por	  primeira	  vez	  versos	  da	  súa	  autoría.	  A	  publicación	  chamouse	  Xistral,	  
nome	  que	  anos	  despois	  foi	  recuperado	  para	  a	  colección	  de	  poesía	  que	  creou	  con	  Ánxel	  Xoán.	  Pouco	  despois,	  en	  
1950,	  saía	  do	  prelo	  o	  seu	  primeiro	   libro,	  Muiñeiro	  de	  brétemas,	  escrito	  un	  ano	  antes,	  cando	  só	  tiña	  19	  anos.	  
Con	  este	  poemario	  converteuse	  no	  primeiro	  autor	  novo	  en	  publicar	  en	  galego	  tras	  a	  Guerra	  Civil.	  

O	  seu	  tío	  quería	  que	  estudase	  Dereito,	  mais	  el	  prefería	  facer	  Filosofía	  e	  Letras.	  Porén,	  non	  aprobou	  os	  exames	  
de	   ingreso	   á	   Universidade	   de	   Santiago	   de	   Compostela.	   Froito	   deste	   fracaso	   foi	   o	   seu	   segundo	   poemario	  
Morrendo	  a	  cada	   intre.	  Os	  versos	  da	  crise	  persoal	  de	  mocidade	  deron	  paso	  a	  unha	  nova	  etapa	  de	  apertura	  á	  
paisaxe,	  inaugurada	  con	  Terra	  Chá.	  

Para	   se	   gañar	   a	   vida,	   o	   poeta	   decidiu	   preparase	   para	   procurador	   dos	   tribunais.	   Tras	   o	   servizo	   militar	   e	   de	  
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regreso	   a	   Lugo,	   mentres	   preparaba	   estas	   probas,	   que	   superaría	   en	   1957	   cunha	   das	   máximas	   cualificacións,	  
Manuel	   María	   coñeceu	   a	   Saleta	   Goy,	   a	   súa	   muller	   e	   compañeira	   na	   meirande	   parte	   dos	   seus	   proxectos,	  
presente	  tamén	  en	  diante	  ao	  longo	  da	  súa	  obra.	  A	  parella	  instalouse	  en	  Monforte	  de	  Lemos	  en	  1958.	  

Nos	   anos	   sesenta	   e	   setenta	   a	   poesía	   e	   a	  
narrativa	   de	   Manuel	   María	   avanzou	   desde	  
unha	  voz	  existencialista	  ou	  pesimista	  cara	  ao	  
compromiso	   social,	   canalizando	   unha	  
resposta	   nacionalista	   ao	   franquismo.	   No	  
entanto,	   a	   carón	   do	   traballo	   intelectual,	   o	  
poeta	   manifestou	   o	   seu	   compromiso	   na	  
militancia	  política	  clandestina	  e	  formou	  parte	  
da	  UPG	  e	  da	  Fronte	  Cultural	  da	  ANPG.	  A	   súa	  
opción	   provocoulle	   marxinación	   en	   certos	  
sectores	   intelectuais	   que,	   se	   ben	   traballaban	  
na	   resistencia	  cultural,	  non	  aprobaban	  a	  participación	  en	  organizacións	  políticas	  marxistas.	  Neste	  contexto,	  a	  
disparidade	   de	   posicións	   con	   respecto	   ao	   grupo	   de	   Galaxia	   levouno	   a	   crear	   a	   Editorial	   Xistral	   no	   ano	   1967.	  
Desde	  este	  selo,	  lanzaría	  a	  colección	  Val	  de	  Lemos,	  onde	  viron	  a	  luz	  poemas	  de	  Luz	  Pozo,	  Carballo	  Calero,	  Pura	  
Vázquez	  ou	  Cabanillas.	  O	  mesmo	  nome	  que	  a	  editora	   levaríao	  a	   libraría	  que	  abriu	  xunto	  a	  Saleta	  en	  1970,	  un	  
auténtico	  centro	  de	  dinamización	  cultural	  desde	  Monforte.	  	  

Para	  daquela	  Manuel	  María	  era	  xa	  un	  dos	  poetas	  máis	  coñecidos	  de	  Galicia.	  A	  finais	  dos	  anos	  60	  presentou	  o	  
cantante	   Raimon	   na	   Residencia	   de	   Estudantes	   compostelá.	   A	   partir	   dese	  momento	   deu	   pé	   á	   Nova	   Canción	  
Galega..	  

En	  1977,	  nas	  primeiras	  eleccións	  parlamentarias	  tras	  o	  franquismo,	  presentouse	  de	  número	  un	  na	  lista	  do	  BN-‐
PG	  ao	  Senado	  por	  Lugo	  e	  nas	  primeiras	  eleccións	  municipais	  foi	  escollido	  concelleiro	  polo	  BNG	  en	  Monforte	  de	  
Lemos.	  Máis	  tarde	  chegou	  a	  ruptura	  coa	  UPG-‐Liña	  Proletaria	  liderada	  por	  Ferrín,	  que	  concluíu	  coa	  continuidade	  
de	  Manuel	  e	  Saleta	  na	  UPG.	  A	  súa	  produción	  literaria	  non	  se	  viu	  reducida	  por	  mor	  da	  implicación	  política.	  Pola	  
contra,	  o	  escritor	  multiplicou	  a	  súa	  actividade.	  A	  diversidade	  nos	  xéneros	  que	  cultivou	  foi	  recoñecida	  ao	  gañar	  
numerosos	  premios.	  

Como	  persoa	  comprometida	  socialmente,	  entre	  as	  últimas	  
iniciativas	  coas	  que	  colaborou	  figuran	  as	  de	  Burla	  Negra	  e	  
a	  Plataforma	  Nunca	  Máis,	   a	   raíz	  do	  desastre	  do	  Prestige.	  
En	   1999	   volveu	   ademais	   concorrer	   nunha	   lista	   electoral,	  
polo	  BNG,	  na	  cita	  coas	  urnas	  que	  supuxo	  a	  designación	  do	  
primeiro	   deputado	   nacionalista	   galego	   no	   Parlamento	  
Europeo	  

O	  15	  de	  febreiro	  de	  2003,	  a	  proposta	  de	  Xosé	  Luís	  Franco	  
Grande,	   Ramón	   Lorenzo	   Vázquez	   e	   Xosé	   Luís	   Méndez	  

Ferrín,	  ingresou	  na	  Real	  Academia	  Galega	  co	  discurso	  A	  Terra	  Chá:	  poesía	  e	  paisaxe.	  

Finou	  na	  Coruña	  o	  8	  de	  setembro	  de	  2004,	  e	   logo	  do	  velorio	  no	  Panteón	  de	  Galegos	  Ilustres	  foi	  soterrado	  en	  
Santa	  Isabel,	  Outeiro	  de	  Rei.	  

Non	  é	  doado	  resumir	  en	  poucas	  liñas	  a	  obra	  deste	  insigne	  poeta,	  referencia	   imprescindíbel	  no	  panorama	  
literario	   da	   segunda	   metade	   do	   século	   XX,	   pola	   amplitude	   dos	   seus	   rexistros,	   das	   súas	   propostas	   e	   da	   súa	  
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temática:	   intimismo,	   paisaxismo,	   socialrealismo	   crítico	   ou	   satírico,	   preocupación	   relixiosa,	   reivindicación	  
lingüística...	  e,	  como	  fío	  condutor	  de	  todo	  este	  mundo	  poético,	  a	  construción	  da	  patria.	  A	  obra	  de	  Manuel	  María	  
é	  bastante	  extensa,	  escribiu	  uns	  62	  poemas	  entre	  eles	  destacables:	  

• Muiñeiro	   de	   brétemas	   (1950),	   foi	   a	   súa	   primeira	   publicación	   así	   como	  o	   primeiro	   libro	   publicado	   en	  
galego	  tras	  a	  guerra	  civil.	  

• Terra	  Cha	  (1954)	  
• Mar	  Maior	  (1963)	  
• Cancións	  do	  lusco	  ó	  fusco	  (1970)	  
• Poemas	  ó	  outono	  (1977)	  
• Escolma	  de	  poetas	  de	  Outeiro	  Rei	  (1982)	  
• Comprendio	  de	  orballos	  e	  tristezas	  (1991)	  
• Poemas	  a	  Compostela	  (1993)	  

Deu	  uns	  pequenos	  pasos	  dentro	  do	  xénero	  dramático	  
escribindo	  unhas	  7	  obras	  dramáticas	  

• Auto	  do	  taberneiro	  (1957)	  
• Auto	  do	  mariñeiro	  (1961)	  
• Barriga	  verde	  (1970)	  
• Unha	  vez	  foi	  o	  trebón	  (1976)	  
• Aventuras	  e	  desventuras	  dunha	  espiña	  de	  toxo	  chamada	  Berenguela	  (1979)	  
• Auto	  trascendental	  do	  ensino	  tradicional	  (1979)	  
• Farsa	  de	  Bululú	  (1979)	  

Tamén	  escribiu	  algunha	  obra	  narrativa,	  infantil	  e	  xuvenil	  e	  ensaística	  pero	  non	  son	  tan	  salientables	  como	  as	  
anteriores.	  Entre	  elas:	  

• Contos	  en	  cuarto	  crecente	  e	  outras	  prosas	  (Narrativa).	  
• O	  xornaleiro	  e	  sete	  testemuñas	  máis	  (Narrativa).	  
• Os	  soños	  na	  gaiola	  (Infantil	  e	  xuvenil)	  
• O	  bigote	  de	  Mimí	  (Infantil	  e	  xuvenil).	  
• Notas	  en	  col	  da	  poesía	  de	  Fermín	  Bouza-‐Brei	  (Ensaio).	  
• Noticia	  da	  poesía	  galega	  de	  posguerra	  (Ensaio).	  

Ao	  longo	  da	  súa	  vida,	  foi	  recoñecido	  con	  numerosos	  galardóns	  como:	  o	  Premio	  Celanova,	  o	  Pedrón	  de	  Ouro...	  
En	  lugares	  coma	  Lugo,	  Monforte	  ou	  A	  Pobra	  do	  Caramiñal	  contan	  tamén	  cunha	  rúa	  na	  súa	  honra.	  A	  influencia	  
do	  escritor	   foi	   tal	  que	  a	  súa	   reivindicación	  da	  Terra	  Chá	  obtivo	  os	  seus	   froitos	  cando,	  en	  1999,	  os	  centros	  de	  
ensino	   da	   Terra	   Chá,	   decidiron	   celebrar	   todos	   os	   21	   de	   marzo	   o	   Día	   das	   Letras	   Chairegas,	   cuxo	   primeiro	  
homenaxeado,	   foi	   Manuel	   María.	   Noutra	   terra	   importante	   na	   súa	   vida,	   Monforte	   de	   Lemos,	   o	   poeta	   foi	  
nomeado	  fillo	  adoptivo	  en	  1987. 

Iria Vizcaíno Losada  

Ana María Pérez Gómez 
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BEATRIZ OVALLE NEIRA     

Matemáticas   

O primeiro recordo que teño, era moi nena, dun doce son os barquillos que traían polas festas en bombos 

multicolores con ruletas. Tamén as mazás con caramelo e as garapiñadas. Nos días de diario , non había gran 

variedade de lambetadas. Encantábame o chocolate, talvez porque estiven uns anos a dieta por culpa da acetona e na 

casa non entraba, nin para min nin para ninguén, así se solidarizaban comigo e axudábanme a soportar a pena que me 

entraba cando nas primeiras comuñóns, o párroco D. Felipe nos daba pan con chocolate a todos os nenos e eu non 

me podía poñer nin á cola. A asignación semanal por entón eran unhas 25 pesetas (15 céntimos de euro), que tiñamos 

que administrar para que nos dese para comprar o cómic e algunha lambetada das que había en “El Cuplé” , pipas, 

regalicia, caramelos... nada que ver co que por entón gozaban os nenos “en Europa” e que coñecemos un día nun 

episodio de Pippi Calzaslargas cando levou aos seus amiguitos a unha pastelería do pobo, onde descubrimos 

insospeitadas e apetitosas lambetadas suecas, coas que moitos nenos españois soñamos aquela noite. Agora, de 

cando en vez como algunha gominola, e aínda que gozo facéndoo, as miñas sensacións nunca serán as mesmas que 

experimentei ao ver como se abarrotaban Pippi, Tommy e Anika naquel fantástico e doce, afastado lugar. 

 

 

 

DIME QUE LAMBETADAS COMÍAS 
Este ano algúns dos nosos profesores animáronse a mostrar o seu lado máis doce. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   LOLA CHAOS 

Lingua e literatura galega  

Coma o can de Pauvlov comezo a salivar  cando rememoro cores, formas e sabores  daqueles tempos: cores 

rechamantes que engaiolaban os nosos ollos, formas moi  simples que permitían discernir rapidamente as desexadas 

lambetadas  naqueles translúcidos botes de cristal, colocados simetricamente enriba do mostrador, ao que case non 

chegaban as nosas cabeciñas, e sabores que perduran no padal, e que conforman aínda as miñas eleccións 

gorenteiras de hoxe. 

Daquela o paraíso das lambetadas tiña día, o domingo, e tiña nome,  Matías. Situado na rúa Maior de Sarria, 

acudiamos a este noso paraíso coa paga da semana e alí , coma auténticos gourmets, procediamos á selectiva escolla 

conforme os gustos de cadaquén. 

 As miñas preferencias estaban nos paquetiños de Conguitos , de cor laranxa  cunha figura  dun gordecho negriño 

cunha lanza na man,   cheos de  cacahuetes recubertos de chocolate, que eu administraba avaramente ao longo do 

día, e sempre que chegaba ao derradeiro me parecía un pecado o rápido que os comera.  

Os  Chimos,  buraquiños recubertos de caramelo de cores, e envasados en fileira   coma un estirado  arco da vella, era 

outra das miñas preferencias. Adoraba os de mora. A súa cor violeta e o seu sabor lixeiramente agre  non o recuperei  

nunca en ningunha outra lambetada.  

 Logo estaban os chicles, primeiro uns redondeis rosas pegados de tres en tres, os Bazoka, que custaba un mundo 

mastigar, pegañentos e cunha porcentaxe indecente de zucre, que case facían  imposible mantelo  moito tempo 

dentro da boca…exprimido o zucre, convertíanse nunha goma dura e sen sabor ningún. Logo chegaron os Cheiw, 

pequenos anacos rectangulares forrados nun vistoso fucsia refulxente (tamén  máis caros) que sabían a  amorodo. Oh, 

eran moito máis refinados, tiñan sabor, e mantíñanse horas na boca. O cambio dun para outro non se fixo agardar. 

Chocolate, morango, amorodos  seguen sendo sabores que hoxe busco nas larpeiradas. Pero xa non en  Matías que 

no decorrer do tempo esmoreceu. Un paraíso perdido. 
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JORGE MARCOS 

Relixión Católica  

Cando se fala de larpeiradas corremos o risco de salivar en exceso e viaxar a épocas da nosa historia case sempre 
relacionadas coa  infancia, coa dificultade que iso entraña en canto á exactitude nos datos que se aporten. Vaia por 
diante dicir que non son unha persoa á que lle guste especialmente o doce, aínda que  "a ninguén lle amarga un 
doce". 
As miñas larpeiradas teñen un nome propio, miña madriña , Maruja, que a cotío me agasallaba cunhas galletas de 
fabricación caseira coas que me chupaba os dedos de xeito literal. Lembro o tarro de cristal onde as gardaba e ese 
incrible aroma que desprendían cando o destapaba. Ela, coa súa mirada sempre cariñosa e alegre invitábame a 
comelas todas, xa que estaba xa desexando facer mais. 
Co paso do tempo, as mesmas galletas seguían saciando a miña glotonería, sumándose novos personaxes, tales como 
exquisitas cañas de crema ou bombóns franceses...anos máis tarde, descubrín os de licor grazas a ela. 
Pero se de mercar larpeiradas falamos, en Seoane tiñamos o famoso Chucho de Peral que na súa tenda e entre 
laranxa e laranxa, nos servía por unha peseta cinco sugus (eu prefería os de laranxa e limón). Máis adiante, por eses 
cartos, só nos daba tres e decidimos pasarnos aos chupachups koyac. 
 E pouco mais vos podo aportar agradecéndovos este viaxe tan doce pola miña infancia. 

RAMÓN NOCHE     

                   

Ciencias sociais e historia                                                 
 

Cando penso nas lambetadas que comía cando estaba no cole e no instituto, penso nas dúas tendas nas que as 

mercaba. A primeira delas xa non existe, nin como tenda activa nin como lugar posto que foi derrubado no último 

boom urbanístico tras anos pechada trala xubilación de quen a levaba. Chamábase Columba, e era pequeniña, tanto 

que case que soamente podían estar dentro a vendedora e un máximo de tres clientes, amoreados nun espazo ínfimo. 

Tiña un pequeno escaparate vermello. Lembro dalí os chicles boomer e os cheiw de clorofila, malia que non me 

gustaban demasiado ningún dos dous. De feito, a única lambetada que non sop orto hoxe é o chicle. Eu son máis de 

regalicias e gominolas. Adorábaas e adóroas; sen ningunha preferencia nin manía agás que non mesturo as que están 

cubertas de azucre coas que non. Xamais. As gominolas en plan autoservizo e vendidas ao peso desembarcaron onde 

eu vivía da man da segunda tenda, Lambuxos, que aínda resiste na súa ubicación, marcando un dos poucos puntos de 

referencia que van quedando xunto cunha ferretería e unha libraría, a Segrel. De feito o percorrido ideal dos venres 

pola tarde ou dos domingos pola mañá era mercar gominolas e mirar para o escaparate da librería. O meu escaparate 

favorito do mundo. Podo sentir na boca o sabor dos discos de gominola mentres vía tralo cristal as portada dun libro 

de Albert Camus ou de Pablo Neruda. Por suposto, xa non saben igual; pero sei ben que o problema é que eu xa non 

son o mesmo. Aínda así, tralo derradeiro punto deste texto, rebuscarei se queda algunha gominola na casa. 

 

MIGUEL CUMBRAOS 

Francés 

Eu nin era nin son moito de lambetadas, no sentido propio de chuches, por dicilo de forma máis familiar e próxima. 

Nunca me chamaron moito a atención. Cecáis as regalicias de cor vermello me gustaban un pouco máis, pero sen 

loucura. Eu son algo máis de chicles, de piruletas e, sobre todo, de bombóns, iso si. O chocolate é unha debilidade, 

que hai que mirar con lupa. Non lembro os prezos daquela época, iso si en pesetas claro está. Tampouco tiña 

ningunha lambetada que me xerara odio, aínda que teño que recoñecer que as de cola non me resultaban moi 

agradables. 
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PEDRO SÁNCHEZ 

Inglés 

Cando era cativo gustábanme moito as lambetadas, como a tódolos nenos. Adoitaba comelas as fins de semana, 

cando saía a pasear cos meus pais e cos meus avós. Polo xeral mercábanme unha bolsa de gominolas, das que as 

miñas favoritas eran as nubes e os regalicias. Lembro que a miña nai me dicía que as comera máis de vagar, 

saboreándoas, pois cando as rematara, non habería cartos para mercar máis ata a semana seguinte. Ás veces 

mercabamos bolsas de millo ou pipas. Hoxe en día aínda se comen estas larpeiradas, pero da miña infancia os sabores 

que lembro con máis morriña son os dos caramelos Sugus de piña, os chupa chups de Kojak, con sabor a cereixa e con 

goma de mascar dentro, e os Peta Zetas, que eran uns caramelos en anacos pequenos que estalaban na boca en 

contacto coa saliva.  Outro momento salientable para os doces eran os aniversario na escola. Era costume levar unha 

bolsa de caramelos e convidar ós compañeiros e compañeiras. E se había algo común nos rapaces da miña xeración 

era que sempre sobraban os de café, anís e os toffe. Non nos gustaban a ninguén. Os toffees eran un invento do 

demo, non sabían mal pero os condenados pegábanseche nos dentes e non eras quen de desfacerte deles. Supoño 

que eran uns sabores máis para os nosos pais. 

Mª JOSÉ AGRA VILLAR  

Latín e grego  

En xeral, gustábanme case todas, tanto as doces como as salgadas, aínda que,  a miña debilidade eran “os negritos”,  

un tipo de galleta similar en sabor ós “huesitos”, pero con forma cuadrada. Sempre  prefería galletas ou pasteis a 

outro tipo de lambetadas. 

Tamén ocupaban un lugar preferente no meu padal os caramelos de café con leite e as pipas. 

Pero, hai unhas que nunca foron do meu agrado: as gominolas.  A sensación, durante varias horas despois de telas 

comido, era, como di o nome, de goma.  Aínda hoxe me producen rexeitamento. 

En canto ó prezo, tendo en conta o cambio de moeda, había variedade coma hoxe.   Por exemplo, por cinco ctms. 

podías pillar un empacho de “sugus”. 

 Perdura na miña memoria o grato recordo de saír do instituto (non había cafetería dentro) por un surtido para 

degustar no recreo ou na clase cando faltaba o profesor.   Daba igual o que fora, o relevante era poder disfrutalo  cos 

compañeiros nese intre. 

Nunca abusei delas, supoño que  pola insistencia de que era un mal hábito, prexudicial para os dentes e sacaban o 

apetito.  Agora, o meu gusto pouco mudou, e, ás veces, debo loitar contra a tentación de comer ou non comer a 

lambetada. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

SONIA CANTALAPIEDRA 

 
Educación física 

 

De nena non era moi larpeira, nin de doces nin de lambetadas, pero por suposto que as tomaba de vez en cando. 

Entre as miñas preferidas estaban os chupachups Koyak (que deixaban a lingua vermella durante horas), os chicles e 

sobre todo as nubes. 

De entre os caramelos os meus preferidos sempre foron os de fresa e os de menta e aborrezo os de anís e os de mel. 

De entre todas as lambetadas, que non sei se calificalas como tal, quédome coas pipas, de xirasol ou de cabaza, 

salgadas ou sen sal, peladas ou con cáscara, en resumo, calquera tipo me vale. En tempos era capaz de zamparme 

unha bolsa xigante de pipas Facundo eu soa, coa conseguinte dor de lingua e sequidade de beizos posterior. Incluso 

sendo nova teño comido as pipas directamente do xirasol, pois abundaban os campos deles no pobo do meu pai, en 

Valladolid. Hoxe en día, polo ben dos meus dentes xa tomo bastantes menos. 
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CHOCOLATE, A NOVA ARMA 

CONTRA A DIABETE 
  
A diabete tipo dous é unha enfermidade caracterizada pola insuficiente produción de insulina por parte 
das células β do páncreas, así como pola insensibilidade das células doutros tecidos á entrada de glicosa. 
Para entender isto cómpre saber que a insulina é a hormona encargada de transportar a glicosa a todas as 
células do noso corpo onde se realiza a respiración celular, proceso metabólico mediante o cal, a glicosa, é 
transformada na enerxía necesaria para manter o noso organismo.  
Esta enfermidade crónica está ademais asociada a procesos de estrés oxidativo. O estrés oxidativo xorde 
como consecuencia da insuficiencia dos antioxidantes para aplacar os radicais libres xerados en diversos 
procesos metabólicos. Por radicais libres entendemos aquelas especies químicas ás que lles falta un 
electrón na súa capa de valencia, o que os fai altamente reactivos, xa que tenden a compensar ese 
desequilibrio electrónico perdendo dito electrón ou gañando outro (desencadeando procesos de redución 
no primeiro caso e de oxidación no segundo, sendo isto último máis frecuente no ámbito celular). Entón os 
antioxidantes serían os encargados de contrarrestar a inestabilidade dos radicais libres evitando os 
procesos de oxidación, pero na súa ausencia, o exceso de radicais libres afecta de xeito negativo a varios 
aspectos da nosa saúde, sendo un dos máis importantes o aumento dos efectos da diabete.  
 
Seguindo este sinxelo razoamento viuse unha directa 
relación entre o consumo de antioxidantes e a 
prevención da diabete, pero non foi ata o 2015 cando 
un grupo de investigadores do ICTAN de Madrid 
obtiveron resultados concluíntes á hora de comprobar 
esta hipótese. 
A día de hoxe sábese que os flavonoides, un tipo de 
polifenois presentes en diversos tipos de froitas e 
verduras, así como no cacao, exercen tres tipos de 
efectos beneficiosos na prevención da diabete: 
Por un lado, a súa función como antioxidantes axudan 
a vencer ó estrés oxidativo, paliando as consecuencias 
que este carrexa no padecemento de diabete. 
Por outra banda, preservan o mecanismo de segregación da insulina, isto é, as células pancreáticas β, 
facendo que, outro dos síntomas da diabete (a insuficiencia de insulina como transportador de glicosa) 
quede tamén amortiguado. 
E, ademais, contribúe a mecanismos de recoñecemento específico para a insulina de xeito que as células 
receptoras da glicosa sexan máis receptivas a ela.  
 
O experimento que acabou por formalizar esta teoría foi levado a cabo nunha especie de ratos moi 
propensos a padecer diabete, é dicir, que no transcurso da súa vida case no 100% dos casos acaban por 
desenvolvela. Ben, pois tras levar unha dieta rica en polifenois, os niveis de glicosa en sangue rexistrados 
(principal síntoma da diabetes) son significativamente máis baixos que naqueles outros cuxa alimentación 
carecía deles.  
Se ben é certo isto non supón unha cura, posto que en ratos sans os niveis de glicosa son incomparábeis, 
sabendo que ditos animais van acabar por ser doentes de diabete os datos obtidos apuntan cara este 
camiño como unha excelente vía para a prevención da enfermidade, un marco moito máis optimista que o 
do simple tratamento.  
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Por ende a proposta de consumir de aproximadamente 20 g de cacao puro ó día semella ser unha boa 
medida para a prevención, ou polo menos diminución, dos efectos da diabete.  

       

Traballo realizado por Carmela Cela  

 

Dúas proteínas controlan o crecemento 

do corazón  e  a súa adaptación á 

hipertensión arterial 

 
Este estudo determina por primeira vez que dúas proteínas, 
p38 gamma e p38 delta, controlan o crecemento do órgano. 
Sábese que dependendo das necesidades de cada etapa da 
vida: o corazón adáptase, modificando o seu tamaño, ao tempo 
que vai medrando co corpo, suceso que ocorre  incluso durante 
o embarazo. 
Estudos anteriores xa determinaban que o exercicio físico 
excesivo, a hipertensión arterial e a obesidade podían provocar 
o crecemento excesivo deste órgano, situación que podía levar 
a un ataque cardíaco. De aquí a importancia deste recente 
descubrimento que relaciona por primeira vez as proteínas p38 
gamma y p38 delta coa función cardíaca. 
 O grupo comprobou que estas dúas proteínas regulan o crecemento do ventrículo esquerdo, a cámara 

principal de bombeo e cavidade máis grande e máis forte do corazón. 

 

A ACTIVIDADE NEURONAL TEMPERÁ TRAS O 

NACEMENTO É ESENCIAL PARA CONECTAR 

AS DÚAS METADES DO CEREBRO 

 

Un estudo de investigadores do CSIC ,en España, 
indica que a actividade do cerebro durante os 
primeiros días de vida é esencial para que as 
conexións entre os dous hemisferios se establezan 
correctamente: Cux1 y Kv1 son dúas proteínas 
implicadas  neste proceso. A súa ausencia leva a un 
defecto no cabreado semellante ao que ocorre en 
enfermidades coma o autismo. Segundo o traballo 
en roedores, existe un período de tempo tras o 
nacemento no que sería posible recuperar as 
conexións perdidas. 
  
Millóns de fibras conectan unha metade e outra do cerebro de mamíferos. Xuntas forman o corpo calloso e 
transmiten información esencial para que os dous hemisferios cerebrais poidan comunicarse entre si. Se 
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este cabreado non se forma ben durante o desenrolo posnatal, os hemisferios funcionarán de maneira 
descoordinada, o que levará á pérdida das funcións superiores do cerebro e a enfermidades mentais ca 
orixe no desenrolo. 

 

DesenVOLVEN unha molécula que 

desintegra bacterias patóxenas 

aloxadas nos alimentos 

 

Mentres esperan nos almacéns, os produtos deben afrontar a descomposición polo  paso do tempo, sen 
perder as súas características esenciais. Moitas veces, este factor require o uso de substancias químicas 
que alteran o verdadeiro sabor da comida, ademais de reducir as  súas propiedades nutricionais. 
  
Dúas das moitas enfermidades causadas pola contaminación dos alimentos son a listeriosE e o Síndrome 
Urémica Hemolítica (SUH), provocada pola bacteria que se encontra frecuentemente en hamburguesas e 
produtos cárnicos mal cociñados. 
  
 O estudo da Facultade de Bioquímica e Farmacia da Universidade Nacional de Tucumán busca estender a 
vida útil dos alimentos e sen usar químicos, ao deseñar unha  molécula bacteriana capaz de inhibir 
distintos tipos de bacterias. 
 A partir da unión dos xenes de dous péptidos antimicrobianos -producidos por bacterias- mediante unha 
“bisagra”, desenrolouse un único péptido que ataca ás bacterias que son similares ás que os producen. 
Sería inocua para o  ser humano porque, ao pasar polo intestino delgado, degradaríase polas súas encimas, 
preservando así a flora intestinal. 
 

 

Catro novos elementos completan a 

sétima fila da táboa periódica 

 

Os elementos 113, 115, 117 y 118, descubertos 
nas últimas dúas décadas por científicos rusos, 
xaponeses e estadounidenses, completan a sétima 
fila da táboa periódica. Tras ser confirmados pola 
IUPAC,  ábrese agora o prazo para que os equipos 
descubridores propoñan un nome e un símbolo 
para os  seus achados. 
Ata que reciban o seu nome oficial conoceráselles 
como: 
 Ununtrium (Uut ou elemento 113) 
 Unumpentium (Uup, 115) 
 Ununseptium (Uus, 117)  
 Ununoctium (Uuo, 118). 
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O elemento 115 existe durante menos dun segundo antes de desintegrarse en átomos máis lixeiros. O 117 
é o segundo elemento sintético máis pesado da táboa, despois do tamén recente incluído 118 e a súa vida 
é de escasos milisegundos. 

 

Falece Ray Tomlinson, pai do correo 

electrónico 

 

Raymond Tomlinson (Ámsterdam, Nueva York, 1941)  faleceu aos 74 anos en Nova 
York. O investigador está considerado o inventor do correo electrónico, tiña 
tamén a autoría do signo da arroba, @, unha fórmula para xerar a dirección 
necesaria que unise ao destinatario có servidor de Internet dunha maneira sinxela 
e funcional.  
 

Tomlinson tamén creou dous campos esenciais para ordenalo: asunto  e para, este 
último comando forma parte do código HTML que máis tarde crearía Tim Berners-
Lee, que foi o que deu forma á WWW.  
Tanto Cerf, en 2002, como Tomlinson, en 2009, ostentan el Premio Príncipe de 
Asturias de Investigación Científica y Técnica. 
 

A traxectoria de Tomlinson na rede de rede remóntase aos primeiros experimentos para crear 
comunicación entre ordenadores. En 1967 comezou a traballar en Bolt Beraney e Newman (BBN), unha das 
firmas de investigación implicadas no proxecto embrionario de Internet, financiado polo Departamento de 
Defensa dos Estados Unidos. Creouse usando a conexión telefónica para descentralizar datos dos 
ordenadores de modo que, en plena Guerra Fría, se un nodo con información relevante se vía afectado, no 
faría que se perdesen os datos. 
 
En 1971, sen que  os seus superiores o soubesen, conseguiu que varios ordenadores enviasen y recibisen 
unha mensaxe segundo  o seu sistema. Segundo a consultora Radicati, en 2015  enviáronse máis de 
205.000 millóns de correos electrónicos en todo o mundo, grazas a Ray Tomlinson.     
 

                                                      Traballo realizado por David Vila 
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TRANSPLANTE “CEREBRAL” 
 

Na actualidade, o tema de transplantes está asumido e a xente está cada vez máis 
concienciada coa doazón.  Sen embargo,  seguen a existir algúns que semellan 
imposibles polo de agora. 
Parece que o simple feito de escoitar “transplante de cabeza” ou “transplante 
cerebral” nos rompe os esquemas, xa que nunca antes se levou a cabo e semella 
demasiado complicado reconectar  o noso organismo. 
Antes de nada, hai que aclarar que non é o mesmo un transplante de cerebro que 
un de cabeza, xa que, o primeiro trata dunha extracción do cerebro dun corpo e a 
implantación do mesmo noutro. En cambio, o segundo  consiste en decapitar a unha 
persoa e implantar a súa cabeza no tronco doutra. 
 
EXPERIMENTOS 
 
O científico Vladimir Demikhov  levou a cabo transplantes de 
cabeza en cans entre os anos 1930-1950. Estes implantes 
consistían en engadir ao corpo dun can completo  a cabeza e as 
patas dianteiras doutro, no seu lombo. De forma que 
compartían vasos sanguíneos e o corazón. 
Inspirándose nestes experimentos, Rober J. White, comezou a 
facer ensaios con monos coa diferenza de que el só mantiña 
unha cabeza. Así, conseguiu manter con vida a un dos seus 
experimentos durante un día e medio; mais este estaba 
parapléxico.  
Por outra banda, no que respecta a transplantes cerebrais 
atopamos o experimento levado a cabo polo Dr. T. Dorothy 
Krieger (1982), nun rato. 
 
Deixando de lado os avances técnicos conseguidos  ou os experimentos xa realizados, unha parte 
importante deste tipo de transplante son os problemas e discusións morais que  xera. Xa non só na 
sociedade, senón entre médicos, as diferenzas son moitas.  Mais parece que coinciden en que, realmente, 
deberíamos nomealo como “transplante de corpo”, xa que é o cerebro o que perdura. 
 
O  neurocientífico Sergio Canavero asegura que xa se superou o último obstáculo para conectar a espiña 
dorsal  ao receptor, polo que prognostica  que dentro de dous anos será posible falar de transplante de 
corpo enteiro. 
 
En definitiva, polo momento trátase de algo hipotético que aínda causará moita polémica. Así que, toca 
esperar e ver se evoluciona como o fixo o transplante de corazón, que tamén semellaba imposible.  
 

 
 
 
 
 

Traballo realizado por Laura López Pereiro e  
Paula Quiñoá Piñeiro 
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Este	  ano	  celebrouse	  no	  noso	  instituto	  a	  XXVIII	  edición	  do	  congreso	  ENCIGA	  (ensinantes	  de	  ciencias	  de	  Galicia).	  Esta	  
organización	   está	   formada	   por	   profesores	   das	   distintas	   asignaturas	   científicas	   que	   se	   imparten	   nas	   aulas	   dos	  
institutos	  galegos:	  matemáticas,	   física	  e	  química,	   tecnoloxías	  e	  bioloxía	  e	  xeoloxía.	  Os	  coordinadores	  deste	  evento	  
foron	  a	  nosa	  profesora	  de	  matemáticas	  Beatriz	  Ovalle	  e	  o	  director	  do	  centro	  José	  Manuel	  Valcárcel.	  	  

Ademáis	  das	  distintas	  persoas	  que	  viñeron	  dar	  conferencias,	  os	  alumnos	   tamén	  nos	   involucramos	  neste	  congreso,	  
que	   tivo	   lugar	  os	  días	  20,	  21	  e	  22	  de	  novembro.	  Realizouse	  un	  proxecto	   relacionado	  coa	   tecnoloxía	   feito	  por	  Ana	  
Pérez	  Gómez	  e	  Iria	  Vizcaíno	  Losada	  (ámbalas	  dúas	  de	  1º	  BAC).	  Tamén	  houbo	  unha	  representación	  da	  Sarria	  actual,	  
coas	  diferentes	  maquetas	  feitas	  en	  tecnoloxía	  durante	  os	  últimos	  anos.	  

Pola	  nosa	  parte,	   integrantes	  da	  redacción	  da	  revista	  Aquí	  e	  Agora,	  quixemos	  entrevistar	  a	  Paulino	  Estévez	  Alonso,	  
presidente	  da	  fundación.	  Así	  que	  aquí	  vos	  vai	  o	  momento	  que	  compartimos	  con	  el.	  	  

Como	   xurdiu	   o	   congreso	   de	  
ENCIGA?	  
O	  congreso	  xurdiu	  no	  ano	  1987,	  en	  
cuxos	   estatutos	   se	   establecía	   que	  
ían	   facer	   un	   congreso	   anual	  
ademais	   de	   unha	   revista.	   Outro	  
deles	   foi	   que	   o	   congreso	   rotase	  
cada	  ano	  de	  provincia	  en	  provincia.	  
Eu	   estou	   asociado	   dende	   o	   2º	  
congreso	  celebrado	  
Que	   pretenden	   fomentar	   os	  
membros	  de	  ENCIGA?	  
O	   fin	   da	   ENCIGA	   	   e	   as	   súas	  
publicacións	   e	   mellorar	   a	   calidade	  
do	   ensino	   en	   Galiza.	   Simplemente	  
un	   intercambio	  de	   ideas	  entre	  uns	  
e	  outros	  profesores	  
Por	   que	   decidiu	   formar	   parte	  
deste	  congreso?	  	  
Fíxenme	   socio	   xa	   que	   me	  
interesaba	   saber	   os	   diferentes	  
métodos	   de	   ensino	   que	   tiñan	   os	  
profesores	  de	  ciencias	  en	  Galiza.	  É	  

un	  mostrario	  no	  que	  aínda	  que	  non	  
che	   guste	   a	   materia,	   sempre	  
aprendes	   novas	   técnicas	   de	   dar	  
clase.	  

Cales	   son	   as	   materias	   nas	   que	  
máis	  se	  centran	  ao	  organizalo?	  	  

XXVII CONGRESO 
DE ENCIGA 
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As	   materias	   nas	   que	   máis	   se	  
centran	   son	   as	   matemáticas,	   pero	  
sempre	   se	   pode	   aprender	   moito	  
das	   demais,	   porque	   cos	   exemplos	  
doutros,	  establécese	  unha	  relación	  
que	   axuda	   a	   cautivar	   aos	   alumnos	  
a	  que	  lles	  guste	  a	  asignatura.	  	  

Cal	   opina	   que	   foi	   o	   congreso	   de	  
ENCIGA	  máis	  completo	  dende	  que	  
está	  nel?	  

Pois	   é	   difícil	   escoller,	   pois	   case	  
todos	   teñen	   visitas	   espectaculares	  
e	  persoas	  extraordinarias.	  
Indo	  máis	  ala,	  que	  carreira	  foi	  a	  
que	  estudou	  vostede?	  Por	  que	  esa	  
carreira	  e	  non	  outra?	  
	  
Estudei	   a	   carreira	   de	  matemáticas	  	  
porque	   sempre	   me	   pareceron	  
divertidas	   e	   me	   apaixonaron	   os	  
pasatempos	  matemáticos.	  
Houbo	  algún	  profesor	  que	  durante	  
a	   súa	   etapa	   universitaria	   o	  
cautivase	   coa	   súa	   maneira	   de	  
explicar?	  
Si,	   concretamente	   un	   que	   nunca	  
levaba	   as	   clases	   preparadas	   e	  
sempre	   se	   equivocaba.	   Isto	   foi	   o	  
que	  me	  levou	  a	  darme	  de	  conta	  de	  
que	   as	   matemáticas	   para	  
conseguilas	   hainas	   que	  
TRABALLAR.	  

E	   xa	   volvendo	   ao	   congreso,	   por	  
que	   elixiron	   a	   Vicente	   Vázquez	  
Queipo	  para	   ser	  homenaxeado?	  E	  
o	  instituto?	  

Eliximos	   a	   Vázquez	  Queipo	   xa	   que	  
é	  de	  preto	  de	  Sarria	  e	  unha	  persoa	  
moi	   importante	  que	  se	  debe	  dar	  a	  
coñecer.	   Por	   outra	   parte,	   o	  
instituto	   simplemente	   se	   escolleu	  
debido	   a	   que	   recorremos	   xa	   sitios	  
coma	  Chantada;	  e	  este	  cautivounos	  
a	  todos.	  

	  
E	   sobre	   “O	   boletín	   das	   ciencias”	  
que	  nos	  pode	  contar?	  
O	   Boletín	   das	   Ciencias	   conta	   as	  
diferentes	   experiencias	   disto.	   Hai	  
números	   extraordinarios	   de	   física	  
ou	   química,	   ou	   o	   de	   Mendeleyez	  
contra	  o	  lume	  na	  nosa	  comunidade	  
(xa	   que	   foi	   un	   problema	   sempre	  
presente	  aquí).	  
Estivo	  presente	  no	  congreso	  ao	  cal	  
asistiu	  o	  premio	  Nobel	  de	  Química	  
do	  2008?	  
Si,	   asistín.	   Deu	   unha	   conferencia	  
moi	  importante	  que	  estivo	  xenial;	  e	  
puiden	   ver	   ademais,	   a	   humildade	  
desa	   xente	   a	   cal	   lle	   gusta	   divulgar	  
os	   seus	   coñecementos.	   Pódovos	  
dar	   un	   bon	   exemplo	   disto,	   Ánxel	  
Carracedo,	   o	   cal	   me	   parece	   unha	  
persoa	   excepcional.	   E	   o	   mesmo	  
ocurre	   con	   Cabada.

	  

Cinthia	  Díaz	  Piñeiro	  Kellie	  López	  Arias	  
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CINE GALEGO 
A	  expansión	  do	  cine	  fixo	  chegar	  á	  cidade	  da	  Coruña	  o	  espectáculo	  das	  imaxes	  en	  	  movemento	  a	  principios	  de	  
setembro	  de	   1896.	   En	   1898,	   Joseph	   Sellier	   Loup,	   fotógrafo	   de	  orixe	   francesa,	   realizou,	   seguindo	   as	   pautas	   e	  
temáticas	  dos	  Lumière,	  as	  primeiras	  obras	  rodadas	  en	  Galicia:	  Entierro	  del	  general	  Sánchez	  Bregua,	  Desembarco	  
de	  heridos	  de	  Cuba,	  Salida	  de	  misa	  de	  San	  Jorge,	  Orzán,	  e	  documentais	  perdidos,	  pero	  que	  sitúan	  a	  súa	  práctica	  
cinematográfica	  case	  ao	  mesmo	  nivel	  da	  coetánea	  realizada	  noutros	  lugares	  de	  Europa.	  

Despois	  duns	  anos	  de	  inactividades	  “creativa”,	  houbo	  que	  esperar	  ata	  a	  irrupción	  no	  apartado	  do	  cine	  doutro	  
fotógrafo,	  Xosé	  Gil.	  A	  provincia	  de	  Pontevedra	  e	  sobre	  todo	  Vigo,	  foi	  o	  escenario	  máis	  habitual	  do	  seu	  traballo,	  
desde	  a	  década	  de	  1910	  ata	  a	  consolidación	  do	  sonoro	  a	  principios	  de	  1930.	  Coa	  montaxe	  do	  primeiro	  taller	  de	  
cine	  de	  Galicia	  en	  1910,	  foi	  o	  iniciador	  do	  cine	  galego	  de	  ficción	  ao	  fotografar	  o	  “guión”	  do	  escritor	  R.	  López	  de	  
Haro,	  Miss	  Ledya	  (1916).	  Así	  mesmo,	  foi	  o	  creador	  de	  empresas	  productoras	  como	  Galicia	  Films	  (1919)	  e	  Galicia	  
Cinegráfica	  (1927),	  para	  a	  que	  confeccionou	  o	  Noticiario	  de	  Galicia,	  do	  que	  fixo	  once	  números,	  e	  que	  se	  pode	  
considerar	   como	   o	   primeiro	   exemplo	   galego	   de	   xornalismo	   cinematográfico;	   tamén	   realizou	   filmes	   que	   se	  
poden	  incluír	  no	  campo	  do	  cinema	  publicitario	  industrial,	  como	  a	  obra	  recuperada	  Talleres	  Alonarti.	  Por	  outra	  
parte,	   ao	   longo	   de	   todos	   estes	   anos	   realizou	   variadas	   filmacións	   para	   asociacións	   galegas	   de	   América,	   o	  
chamado	  Cine	  de	  correspondencia. 

Gil	   foi	   prácticamente	   individual,	   sen	   apenas	   colaboracións	   económicas	   significativas.	   O	   cine	   galego	   non	  
conseguía	   acadar	   unha	   estruturación	   industrial.	  Movíase,	   pois,	   no	   ámbito	   do	   cine	   afeccionado,	   aínda	   que	  os	  
traballos	  de	  X.Gil	  non	  encaixasen	  estritamente	  no	  que	  se	  entende	  como	  tal,	  do	  que	  unha	  das	  súas	  compoñentes	  
é	  a	  de	  constituír	  unha	  alternativa	  ao	  cine	  comercial.	  

Nos	   anos	   vinte,	   e	   coincidindo	   co	   periodo	   primorriverista,	   tres	  
filmes	  españois,	  con	  produción	  madrileña	  e	  cunha	  participación	  
autóctona,	   toman	   paisaxes	   e	   temas	   galegos	   como	  marco	   das	  
súas	  historias.	  Son	  Maruxa	   (1923)	  de	  Henry	  Vorins;	  La	  casa	  de	  
Troya	  (1924),	  de	  Alejandro	  Pérez	  e	  Manuel	  Noriega;	  e	  Carmiña,	  
flor	   de	   Galicia	   (1926),	   de	   Rino	   Lupo.	   Esta	   última,	   contén	  
localizacións	   portuguesas,	   excede	   a	   visión	   tópica	   e	   folclorista	  
das	  outras	  e,	  nalgunhas	   secuencias	  emprega	  a	  natureza	   como	  
espello	   das	   oscilacións	   psicolóxicas	   dos	   protagonistas.	   Sobre	  
textos	   literarios	  de	  autores	  máis	  vinculados	  coa	  cultura	  galega	  
fixéronse	   outros	   dous	   filmes,	   La	  Virgen	   del	   Cristal	   (1925),	   dos	  
irmáns	  Lois	  Piñeiro,	  sobre	  o	  poema	  de	  M.	  Curros	  Enríquez,	  e	  La	  
tragedia	   de	   Xirobio	   (1930),	   de	   José	   Signo	   para	   a	   Vicus	   Films,	  
sobre	  un	  conto	  de	  Castelao.	  

Durante	  a	  Segunda	  República	  houbo	  uns	  tímidos	  intentos	  de	  unir	  arte	  cinematogáfica	  e	  función	  política;	  tamén	  
nesta	  época	  se	  produciu	  o	  inicio	  da	  actividade	  de	  dous	  cineastas	  ourensáns,	  Antonio	  Román	  e	  Carlos	  Velo,	  con	  
traxectorias	   diverxentes	   despois	   do	   remate	   da	   Guerra	   Civil.	   O	   primeiro	   permaneceu	   en	   España,	   onde	  
desenvolveu	  o	  seu	  labor	  ata	  finais	  da	  década	  dos	  sesenta.	  Velo	  marchou	  ao	  exilio,	  a	  México,	  do	  que	  só	  volveu	  
temporalmente,	  ata	  despois	  de	  1975.	  Outras	  referencias	  do	  tempo	  republicano	  son	  os	  traballos	  de	  Xosé	  Suárez	  
e	  os	   irmáns	  Enrique	  e	  Ramón	  Barriro	  que,	  en	  Pontevedra,	  puxeron	  en	  marcha	  a	  productora	  Folk	   (1932),	  que	  
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promulgou	   a	   súa	   actividade	   no	   franquismo.	  De	   Suárez	   queda	   a	  memoria	   escrita	   fotográfica	   da	   desaparecida	  
obra	  Mariñeiros,	  película	  que,	  para	  a	  produtora	  Cifesa,	   resultou	  afectada	  polo	   inicio	  da	  guerra.	   Isaac	  Fraga,	  o	  
empresario	   galego	   de	   espectáculos,	   a	   través	   da	   empresa	   Films	   Patria,	   financiou	   a	   rodaxe	   de	   documentais	  
bélicos;	  entre	  outros,	  os	  que	  mostran	  a	  participación	  de	  soldados	  galegos	  	  na	  Guerra	  Civil	  (	  de	  Vigo	  a	  Mérida;	  En	  
frente	  de	  Asturias),	  algo	  semellante	  ao	  que	  fixera,	  nos	  anos	  vinte	  a	  guerra	  no	  Norte	  de	  África.	  

Na	   inmediata	  posguerra,	   a	  principios	  da	  década	  dos	   cuarenta,	  o	   vigués	   Cesáreo	  González	  decidiu	   crear	  unha	  
casa	  produtora	  con	  sede	  en	  Madrid	  (Suevia	  Films).	  Durante	  case	  dúas	  décadas	  foi	  a	  produtora	  máis	  prolífica	  da	  
cinematrogafía	  española,	  con	  actores	  e	  directores	  asalariados,	  unha	  fórmula	  empregada	  xa	  por	  Cifesa,	  nunha	  
copia	  tópica	  de	  Galicia	  con	  obras	  coma	  Mar	  abierto	  (1946)	  e	  Sabela	  de	  Cambados	  (1948),	  dirixidas	  por	  Ramón	  
Torrado.	  Na	  liña	  das	  producións	  de	  González,	  o	  cine	  español	  que	  empregaba	  a	  paisaxe	  galega	  como	  escenario	  
continuou	  durante	  varios	  anos.	  

As	   décadas	   dos	   cuarenta,	   cincuenta	   e	   primeira	   mitade	   dos	   sesenta,	   foron	   anos	   de	   expansión	   das	   salas	  
cinematográficas,	   tanto	   no	  medio	   urbano	   como	  no	   rural,	   seguindo	   unha	   corrente	   común	   a	   todo	   o	   territorio	  
español.	   Algúns	   dos	   cines	   que	   superaban	   as	   mil	   localidades	   eran	   o	   Xesteira	   (Ourense,	   1942),	   Vitoria	  
(Pontevedra,1943),	  Capitol	  (Ferrol,1946),	  Kursal	  (Lugo,19948),	  Malvar	  (Pontevedra,	  1948)	  e	  o	  Fraga	  (Vigo,1948),	  
o	  de	  maior	  capacidade,	  pois	  superaba	  as	  1.500	  localidades.	  

Os	  irmáns	  Docampo	  e	  Xosé	  Ernesto	  Díaz	  Noriega,	  na	  Coruña,	  e	  Rafael	  Luca	  de	  Tena,	  en	  Vigo,	  foron	  algúns	  dos	  
cineastas	  afeccionados	  que	  mantiveron	  unha	  actividade	   regular,	  así	  Díaz	  Noriega	  con	  EL	  cine	  amateur	   (1965)	  
obtivo	  o	  primeiro	  premio	  da	  súa	  modalidade	  no	  festival	  de	  Cannes	  en	  1967.	  

En	   1969	   produciuse	   unha	  mínima	   ruptura	   no	   tratamento	   tópico	   de	   temas	  
galegos	  no	   cine	  español	   coa	   rodaxe	  de	  El	   bosque	  del	   Lobo,	  de	  Pedro	  Olea,	  
sobre	   a	   novela	   do	   escritor	   coruñés	   C.	  Martínez	   Barbeito.	   Ourense	   acolleu	  
desde	   1973	   as	   Xornadas	   de	   Cine,	   organizadas	   polo	   cineclub	   Padre	   Feixoo.	  
Tamén	  nese	  tempo,	  Víctor	  Ruppen	  promoveu	  unha	  praxe,	  un	  tanto	  ecléctica,	  
que	   deu	   como	   resultado	   curtametraxes	   e	   mediametraxes.	   Entre	   estas	  
destacan	   Fendetestas	   (1975),	   de	   Antonio	   Simón;	   O	   cadaleito	   (1976),	   de	  
Enrique	  Rdríguez	  Baixeiras;	  O	  herdeiro	  (1976),	  de	  Miguel	  Gato;	  ou	  O	  pai	  de	  
Migueliño	  (1976),	  de	  Miguel	  Castelo.	  

Ao	  abeiro	  de	  varios	  cineclubs	  apareceron	  certames	  como	  o	  de	  Lugo	  (1967)	  e	  
o	   de	   Vilagarcía	   de	   Arousa	   (1973),	   que	   serviron	   para	   que	   se	   asentasen	   os	  
cineastas	  locais	  en	  formatos	  subestándar,	  como	  foi	  o	  caso	  de	  Benxamín	  Rey,	  
Rafael	   Sabugueiro	   e	   Xoán	   Pinzás.	   Por	   outra	   parte,	   houbo	   colectivos	  
cinematográficos	   cunha	   produción	   variada	   en	   puntos	   como	   Santiago	   de	  
Compostela	  (Grupo	  Lupa,	  1970-‐74),	  A	  Coruña	  (Imaxe,	  1973-‐80)	  e	  Lalín	  (Deza,	  
1976-‐82).	  

En	   1980	   estrenouse	   a	   longametraxe	  Malapata,	   dirixida	   por	   López	   Piñeiro.	   Esta	   película	   sinala	   o	   límite	   do	  
traballo	   afeccionado	   que	   quere	   chegar	   a	   profesional,	   pero	   que	   queda	   truncado	   na	   súa	   difusión.	   Arredor	   de	  
1980	   tamén	   comezou	   o	   estudo	   científico	   da	   historiografía	   cinematográfica	   en	   Galicia,	   coa	   Universidade	   de	  
Santiago	   como	   pioneira	   deste	   campo.	   Apareceron	   varias	   curtametraxes,	   das	   que	   destacan	  Mamasunción	   de	  
Chao	  Piñeiro.	  Era	  o	  principio	  dun	  camiño	  que	  rematou	  coa	  Lei	  do	  Audiovisual	  de	  Galicia,	  que	  permitiu	  regular	  a	  
actividade	  cinematográfica	  en	  Galicia.	  

Desde	  1988	  a	  TVG	  foi	  unha	  peza	  fundamental	  para	  a	  conformación	  da	  imaxe	  interna	  e	  externa	  do	  audiovisual	  
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galego,	  ao	  que	  se	  sumaron	  as	  sucesivas	  promocións	  que	  fixeron	  os	  seus	  estudos	  na	  Escola	  de	  Imaxe	  e	  Son	  da	  
Coruña	   (EIS).	   A	   estrea	   simultánea	   en	   Vigo	   de	   tres	   longametraxes	   galegas	   en	   1989,	   anuciou	   a	   etapa	  
cinematogrática	  dos	  anos	  90.	  Os	  filmes,	  por	  riba	  das	  diferenzas	  de	  produción	  e	  de	  estilo,	  tiñan	  en	  común	  ser	  os	  
primeiros	   traballos	   específicamente	   comerciais	   de	   directores	   formados	   no	   cine	   non	   profesional.	   Trátase	   de	  
Continental,	  de	  Xabier	  Villaverde;	  Sempre	  Xonxa,	  de	  Chano	  Piñeiro;	  e	  Urxa,	  de	  Alfredo	  do	  García	  Pinal	  e	  López	  
Piñeiro.	  Na	  derradeira	  década	  do	  s.XX	  desenvolveron	  a	  súa	  actividade	  cineastas	  como	  Héctor	  Carré,	  Raúl	  Veiga,	  
Xabier	  Bermúdez,	  Antonio	   Francisco	  Simón	  e	  Xabier	  Villaverde.	  O	   cine	  galego	  entrou	   con	   forza	  no	   campo	  da	  
animación	  coa	  longametraxe	  O	  bosque	  animado	  (2001),	  tamén	  destacaron,	  aínda	  que	  con	  menos	  forza,	  Pinocho	  
3000	  ou	  O	  sono	  dunha	  noite	  de	  San	  Xoán.	  

Pero	  a	  imaxe	  cinematográfica	  de	  Galicia	  máis	  difundida	  está	  vinculada	  ao	  labor	  de	  autores	  non	  galegos,	  entre	  
outros,	  José	  Luis	  Cuerda	  e	  Fernando	  León	  de	  Aranoa,	  que	  tratan,	  respectivamente,	  o	   imaxinario	  fantástico	  de	  
Galicia,	  dos	  anos	  da	  Guerra	  Civil	  nunha	  vila	  galega	  e	  da	  vida	  cotiá	  de	  traballadores	  en	  paro	  nunha	  grande	  urbe,	  
Vigo,	  así	  como	  Mar	  adentro.	  	  

Outros	  filmes	  feitos	  en	  Galicia	  son	  Cando	  volvas	  ao	  meu	  lado(1999),	  Sei	  quen	  es(2000)	  Ilegal	  (2002)	  e	  Un	  franco,	  
14	  pesetas(2006).	  Neste	  punto,	  o	  cine	  galego	  está	  na	  mesma	  liña	  temática	  ca	  o	  español	  e	  ca	  os	  cines	  periféricos	  
europeos	  que	  presentan	  problemas	  reais	  da	  sociedade	  contemporánea.	  	  

A	  comezos	  do	  s.XXI	  o	  feito	  cinematográfico	  en	  Galicia	  experimentou	  un	  certo	  avance,	  do	  que	  son	  boa	  proba	  as	  
curtametraxes	   dos	   últimos	   anos.	   Así	   mesmo,	   cóntase	   con	   empresas	   e	   institucións,	   privadas	   e	   públicas,	   que	  
apostan	  polo	  emprego	  do	  audiovisual,	  e	  con	  asociación	  profesionais	  de	  recente	  implantación	  no	  sector.	  

	  

David	  Álvarez	  
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Moitas veces non é fácil para todos chegar as mesmas metas, por diversos motivos como por exemplo; aínda que dúas 

persoas teñan a mesma situación económica terán que superar diversos obstáculos, xa sexa pola súa personalidade ou 

por problemas físicos ou enfermidades. Aínda que estes impedimentos sexan diferentes dunhas persoas a outras todo 

depende da  forza de vontade de cada un.  No mundo do deporte cada vez vemos máis persoas que se superan día a 

día isto é o que denominamos como historias de superación. 

DANIEL STIX 

Seguro que o nome e a cara deste rapaz che soa, xa que protagonizou un dos anuncios de Cola-

Cao, pero o certo é que a vida de Daniel Stix vai máis alá dun anuncio con fins comerciais. Este 

mozo de 18 anos naceu con cancro e só un 20% de probabilidades de sobrevivir. A pesar da súa 

corta idade xa gañou a Liga e a Copa do Rei de baloncesto co primeiro equipo do CD Fundosa 

da ONCE. Ademais de baloncesto tamén practica esquí, bici de montaña, natación e kitesurf e 

gustaríalle probar outros deportes de risco.                O ano pasado publicou o seu primeiro libro 

“Con ruedas y a lo loco” no que recopila as súas experiencias.                                                                                                                                       

–“Desde siempre me ha encantado el deporte y estar activo y gracias a muchas fundaciones y 

mucha gente que nos ayuda a quiénes queremos practicar deporte en silla de ruedas, he sido capaz de tantas cosas”. 

Teresa Perales 

María Teresa Perales Fernández é unha nadadora paralímpica nacida en Zaragoza no 

ano 1975. Aos 19 anos sufriu unha neuropatía a cal provocou que perdese a 

mobilidade nas súas extremidades inferiores. Tras pasar uns meses moi duros tras a 

súa perda, Teresa aprendeu a nadar e comezou a competir. Actualmente é unha das 

competidoras con mais medallas na historia dos xogos paralímpicos. 

 –“Piensa, sueña y atrévete”. 

 

Aaron Fotherighan 

Aaron Fotherighan é un atleta en silla de rodas extrema de 24 anos que realiza trucos 

adaptados de skate e BMX. Aaron ten espiña bífida e debido a isto, dende os 3 anos, 

alternou entre o uso de muletas e cadeira de rodas. Con 8 anos e tras tres operacións 

de cadeira fallidas, tivo que converterse en usuario de cadeira de rodas a tempo 

completo. A súa paixón por estes deportes ven dende que viu ao seu irmán practicar na 

súa BMX, e este mesmo lle propuxo que o intentase el na súa cadeira. Foi a primeira 

persoa en levar a cabo con éxito unha viravolta hacia atrás nunha cadeira de rodas con só 14 anos e un doble backflip 

con 18 anos, a pesar disto realiza moitos máis trucos na súa cadeira. Cando alguén lle pregunta que lle diría a calquera 

que desexase practicar ese deporte Aaron responde: “Que se ponga un casco”. 

 

Bethany Hamilton 

É unha surfista hawaiana que a idade de 13 anos sufriu o ataque dun tiburón tigre, o 

cal lle arrancou o seu brazo esquerdo xusto por debaixo do hombro. Tan só 10 

semanas despois do seu accidente Bethany volveu surfear. Adaptou unha táboa feita a 

man que era un pouco máis grosa e despois de aprender a nadar cun só brazo 

comezou a surfear completamente. Un ano despois do accidente, Bethany logrou 

gañar un campeonato nacional de surf e a partir de entón foi acumulando máis logros.  

-“No necesito que sea fácil, necesito que sea posible”Actualmente todas estas persoas que padecen algunha 

enfermidade ou teñen algún rasgo físico diferente, están moito máis integradas na sociedade, como por exemplo 

grazas aos xogos paralímpicos, pero aínda así estas historias de superación seguen impresionándonos moito. 

 

Traballo realizado por Paula Quiñoá e Iris Pérez 
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PERO ISTO, SON DEPORTES? 

O fútbol gaélico é unha mestura de fútbol e rugby . O obxectivo do xogo é pasarse o 
balón ca man ou co pé e conseguir gol (3 puntos) ou un punto cando o balón pasa 
por riba da portería e entre os dous postes de 4 a 6 metros de altura. 
En  marzo  de 2015 a selección GALEGA  de fútbol gaélico masculina caeu contra a 

selección arxentina conseguindo a medalla de prata nun intenso partido que estivo 

moi igualado ata o final. 

As xogadoras galegas tampouco se quedaron atrás e volveron a casa co terceiro posto. 

O fútbol gaélico é un deporte que está conseguindo cada vez máis seguidores no mundo, como por exemplo os 

nosos compañeiros.        

O chess-boxing é a combinación do boxeo e o xadrez. Este deporte naceu dun cómic. 
Os dous deportistas enfróntanse durante 11 asaltos ante un taboleiro de xadrez e no 

ring. Os seis desafíos intelectuais desenrólanse en asaltos de 4 minutos, mentres cós 

enfrontamentos físicos só duran 3.  

 Pero, ¿como se gaña este xogo? Un xaque mate ou exceder o tempo límite na sección 

de xadrez ou un KO na de boxeo poden consagrar un gañador do xogo. Se no estraño caso de que o intelecto e a 

forza dos contendentes se igualara ao rematar o combate un xurado elixe ao gañador.  

ADRIÁN ALONSO PEREIRA “POLA” 
É un xogador de fútbol sala vigués. Na actualidade xoga no Inter Movistar, na 

posición Ala. Gañou o campionato de Europa sub-21 de fútbol sala no 2007 e marcou 

dos goles na final do europeo de fútbol sala de este ano contra Rusia (Rusia 3-7 

España). 

TAMARA ECHEGOYEN 
 

 
É unha regatista ourensá do Real Club Náutico de Sanxenxo. Foi campioa do mundo 
no 2001, 2002 e 2005 na modalidade de Vaurien. Nos anos seguintes conseguiu 
máis trofeos nos que destaca unha medalla de ouro nos Xogos Olímpicos de 
Londres. Este ano gañou xunto a cántabra Berta Betanzos o campionato mundial de 
49erFX.   
 

PEDRO RODRÍGUEZ ÁLVAREZ 
 
É un xogador de balonmán vigués. Leva 5 temporadas xogando no equipo Naturhouse La 
Rioja na liga Asobal, na que nesta tempada leva 72 goles en 21 partidos.Pola situación actual 
do balonmán en España decidiu cambiar a Rioxa por Hungría. 
 

Traballo realizdo por Laura Lemos, Manuel Goyanes e Patricia 
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Esmorga Fest: o triunfo do alternativo 
 

Se por algo temos que estar de noraboa en Sarria é pola existencia de certos colectivos alternativos que se 

moven para facer cousas. Este é o caso de Que Facemos!?, que organiza eventos co obxectivo de promover 

diversos xéneros musicais non habituais no panorama sarriá. 

 

Sen embargo, se algo debemos de destacar na nosa vila é a celebración dun festival con tanta calidade 

como é a do Esmorga Fest, organizado pola asociación EsmorgArt. Este festival, nacido dunha celebración 

de cumpreanos, xa está considerado un dos máis importantes e completos de Galicia. Os obxectivos 

principais desta asociación son, entre outros moitos, demostrar o potencial de Sarria en eventos de índole 

alternativa e apostar por grupos galegos emerxentes. A súa primeira edición celebrouse o 7 de Marzo de 

2015 e reuniu a grupos como Puma Pumku, Za!, Guerrera, Cuchillo de Fuego, Pálida, Jay e Los Nastys. 

Nesta segunda edición, celebrada o 5 de Marzo de 2016, o colectivo continuou apostando por grupos 

galegos, ademais doutros grupos consagrados na Península: 

 

Belako (Mungia, País Vasco) 

Formouse no ano 2011 e os seus membros, todos menores de 

25 anos, son os irmáns Josu Ximun e Lore Nekane Billelabeitia, 

Cris Lizarraga e Lander Zalakain. O seu estilo é definido como 

post-punk e está marcado por fortes toques electrónicos. No 

2013 publicaron o seu primeiro álbum, “Eurie” (choiva en 

eúscaro) e neste mesmo ano sacaron á luz o segundo, 

“Hamen”, que se afasta un pouco da escuridade reflexada no 

seu primeiro traballo. 

 

Canción a destacar: A versión de “Sinnerman”, da xenial Nina Simone, que incluíron en  “Hamen”. 

 

Perro (Murcia) 

Formouse no ano 2010 e os seus membros son Adrián, 

Guillermo, Fran e  Aarón. O seu estilo, aínda que xa sabemos 

que as etiquetas importan máis ben pouco, é inclasificable. A 

súa música está influenciada por multitude de estilos e xéneros 

diferentes: “Nunca tivemos unha intención clara por un estilo 

ou outro, só as ganas de tocar e de facelo da única forma que 

sabemos” - afirman. O único que está claro é que se toman a sí 

mesmos con humor. Dentro da súa discografía destacan “Tiene bacalao, tiene melodía” (2013) e “Estudias, 

navajas” (2015). 

Canción a destacar: Está claro que “Marlotina” ´é unha canción para bailar e bailar. Outros moitos apostan 

por “La Reina de Inglaterra”. 
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Disco Las Palmeras! (Sarria/Vigo) 

Formouse en 2009 e os seus membros son Diego Castro, Julián 

Goicoa e Martiño Salgado. O seu estilo móvese polo noise e o 

shoegaze, sendo destacables as guitarras distorsionadas. Para 

que nos entendamos, seguramente a música desta banda sexa 

todo o contrario ao que suxire o seu nome. Publicaron tres 

traballos: “Nihil Obstat” (2011), “Ultra” (2013) e “Asfixia” 

(2015). Todos eles foron ben acollidos pola crítica musical 

española e o grupo chegou a actuar en festivais realmente grandes. Sen embargo, en Galicia apenas actúan 

e o seu traballo non está tan recoñecido.  

Canción a destacar: “El final del círculo”, contida no seu último traballo, está moi ben. 

 

Juventud Juché (Madrid)  

Formouse en 2012 e os seus membros son Javier, Arturo e Luis. Fan post-punk e 

acaban de sacar novo disco, “Movimientos”, que constitúe o seu segundo 

traballo despois do magnífico “Quemadero”.  

Canción a destacar: “Pasos” é máis que xenial (“Te tratan como un desecho 

porque eres un desecho”). 

 

Tigres Leones (Madrid) 

Son Javi, Luismi e Paco e fan rock, fan pop, cantan sobre Madrid, sobre paxaros 

asasinos, sobre rusos listos, sobre nenas raras, sobre películas de ciencia-ficción 

e máis cousas (ou polo menos así se definen eles mesmos en Bandcamp). Acaban 

de publicar “La Catastrofía”. 

Canción a destacar: “Marte”, que conta coa colaboración de La Bien Querida. O 

videoclip desta canción tamén é curioso. 

 

Odd Couple (Berlín) 

O grupo formado por Jascha Kreft e Tammo Dehn é o único estranxeiro do festival. 

Acaban de publicar “It’s A Pressure To Meet You”.  

Canción a destacar: “Bootcut”. 

 

Bala (A Coruña) 

Son V e Anx facendo moito ruido, que recorda moitas cousas pero ningunha en 

concreto. Así se definen estas dúas coruñesas e as cousas, para orientarnos, 

poden ser Black Sabbath, Led Zeppelin e o Nirvana de “Bleach”. O seu directo 

transmite moita enerxía. 

 

Canción a destacar: “Human Flesh”, contida no álbum do mesmo nome. 

 

 

Nesta edición do Esmorga Fest tamén estiveron presentes outros grupos e artistas, como Sacco e Pálida. 

 

 

Traballo realizado por Antía Díaz López                                                                                     
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Moi boas a todos os xograrinos e xograrinas. Este ano somos catro os que nos ocupamos da sección de 
música, é a nosa primeira vez  e estamos moi ilusionados. Esperamos que vos guste! 

 

  

Aquí, un pequeno recopilatorio de dez das moitas novidades de finais de 2015 ata o que levamos de 2016. 

 

1.-“ADVENTURE OF A LIFETIME”  de COLDPLAY.  

A banda británica “Coldplay” estreou o pasado mes de novembro o primeiro single do seu novo 

álbum “A head full of dreams”, o cal conta con máis colaboradores que calquera álbum anterior. 

 

2.- “STRESSED OUT”  de TWENTY ONE PILOTS. 

Esta é unha canción composta e gravada pola banda estadounidense de rock alternativo  

“Twenty One Pilots” para o seu cuarto álbum, “Blurryface”. Alcanzou o segundo posto no 

“Billboard Hot 100” e encabezou as listas de música rock (“Alternative Songs” e “Hot Rock 

Songs”) e pop(“Pop Songs ” e “Adult Pop Songs”). 

 

3.- “ONE CALL AWAY” de CHARLIE PUTH.  

O cantante estadounidense Charlie Puth, coñecido por participar na canción “See you again”, 

estreou este single do álbum “Nine Track Mind”.  

 

4.- “STAND BY YOU” de RACHEL PLATTEN.  

“Stand by you” é unha das cancións do novo álbum “Wildfire” de Rachel Platten, unha canción  

moi aclamada pola crítica. 

 

5.- “FADED”  de ALAN WALKER. Esta é unha canción do noruegués Alan Walker, a cal, se 

converteu nun gran éxito musical en decembro de 2015 e xaneiro de 2016 e conta coa voz da 

cantante Iselin Solheim. 

NOVIDADES 2015-2016 
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6.- “IN THE NIGHT” de THE WEEKND. 

“In the night” é unha canción do cantante canadiense “The Weeknd”, a cal forma parte do seu 

segundo álbum “Beauty Behind The Madness”. 

 

7.- “STEP DOWN” de ELLIPHANT. 

“Step Down”, é o tema que acaba de estrear Elliphant e que será o que abra o seu segundo  

traballo o próximo 25 de marzo. Trátase dunha balada con bastante gancho , na que alterna a 

electrónica con ese deixe xamaicano que tanto lle gusta a artista. 

 

 8.- “HELLO” de ADELE. 

 Este é un tema interpretado pola cantautora británica Adele, o cal supuxo o seu retorno a  

industria musical tras case tres anos de inactividade. 

 

9.- “ECOS DE AMOR” de JESSE & JOY.  

Este é o novo single do dúo mexicano de irmáns, que estrearon catro anos despois do seu último 

álbum. 

 

10.- “WHAT DO YOU MEAN?”  de JUSTIN BIEBER.  

É  unha canción interpretada polo cantante canadiense Justin Bieber, para o seu próximo 

cuarto álbum de estudio Purpose. 

 

 

Neste apartado da sección decidimos recopilar unhas poucas anécdotas que lles foron ocorrendo a músicos, de 

Sarria, ao longo da súa vida musical. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ANÉCTODAS MUSICAIS 

Cando gardei a trompeta no estoxo, tras 

un certame de música en Ribadeo, a miña 

mala sorte fíxose presente e unha gaivota, 

que pasaba voando, decidiu realizar as 

súas necesidades sobre o meu estoxo, 

vamos que puxo o ovo, literalmente,nel. O 

único que se me ocorreu foi poñela á 

venda e dicirlle ao seu comprador que a 

mancha era simplemente un fallo de 

fábrica. 

Adrián Real (Trompetista) 

 

 

Nos Remedios de  dous anos atrás, debíamos tocar 

na misa e o director díxonos que tiñamos que  ir 

colocándonos para comezar, mais…tan 

“intelixentes” como somos nós só, se nos ocorreu 

colocarnos de diferentes formas (cada un mirando 

para un lado) e Iñaki púxose a tocar a tuba na porta 

da igrexa porque non chegou a tempo. O director? 

Pois xa imaxinades… 

 Brandan (Tubista) 
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Traballo realizado por Paula Quiñoá  

Brandan Corredoira 

Ángela Rodríguez 

David Álvarez 

 

“Nun concerto da banda, esquecemos a vara do 

triángulo e o primeiro que se nos pasou pola 

chola foi facer uso dunha culler, o caso foi que 

acabamos tocando o triángulo cunha  culler de 

comer o iogur”. 

 

Pistón (Percusionista) 

 

 

Hai uns anos fun tocar a unha aldea co meu grupo “Os 

Flavia”,  desgraciadamente non tiñamos palco, pero 

como eramos moi espabilados, ocorréusenos xuntar 

dous carros de vacas. Lamentablemente o invento 

non acabou de funcionar. O caso foi, que mentres 

actuabamos os carros abríronse baixo os nosos pés, e 

catapum chispum todos fomos para o chan. 

                                   Genucho (Guitarrista) 

 

Durante un concerto, nunha igrexa, a banda de 

sarria tiña que tocar  piano e estaban tocando mui 

forte,e de repente o director puxose vermello e 

berrou ,piano mecaguen d******.                               

                           David Álvarez (trombonista) 

 

 

Hai uns anos,na procesión de San Xoán, mentres a banda de música de Sarria ía facendo o pasacalles pola costa da 

Rúa Maior colouse unha abella no medio da banda. Había un señor maior que tocaba os platillos con fobia a estes 

insectos. Por iso, este comezou a poñerse nervioso e comezaron a soar no medio da procesión uns repetidos 

golpes de platillos, que nada tiñan que ver coa obra.  A continuación a abella pousouse no ombro  do señor do 

bombo, o cal se estaba a rir do compañeiro, quen ao percatarse da localización do insecto decidiu golpealo cun 

dos platillos e este ao ser xa maior caeu costa abaixo, xunto co bombo e outros “obstáculos”. 

     Jose (director da banda de música de Sarria) 

 

Antigamente, a Banda de Sarria contaba con compoñentes de todas as idades, 

dende os quince ata os oitenta, por exemplo. O caso é que cando iamos tocar a 

algún lugar os maiores tiñan o bo costume de levar botellas de viño envoltas en 

feixes de verzas, para que se conservasen frías (ou iso era o que dicían). Sempre 

foi algo que me chocaba moito e que sempre recordarei. 

José Manuel (Bombardinista, director do Xograr) 
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ANIME E MANGA: UN MUNDO POR DESCUBRIR 
 

 

 

 

 

Existe información acerca do anime dende 1917, cando unha serie de curtametraxes semellantes aos 
debuxos americanos deu lugar a este fenómeno, mais non foi ata 1960 cando o recoñecido Osamu Tezuka 
comezou a darlle o estilo que posteriormente se xeneralizaría. 
 
Osamu Tezuka foi o mangaka (creador de manga ou cómic xaponés, a 
partir do que se xeran a gran maioría dos animes) máis impresionante 
de toda a historia do manga, pois trouxo consigo un gran número de 
obras de maior extensión e con tramas moito máis elaborados que as 
pequenas viñetas que ata entón ocupaban ditas historias. Isto supuxo un 
gran cambio para o xénero do manga. 
Dous dos seus mangas máis populares foron Astro Boy e Black Jack, 

que tempo despois se levaron á gran pantalla.  

 

 

  

Black Jack 
O manga de Black Jack foi creado na década dos setenta e levado á televisión en 1993. A 

primeira produción animada está constituída por un conxunto de dez OVA (original 

video animation), é dicir, producións animadas que se xeraban inicialmente para a súa 

comercialización directa en VHS e, na actualidade, tamén en DVD ou BlueRay); sen 

embargo, en 2004 produciuse un anime de maior extensión. 

O propio autor, que posuía amplos coñecementos de medicina, decidiu plasmalos neste 

conxunto de historietas que constitúen unha das súas obras máis escuras e profundas.   

 

Argumento: 

Black Jack é un habilidoso cirurxián que exerce os seus servizos ilegalmente a cambio de diñeiro (crítica do 

propio autor cara ao sistema médico xaponés). A medida que avanza a historia, imos observando o 

fatídico pasado que o levou a ser quen é. Tamén coñeceremos a Pinoko, unha nena reconstruída 

mediante cirurxía polo propio protagonista e que o acompañará en moitas ocasións.  

 

 

 

O concepto anime (アニメ) fai referencia ás series de animación de orixe xaponesa. Nas súas orixes 

denominouse Japanimation (procedente do inglés Japanese Animation); Dise que o termo anime 

provén da abreviación de animation, que era pronunciada polos xaponeses como “animēshon”. 

 

Astro Boy 
Tras o gran éxito que tivo o manga, o primeiro capítulo do anime emitiuse en 1963 e deu lugar a unha 

revolución televisiva. 

 

Argumento:  
Despois da morte do seu fillo, o doutor Tenma cae na desesperación, o que o leva a 

tomar a decisión de utilizar os fondos das forzas militares coa finalidade de crear a 

arma definitiva, así como de revivir ao seu infante perdido. Isto dá lugar ao 

nacemento dun robot co corpo e os sentimentos dun neno posuidor, ademais, 

dunha gran forza destrutiva que atraerá aos máis ambiciosos. Aqueles que queren 

aproveitarse do seu poder tratarán de secuestralo co obxectivo de desmontalo e 

copialo para garantir a súa supremacía. 
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Era de esperar que tras unha serie tan épica como Black Jack, os seus fans estivesen ansiosos de máis. Foi 

entón cando o mangaka Yoshiaki Tabata creou o manga Young Black Jack (2011), a partir do que pronto 

sacarían un anime en 2015. Este transcorre na xuventude do protagonista mentres estuda medicina na 

universidade. Nesta serie pódense apreciar as súas primeiras operacións, xunto con escuros segredos que 

estiveron agochados ata este momento. 

Arredor destas décadas, tanto o anime como o manga comezaron a amosar unha gran influencia na 

cultura xaponesa, ata o punto de estenderse a todos os ámbitos e por todo o mundo. Mesmo as persoas 

comezaron a disfrazarse dos seus personaxes favoritos (cosplay). 

Na actualidade, o número de magakas creceu notablemente (millóns de persoas) e a creación de manga 

pasou de ser un divertido hobbie a unha forma de gañar a vida. Hai moitos autores bos dentro deste 

campo, dos cales mencionarei  uns cantos: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

-Machiko Hasegawa:  
Foi a primeira mangaka da historia. É a creadora de Sazae-san (1946), 

manga que acabou en 1974. O curioso é que, tras o lanzamento do seu 

anime en 1969, este continuou emitíndose aínda despois da morte da 

súa autora, feito que o levou a ser o anime máis longo da historia con 

7.732 episodios. Aínda está en emisión e descoñécese a súa data de 

finalización.  

Conta a historia de Sazae, unha rapaza pouco feminina para os cánones da época que leva unha feliz vida 

de casada. Causou un gran impacto nos espectadores, xa que esta enfrontábase ás decisións do seu home 

e non se deixaba rebaixar, ata chegar a representar un modelo de feminismo. 

 

 Akira Toriyama:  
Atopámonos ante o creador do famoso Dragon Ball, moi presente na nosa infancia e que conta as historias 

e pelexas de heroes que loitan contra monstros malvados e antiheroes para salvar o mundo, ao mesmo 

tempo que buscan as lendarias bólas máxicas do dragón para a concesión dos seus desexos. Ademais de 

presentar personaxes emblemáticas, esta obra serviulle de musa a moitos outros mangakas que 

aprenderon del, como Eiichirō Oda (One Piece),  Masashi Kishimoto (Naruto) ou Hiro Mashima (Fairy Tail). 

 

Eiichirō Oda:  
A pesar de ser un autor relativamente novo, Oda sorprendeu ao público co 

seu manga denominado One Piece, coñecido por ser o máis vendido do 

mundo e un dos máis longos. 

Gol D. Roger, rei dos piratas, é sentenciado a morte polos seus crimes. As 

súas últimas palabras revelan a existencia dun gran tesouro que el mesmo 

agochou no Grand Line: o One Piece. Tras escoitalo, numerosos piratas 

parten na súa busca. 

Vinte e dous anos despois, Luffy, un rapaz recentemente autonomeado pirata, deixa a súa illa natal co 

obxectivo de crear unha tripulación e converterse no próximo rei dos piratas. 
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Por outra banda, cómpre sinalar que moitas persoas adoitan pensar que os anime son debuxos infantís, 

mais isto non é así. Existen xéneros de todo tipo, dende os máis inocentes ata os máis maduros, algúns dos 

cales se amosan a continuación: 

 

-Shōnen: está orientado á xuventude masculina. Adoitan ser de tipo violento e conter numerosas batallas. 

Exemplos: Dragon Ball, Bleach ou Shingeki no Kyoujin. 

-Shōjo: orientado á xuventude feminina. Adoitan ser historias románticas. Exemplos: Kaichō wa Maid-

sama!, Itazura na kiss ou Ao haru ride. 

-Mecha: presentan súper robots xigantes. É o caso de Mazinger Z, Neon genesis evangelion e Code Geass. 

-Gore: teñen contidos altos en violencia, horror e sangue que se mostran de maneira explícita. Algúns 

exemplos son Elfen Lied, Gantz e Umineko no naku koro ni. 

-Hentai: series con escenas de sexo explícito destinadas a un público adulto. Exemplos: Futari ecchi, 

Moonlight Lady e Gibo. Non debe confundirse co ecchi, un xénero de anime caracterizado por condutas 

lascivas, mais sen pasarse da raia e que xamais inclúen relacións sexuais explícitas. 

-Yaoi e yuri: trátase de dous xéneros de anime, polo xeral románticos, que se caracterizan por amosar 

relacións entre persoas do mesmo sexo; no caso do yaoi, son relacións entre homes, mentres que no caso 

do yuri son relacións entre mulleres. Un exemplo de yaoi sería Ai no kusabi, e un de yuri, Kuttsukiboshi. 

-Seinen e josei: son xéneros complexos e maduros dirixidos aos adultos; o seinen está destinado sobre 

todo a un público masculino, mentres que o josei se enfoca maioritariamente cara un público feminino. 

Exemplos de seinen: BTOOOM!, Psycho Pass e Ghost in the Shell. Exemplos de anime josei: Nana, Paradise 

kiss e Shōwa Genroku Rakugo Shinjū.  

-Maho shōjo: presentan rapazas con súper poderes que salvan o mundo da destrución. Atopamos animes 

como Sailor moon, Mermaid Melody e Sakura Card Captor. 

 

Por último, recóllese o argumento dun dos anime máis populares dos 

últimos anos entre os adolescentes: 
 

-Sword Art Online: a historia sitúase  no ano 2022, onde as tecnoloxías 

experimentaron un gran avance, ata o punto de crear realidades virtuais. 

Un deseñador de videoxogos chamado Akihiko Kayaba crea Sword Art 

Online, onde o xogador é capaz de controlar o seu avatar como se estivese 

no mundo real. A realidade chega ata límites insospeitados cando a persoa 

que morre no videoxogo tamén o fai na vida real. Ademais, todos aqueles 

conectados a SAO (abreviatura do nome do xogo) non son capaces de saír 

deste ata que se complete o último nivel. É entón cando o noso 

protagonista, Kirito, toma a decisión de completalo e salvalos a todos coa 

axuda de moitos loitadores co mesmo obxectivo, incluída Asuna, coa que 

compartirá unha relación amorosa. 

 

 

   

Traballo realizado por Noelia López Fernández 
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POLÍTICA 
Esta sección introducímola o ano pasado polo protagonismo que estaba a cobrar, máis nada comparado co que está 

tendo na actualidade. Vamos amosar un punto de vista de menor a maior entidade no termo institucional.  

     CONCELLO DE SARRIA  
 

Tras as eleccións municipais que se celebraron en toda 

España no mes de maio, o grupo que dirixía o Concello ata 

o momento,o Grupo Popular, quedouse en minoría, polo 

que xurdiu a posibilidade dun pacto a tres bandas de forzas 

alternativas, que collerían o temón do Concello. O 

tripartito como foi denominado ao estar formado por tres 

forzas ( PSdG, CxG e BNG). Despois dun tempo gobernando 

xurdiron diferenzas no grupo de goberno entre dúas forzas 

o que desembocou nunha crise que fixo perder ao grupo 

de goberno dous concelleiros dos tres que formaban o grupo de CxG, pasando este último a un grupo non 

adscrito. Con esta situación leva soportando o Concello de Sarria case un ano: cun grupo de goberno ao 

que a aritmética non axuda, sobrevoado por unha posible moción de censura por parte do Grupo Popular 

que sairía adiante co apoio dos concelleiros sublevados, aínda que esta última opción non conta de 

momento con moito apoio. Alguén sabe o que ocorrerá? Volverá o goberno anterior? 

             DEPUTACIÓN DE LUGO   

A constitución da Deputación Provincial sempre se realiza tras os 

comicios municipais, xa que a elección dos deputados provinciais 

non se realiza de xeito directo senón que segundo os resultados 

municipais en cada zona desígnanse: este sistema de elección 

está sendo moi criticado na actualidade, e o propio partido de 

Cidadáns no seu programa para as xerais incluíu a eliminación 

destas institucións.  

No mes de Xullo procedeuse á constitución do Pleno Provincial e a elección de Presidente. Os resultados 

mantivéranse iguais aos da lexislatura anterior, polo que non se contaba con sorpresa de último momento, 

e sairía designado un presidente socialista, ao renovar o seu 

compromiso o bipartito (PSdG, BNG). Mais, cando se pensa que 

todo está sobre seguro é cando as sorpresas son maiores e así 

ocorreu. O grupo nacionalista negouse a investir ao candidato 

socialista elixido polo seu partido ao se encontrar imputado nun 

caso de corrupción. Este candidato, cómpre dicir o seu nome, 

Manuel Martínez, o cal tamén sostén o cargo de alcalde de 
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Becerreá, xa que vai dar moito xogo neste caso.  

Ao ocorrer isto o PSdG decide elixir un novo candidato, tras o veto do seu aliado. O elixido é Darío Campos, 

alcalde da Pontenova, que si conta co apoio dos nacionalistas. Mais, por desgraza, non todos lles xoga a 

favor, xa que o rexidor de Becerreá non está de acordo co BNG e deféndese como o candidato elixido polo 

partido. Con todas estas circunstancias, chegou o pleno de investidura no que se plasmaron as diferenzas 

dentro do Grupo Socialista. Isto provocou que Manuel Martínez non apoiara ao candidato alternativo, e a 

candidata do Grupo Popular fose investida ante 

a súa propia sorpresa, co voto en branco de 

Martínez.  

Tras uns meses de goberno en minoría do 

Grupo Popular, o Grupo Socialista conseguiu 

convencer ao seu compañeiro que apoiou no 

mes de outubro a Campos, aínda que desde 

aquela  o de Becerreá  forma parte do Grupo 

Mixto. A desgobernabilidade no ente provincial 

tamén é evidente.  

 

 

Nestes momentos nos que a inestabilidade e a procura de pactos marca a actualidade política, o goberno 

da Xunta é unha excepción que rompe a regra. O Grupo Popular que sustenta o goberno autonómico conta 

cunha maioría de 41 deputados sobre os 75. Isto fai que o seu líder Alberto Núñez Feijóo, estea a ter moito 

protagonismo na actualidade xa que é un líder que na última consulta nas urnas recibiu un gran apoio á 

súa xestión e volverá a someterse no outono próximo.  As quinielas sobre a súa repetición como candidato 

parece que son favorables en que renove, debido sobre todo a que o Partido Popular non ten ningún peso 

forte para presentar. Ata as eleccións próximas aínda hai moitas dúbidas que despexar: cun PSdG sen líder 

aparente tras a dimisión de Besteiro, coa AGE sen decidir aínda se converxe co BNG para facer unha 

alternativa nacionalista ou ben opta pola forza revolucionaria  Podemos  que se encontrar nunha crise 

interna, e cun BNG renovado que tentará recuperar os sufraxios que foi perdendo nos últimos comicios. 

Tras todo isto surxe unha multitude de cuestións: volverá a saír Feijóo reforzado? Terá maioría un goberno 

de esquerdas? Terá representación Cidadáns? Apoiará a outro goberno Popular?  

           

 

Ao final do ano que rematamos, o 20 de 

decembro celebráronse eleccións xerais 

nas que se renovaron as dúas Cámaras 

Lexislativas. As  sondaxes xa levaban 

pronosticando dende fai máis dun ano que 

o voto se estaba a polarizar e que a xente 

estaba a pedir outras demandas que 

fixeron surxir novas forzas políticas que 

estaban a encontrar espazo no mapa 

político. O 20-D non sorprendeu a ninguén 

XUNTA DE GALICIA 

GOBERNO DE ESPAÑA   
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nese plano, xa que nos encontramos co mapa político máis complexo dende a instauración  da democracia 

no noso territorio.   

O maior dannificado foi o Partido Popular, ao cal o desgaste do poder e a aprobación de moitas leis sen 

demasiado apoio popular pasoulle factura e fíxolle perder 63 deputados. O PSOE tamén recibiu un 

batacazo ao perder 20 deputados, e quedarse ao igual cá forza de dereitas cos peores resultados da súa 

historia. A conclusión evidente tras os comicios foi que o bipartidismo está tendo un grave desgaste: un 

exemplo evidente foron os resultados na Comunidade de Madrid, na que o PSOE quedou reducido a unha 

cuarta posición, véndose superado polas forzas emerxentes.  

A través de plataformas e movementos cidadáns apareceu o grupo político Podemos que tras a sorpresa 

(que creou) nas europeas, a ninguén se sorprendía dos seus resultados a noite do 20D. Rematou a xornada 

sendo primeira forza en Cataluña e Navarra, e superando ao PSOE en numerosas cidades. A converxencia 

con forzas rexionais en Galicia, Comunidade Valenciana e Cataluña fíxolle obter brillantes resultados.   

Cidadáns coverteuse na segunda forza emerxente en número de deputados no Congreso, con 40 

representantes. Con este resultado faise bastante determinante á hora de chegar a pactos. Partido 

centralizado na defensa da Constitución e en contra do referendo en Cataluña,  conseguiu pactos co PP en 

varias autonomías, e co PSOE chegou a un para a investidura, aínda  que é insuficiente para conseguir o 

seu obxectivo. Albert Rivera, líder de Cidadáns, optou dende a noite do 20D por un gran coalición dos 

grandes partidos á que se uniría el argumentado que sería un goberno sólido para España.  

O PSOE parece ser o partido indicado para intentar formar goberno e así mesmo llo propuxo o Rei. O apoio 

do Grupo de Podemos e as súas converxencias, como ocorreu nalgunhas autonomías, non dotaría de 

maioría parlamentaria, e necesitaría do apoio total ou parcial (voto a favor ou abstención) dos grupos 

nacionalistas vascos e cataláns, ao que o PSOE se opón. O PSOE busca un acordo a tres bandas con 

Cidadáns e Podemos, que lle abondaría para conseguir a Presidencia, pero ao que Pablo Iglesias se mostra 

reticente. 

O tempo comezou á andar e o acordo albíscase lonxano, ata daquela estaremos cun goberno en funcións o 

cal non ten data de caducidade. 
 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 Traballo realizado por David Vila 
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http://biblioxograr.wordpress.com/	  
	  

DIN	  QUE	  NA	  VARIEDADE....	  
	  
…está	  o	  gusto.	  E	  seguindo	  esta	  máxima	  apostamos	  por	  darlle	  
unha	   “volta”	   ao	   mobiliario	   da	   biblioteca.	   Así,	   as	   mesas	   de	  
estudo	  están	  agora	  máis	  preto	  das	  fiestras	  e	  a	  zona	  de	  xogos	  
didácticos	   xunto	  á	  parede	  que	  dá	  ao	   corredor.	  Decoramos	  a	  
mesiña	   da	   zona	   de	   lectura	   relaxada	   cuns	   motivos	   moi	  
literarios	  e	  trocamos	  de	  emprazamento	  o	  moble	  que	  contén	  o	  
portátil	   número	   6	   e	   os	   libros	   electrónicos.	   Os	   xogos,	   dígase	  
parchís,	  xadrez,	  oca,	  tres	  en	  raia,	  etc	  están	  agora	  no	  medio	  da	  
sala,	   no	   seu	   habitual	   armario,	   mentres	   que	   os	   xornais	   e	  
suplementos	   colócanse	   a	   carón	  da	  porta	  de	   entrada.	   Tamén	  
no	   exterior	   un	   novo	   buzón	   de	   suxerencias,	   un	   taboleiro	   de	  
cortiza	   para	   as	   novas	   do	   Xograr	   e	   uns	   sinxelos	   expositores	  
para	  cousas	  diversas.	  

 

RETOCANDO,	  ANOVANDO	  
	  
Os	   que	   lle	   fomos	   dando	   a	   certos	   espazos	  
complementarios.	  Así,o	  curruncho	  de	  pais	  recibiu	  tamén	  
unha	   nova	   decoración,	   tamén	   de	   contido	   literario.	   As	  
películas	  e	  material	  multimedia	  quedaron	  debidamente	  
clasificados	  (orde	  alfabética	  de	  títulos,	  identificación	  por	  
idades)	   estando	   agora	   nas	   estanterías	   do	   pasillo	   as	  
primeiras	   e	   nun	   moble	   a	   carón	   da	   zona	   de	   lectura	  
relaxada	  as	  segundas.	  Igualmente	  seguimos	  dándolle	  un	  
pequeno	   pulo	   ás	   bibliotecas	   de	   aula,	   algo	   no	   que	   se	  
necesita	  a	  colaboración	  de	  todos	  para	  que	  desempeñen	  
o	  seu	  verdadeiro	  papel.	  
	  
Doutra	   banda,	   anovamos	   un	   pouquiño,	   poñendo	   unha	  
estantería	  con	  diverso	  material	  de	   lectura	  no	  novedoso	  
e	   logrado	   Local	   de	   Alumnos	   (libros,	   revistas,	   folletos,	  
etc),	  colaborando	  humildemente	  nun	  espazo	  que	  aporta	  
moito	  ao	  noso	  centro	  escolar.	  
	  
No	   eido	   da	   produción	   a	   biblio	   puxo	   en	   marcha	   un	  
sinxelo	   boletín	   trimestral,	   para	   ir	   contando	   as	   súas	  
principais	   novas.	   De	   momento	   viron	   a	   luz	   o	   de	  
decembro	  e	  o	  de	  marzo,	  que	  se	  podían	  coller	  en	  papel	  
nun	   dos	   expositores	   do	   corredor	   ou	   na	   versión	   en	   pdf	  
no	  noso	  blog.	  
	  
Outra	   actividade	   que	   tivo	  moito	   eco	   foi	   a	   denominada	  
“1	   libro,	  1	  mes”,	  á	  que	  cada	  ano	  se	   lle	  dá	  unha	  voltiña.	  
Este	  ano	   foi	   tan	   só	  cousa	  de	  alumnos,	  que	  de	  cursos	  e	  
estudos	   diferentes	   foron	   facéndonos	   saber	   cousas	  
diversas	   dun	   libro	   que	   foi	   moi	   do	   seu	   agrado.	  

	  
COMA	  SEMPRE	  

	  
As	  cousas	  habituais	  do	  funncionamento	  da	  biblioteca	  estiveron	  presentes.	  
Visitas	   de	   coñecemento,	   reparto	   de	   carnets,	   adquisición	   de	   fondos	   cos	  
cartos	  Plambe,	  etc.	  Outro	  considerable	  feito	  durante	  o	  curso	  presente	  foi	  o	  
traballo	   na	   catalogación	   dos	   libros	   de	   Filosofía,	   no	   que	   procedeuse	   a	  
expurgar	   títulos	   desfasados	   e	   a	   colocar	   por	   orde	   alfabética	   os	   que	  
configuran	  agora	  a	  súa	  estantería.	  No	  momento	  de	  que	  este	  resumo	  salga	  
publicado	   xa	   estamos	   moi	   perto	   da	   catalogación	   correcta,	   a	   través	   do	  
Programa	  Meiga,	  	  de	  10.000	  fondos	  existentes	  na	  biblio	  do	  Xograr.	  
 

IN	  CRESCENDO	  
	  

Como	   ven	   sendo	   habitual	   diversas	   coñecidas	   celebracións	  
centraron	   actividades	   varias	   na	  biblio.	   Foi	   o	   caso	  dos	  Días	   da	  
Tradución,	   Bibliotecas,	   Linguas,	   Librarías,	   Paz,	   Namorados,	  
Rosalía	  de	  Castro,	  etc.	   Igualmente	  a	  Semana	  da	  Prensa	  ou	  os	  
Días	   da	   Poesía	   ou	   do	   Teatro,	   por	   citar	   os	   máis	   sobranceiros	  
desenvoltos	   nos	   dous	   primeiros	   trimestres	   do	   curso	   actual.	  
Volveuse	   a	   celebrar	   o	   Concurso	   “Día	   da	   Biblioteca”	   e	   no	  
derradeiro	   trimestre	   do	   ano	   levarase	   a	   cabo	   o	   dos	   máis	  
lectores	  deste	  período	  académico.	  
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CLÁSICO….E	  AMPLIANDO	  
	  

Esa	  pequena	  gran	  xoia	  que	  é	  o	  noso	  clube	   lector	   “O	  Xograr	   Lector”	   seguiu	  dando	   satisfaccións	  e	  bos	   resultados.	  No	  
momento	   de	   publicar	   esta	   revista	   xa	   se	   tíñan	   celebrado	   dúas	   reunións,	   as	   correspondentes	   ás	   dúas	   primeiras	  
avaliacións.	  Na	  que	  tivo	  lugar	  en	  novembro	  contamos	  coa	  presenza	  do	  xornalista	  sarriano	  José	  Manuel	  Freire,	  redactor	  
jefe	  de	  “El	  Progreso”,	  que	  nos	  axudou	  cos	  temas	  que	  se	  tratan	  na	  novela	  “Fantasmas	  del	  Paraíso”.	  A	  segunda	  pivotou	  
arredor	  da	  obra	  “Peaxes”	  e	  para	  coñecela	  mellor	  contamos	  coa	  presenza	  do	  seu	  autor,	  o	  profesor	  e	  escritor	  Santiago	  
Lopo.	  No	  que	  atinxe	  ao	  Club	  Lector	  “On-‐Line”	  ou	  adultos	  (pais,	  nais,	  profesores,	  persoal	  non	  docente),	  avanzouse	  un	  
pouco	  máis,	   ofertando	  unha	   completa	   lista	  de	   títulos,	   que	   foron	   “seducindo”	  pouco	  a	  pouco	  a	   lectores	   interesados.	  
Dende	  esta	  publicación	  animar	  a	  seguir	  nesta	  liña	  e	  a	  que	  os	  participanets	  nesta	  variante	  tan	  particular	  amosen	  os	  seus	  
comentarios	  no	  noso	  blog.	  

 
CLUB	  LECTOR	  

 
Máis de vinte persoas, entre alumnos de ESO e Bacharelato, e profesores, reuníronse na biblioteca do IES 
Xograr Afonso Gómez de Sarria para participar na segunda sesión do Club de Lectura no presente curso 
académico 2015-2016. 
 Igual ca outras veces a presenza dun escritor ou escritora dinamizou a sesión. Desta volta foi o vigués 
Santiago Lopo, autor de coñecidas obras da literatura galega actual como “Game Over”, “ Hora zulú” ou “A 
diagonal dos tolos”. Neste caso a presenza do novelista foi para dialogar cos participantes nesta actividade 
cultural sobre a súa novela “Peaxes”. 
 A obra, que conta as reflexións que fai sobre diversos aspectos da nosa vida un peaxista, é dicir, quen cobra as 
peaxes nunha autoestrada, foi do agrado de todos os participantes, que atoparon resposta ás súas preguntas nas 
verbas do propio escritor. Para a ocasión a biblioteca do instituto sarriano mudou a súa decoración, 
adaptándose un pouco á realidade da novela, estando ambientada como se nunha autoestrada con cabina de 
peaxe incluída fose. 

 
 

UN	  MES	  UN	  LIBRO	  
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ACTIVIDADES EN FRANCÉS 

 
 
 
 
 
 
 

CONCURSO DE POSTERS 
CON TEMÁTICA LITERARIA 

 
Unha vez máis os alumnos que cursan francés no noso 
IES apuntáronse a participar nun concurso promovido 
pola Asociación de Profesores de Galicia. Desta volta a 
creación do pster, algo habitual, tiña que xirar arredor 
dunha obra ou autor literario encadrado na  civilización 
francófona, baixo o habitual lema de “Affiche ton 
français”. 

Desta volta dende o propio Departamento decidíronse 
dúas cousas inéditas. Dunha banda dar un pequeno 
premio aos tres traballos seleccionados, 
independentemente de que fosen ou no premiados 
posteriormente en Santiago de Compostela, en 
competencia co resto de centros galegos. E por outra 
banda facer unha exposición no noso instituto con 
todos os que foron presentados por parte de alumnos 
de 3º e 4º de ESO, así como de 2º de Bacharelato.  

Finalmente, entre os traballos presentados, foron 
seleccionados os correspondentes a Laura López Tallos 
( 3º ESO C ), Laura López Pereiro (4º ESO B ) e Miriam 
Balboa Arias (2º Bacharelato A), adicados 
respectivamente a “Jules Verne”, “Le Petit Prince” et 
“Les trois mousquetaires” Noraboa a eles tres polo 
traballo feito e a todos os restantes pola participación 
nesta actividade lingüística.  
 

 

CAMIÑO DE SANTIAGO 
 

Un total de 71 alumnos  do IES Xograr Afonso Gómez, 
que cursan estudos de 3º e 4º da ESO, así como de 1º 
de Bacharelato, tomaron parte nunha actividade con 
obxetivo lingüístico no Camiño Francés a Compostela, 
ao seu paso por Sarria,  proposta polo departamento 
de Francés, e que se desenvolveu o 6 de maio do 
presente ano. 
 
A primeira parte da actividade consistía en reunirse 
con persoas que viven e traballan en Sarria,  que por 
razóns de variada índole – familiar, traballo, 
emigración, sociais, culturais, etc. –aprenderon a 
lingua francesa nun momento determinado e a 
empregan con asiduidade nas súas cotiás ocupacións 
laborais. Tomar algo con eles ao tempo que falaban 
nesta lingua estranxeira que os rapaces e rapazas 
estudan no citado centro escolar. Para ilo contouse 
coa colaboración de Bar Camiño Francés, Restaurante 
Mesón Tapas, Hotel Alfonso IX, Albergue Monasterio 
La Magdalena, Hotel Vila de Sarria, Oficina de Turismo 
de Sarria, Paul de Samos, Albergue Internacional, 
J.Delbeau Productos Innovadores, Supermercado O 
Chanto Covirán e Café Travesía dos Soños, que se 
prestaron a axudar amablemente nesta tarefa con 
finalidade pedagóxica. 
 
A segunda parte desta actividade lingüística consistía 
en buscar peregrinos francófonos en diversos puntos 
da ruta xacobea ó seu paso por Sarria, dende a 
entrada do camiño por Vigo de Sarria ata as 
proximidades de Ponte Áspera, incluíndo ademais 
lugares frecuentados polas persoas que fan este 
itinerario, como son as estacións de bus e tren, os 
tendas de alimentacións, os albergues,  o exterior do 
centro médico, a oficina de turismo, etc. O obxectivo 
que se pretendía era charlar con eles en francés, 
saber cousas dos aspectos da súa viaxe, das vivencias 
no camiño, aspectos que os estudantes  podían 
recoller en papel e lapis ou ben usando as novas 
tecnoloxías, dígase cámaras dixitais de imaxe ou 
vídeo, gravadoras de son, teléfonos móbiles, MP3 ou 
MP4, tabletas, etc. 
 
Un cuestionario gramatical, baseado en diversos 
monumentos de Sarria, así como un posterior traballo 
en casa, baseado no vocabulario da vestimenta do 
peregrino, compuxeron a terceira parte desta 
actividade realizada nunhas datas do ano na Sarria 
poboa de peregrinos que camiñan a Santiago, sendo 
boa parte deles de nacionalidades foráneas. 
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TEATRO EN LUGO 
 
Cincuenta e tres alumnos de Francés, segunda lingua 
estranxeira dos cursos 3º e 4º de ESO do IES Xograr Afonso 
Gómez de Sarria, acompañados de tres profesores, 
participaron nunha actividade lingüístico-cultura, proposta 
polo departamento de Francés. Para elo desprazáronse  a 
Lugo este luns 23 de novembro, onde traballaron e pasaron 
unha divertida e completa xornal. 

 
Comezaron a actividade cunha actividade de simulación, que 
incluía tres itinerarios diferentes pola vila das murallas. 
Distribuídos en nove grupos uniformes cun diverso material 
en lingua francesa preparado polos seus profesores e planos 
da capital da provincia, os estudantes xograrinos tiñan que 
descubrir unha batería de pistas e poder así responder a 
unha batería de preguntas sobre temáticas dispares de Lugo. 

 
Posteriormente asistiron á representación teatral de “Doit-
on le dire?”, adaptación para escolares do vodevil do autor 
Eugène Labiche, obra escrita en 1872. Unha comedia 
divertida e diferente cun ritmo escénico que chega fresco e 
espontáneo ao espectador e que ten no matrimonio por 
interese o seu tema central. 

 
Para rematar, e como terceira actividade, tras o comentario 
en grupo da representación teatral, os estudantes sarriaos 
abordaron  unha sinxela lista de preguntas de temática moi 
variada sobre a provincia de Lugo en lingua francesa que, 
unha vez traducidas,  
debían contestar coa axuda de viandantes, peóns, 
comerciantes, entre outros. 

 

 

TEATRO EN FRANCÉS 
REPRESENTADO POR 

ALUMNOS 
 
Deixar a un lado medos e temores, e sobre 
todo apostando por facer algo como é usar 
unha lingua estranxeira en público e para 
expresar un xénero literario. Foi o caso de 
nove alumnos de 2ºde Bacharelato que 
seatreveron a representar en francés dúas 
pequenas pezas teatrais adaptadas para un 
público estudiantil.  
Tras diversos e compretos ensaios chegou 
o día da verdade para os “actores e 
actrices”. Ante eles un público formado 
por alumnos de francés do noso centro, 
neste caso de 3º e 4º da ESO, e de 1º de 
Bacharelato. Así, representaron todos eles 
as pezas teatrais “La pause café” e “Le 
restaurant”, que foron do agrado dos 
asistentes e serviron para subliñar como 
unha lingua estranxeira, neste caso o 
francés, serve para moito, incluído para 
facer teatro. 
Grazas a Daniel Fernández Vázquez (Pierre), 
Lucía Méndez Gómez (Alexandre), Denise 
Torre Vázquez (Fanny), Miriam Balboa Arias 
(Étienne) e Jennifer López Alonso (Émilie) , 
actores en “La pause café”. E tamén a Nerea 
Cabanas Rodríguez (Mademoiselle Dupuis), 
Susana Fernández García (Mademoiselle 
Dupont), Noelia López Eirao (Monsieur 
Dumas) e Alba Díaz Rodríguez (Véronique 
Dubois), que representaron “Le restaurant”. 
Souberon estudar correctamente o seu 
papel, meterse na pel dos personaxes, 
empregar unha lingua estranxeira estudiada 
na aula e disfrutar con todo ilo. 
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Fe Besteiro Martínez 
 

Xefa	  do	  Departamento	  de	  Lingua	  e	  literatura	  	  galega.	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  

	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  

Cantos	  anos	  levas	  no	  centro	  ? 
Uff!	  	  Xa	  perdín	  a	  conta…	  	  debo	  
levar	  uns	  vinte. 

Algunha	   anécdota	   que	   che	  
pasara	   con	   algún	   alumno	   que	  
nos	  queiras	  contar?	   
Anécdotas	   hai	   moitas,	   pero	  
vouvos	   contar	   unha	   malévola	  
(risas)	   que	   tivo	   lugar	   hai	  moitos	  
anos.	   	   Un	   día,	   ao	   pouco	   de	   saír	  
dun	   exame,	   unha	   limpadora	  
atopou	   unha	   “chuleta”	   no	   chan	  
da	  aula	  e	  preguntoume	  se	  tivera	  
exame	   con	   ese	   grupo.	   Eu	  
díxenlle	   que	   si,	   pedinlle	   que	  ma	  
dera	  e	  gardeina.	  Era	  moi	  fácil	  de	  
identificar,	  porque	  estaba	  escrita	  
cun	   bolígrafo	   azul-‐verdoso	   e	  
axiña	   descubrín	   de	   quen	   se	  
trataba.	  O	  caso	  é	  que	  grampei	  a	  
chuleta	  ao	  exame	  e,	  o	  día	  que	  os	  
levei	  corrixidos	  a	  clase,	  díxenlle	  á	  
alumna	   que	   a	   esquecera	   dentro	  
do	  exame,	  e	  amoseilla.	  Ela,	  toda	  
vermella,	   non	   daba	   creto,	   non	  
comprendía	   que	   puidera	  
suceder,	   e	   toda	   a	   clase	  
esmendrellándose	   de	   risa.	   E	   eu,	  
por	   dentro,	   tamén…	   A	   alumna	  
nunca	  soubo	  a	  verdade. 

Para	   ti	   cal	   é	   a	   calidade	  
máis	   importante	   nun	  
alumno?	   
A	  honestidade. 

Recordas	   como	   foi	   o	   teu	  
primeiro	   día	   de	   clase	   no	  
centro? 
	  Lembro	   que	   estaba	   un	  
pouco	   asustada,	   porque	  
me	   falaran	   fatal	   do	  
instituto.	   Seica	   houbera	  
uns	  anos	  “turbulentos”	  e	  o	  
centro	   tiña	   mala	   fama;	   de	  
feito,	   case	   todo	   o	  
profesorado	   era	   interino,	  
ninguén	   quería	   praza	   aquí	  
(risas).	   Pero	   axiña	   me	   dei	  
conta	   de	   que	   as	   cousas	  
cambiaran	  e	  era	  un	  centro	  
coma	  calquera	  outro.	  E	  	  xa	  
vedes…	  sigo	  viva. 

A	   que	   lugares	   viaxaches	   ?	  
Recordas	  algún	  en	  especial	  
?	  A	  onde	  che	  gustaría	  ir	  ? 
A	   verdade	   é	   que	   son	  
bastante	   viaxeira,	   percorrín	  
practicamente	  toda	  Europa,	  
algunhas	  zonas	  de	  Asia	  e	  de	  
África,	   	   e	   tamén	   crucei	   o	  
“charco”,	  claro.	   
É	  difícil,	  porque	  todos	  teñen	  
o	  seu	  encanto,	  pero	  a	  viaxe	  
que	   fixen	   a	   Canadá	   foi	  
fantástica:	   vintecatro	   días	  
de	   aventuras	   e	   risas	   polos	  
parques	   nacionais	   de	  
Alberta	   e	   British	   Columbia.	  
Son	   as	   paisaxes	   que	  
aparecen	   na	   película	   The	  
Revenant,	   impresionantes.	  
Tamén	   Exipto	   e	   Islandia	  
conseguiron	  enfeitizarme. 
Teño	   unha	   asignatura	  
pendente	   -‐xa	   desde	  
adolescente-‐	   con	   Perú	   e	  
encantaríame	   ir	   a	   Terra	   de	  

Fogo.	  	   

Cambiarías	   algo	   do	  
funcionamento	  do	  centro?	   
En	   xeral,	   eu	   creo	   que	   está	  
funcionando	  moi	  ben,	  aínda	  
que	   sempre	   hai	   cousas	   que	  
se	  poden	  mellorar. 

“A verdade é que son 
bastante viaxeira”. 

“Penso que AeA é un modelo a 
seguir”. 
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Este	  ano	  é	  o	  40	  aniversario	  
do	  centro,	  como	  cres	  que	  
evolucionou? 
Cambiaron	   moitísimo	   as	  
cousas,	   imaxinade	   que	  
daquela	   non	   había	  
ordenadores,	   debía	   haber	  
unha	  máquina	  de	  escribir	  en	  
Secretaría	   e	   punto.	   Hoxe	  
está	  todo	  informatizado,	  nin	  
sequera	   tedes	   que	   levar	   as	  
notas	  a	  casa,	  que	  xa	  chegan	  
por	   tokapp	   ou	   mail	   (risas).	  
Era	   un	   centro	   máis	  
pequeno,	   había	   moito	  
menos	   alumnado	   e	  
profesorado.	   Tamén	   a	   nivel	  
estrutural	   se	   foron	  
producindo	   cambios:	   o	  
centro	   novo	   non	   existía,	  
ampliouse	   a	   biblioteca,	   o	  
aparcadoiro	   non	   estaba	  
pechado…	   En	   fin,	   que	   é	   un	  
centro	   novo	   en	   todos	   os	  
aspectos.	   O	   único	   que	   non	  
cambiou	   foi	   a	   cafetería,	   e	  
refírome	   á	   estrutura,	  	  
porque	   si	   se	   lle	   deu	   un	  
toque	  de	  cor	  que	  a	  fixo	  máis	  
moderna	  e	  acolledora. 

Que	  opinas	  de	  AeA? 
Penso	   que	   é	   un	   modelo	   a	  
seguir,	   unha	   revista	   atractiva	   e	  
variada	   á	   que	   se	   foron	  
incorporando	   seccións	   moi	  
interesantes	   e	   que	   todos	   os	  
anos	  nos	  segue	  sorprendendo. 

A	   que	   adicas	   o	   teu	   tempo	   de	  
lecer?	   Cales	   son	   as	   túas	  
afeccións? 
Ben,	   momentos	   de	   lecer	   teño	  
moi	   poucos,	   sempre	   ando	  
metida	  nun	  montón	  de	  historias	  
e	  non	   teño	   tempo	  para	  nada.	  É	  
nas	   vacacións	   cando	   aproveito	  
para	   ler	   e	   viaxar,	   as	   miñas	  
afeccións	   favoritas.	   Tamén	   me	  
gusta	   moito	   o	   sendeirismo	   e,	  
por	   suposto,	   a	   música	   (as	  
televisións	   na	   miña	   casa	   están	  
de	   adorno,	   pero	   música	   nunca	  
falta). 
Que	   opinas	   das	   novas	  
tecnoloxías?  
A	   importancia	   das	   novas	  
tecnoloxías	   é	   un	   feito	  
incuestionable,	   non	   existe	  
ningún	   ámbito	   no	   que	   non	  
estean	   presentes.	   A	   súa	  
aparición	  foi	  coma	  un	  terremoto	  
que	   o	   transformou	   todo.	   Hoxe	  
son	  un	  factor	   importantísimo	  no	  
desenvolvemento	   das	  
economías,	   das	   políticas,	   dos	  
movementos	   de	   masas;	  	  
cambiaron	   totalmente	   o	  
procedemento	   de	   comunicación	  
e,	  grazas	  a	  elas,	  o	  mundo	  é	  agora	  
máis	   pequeno	   e	   as	   nosas	   vidas,	  
máis	  fáciles	  e	  rápidas. 
Agora	   ben,	   o	   mal	   uso	   das	  
mesmas	   ten	   consecuencias	  
negativas,	   tanto	   a	   nivel	  
individual	   coma	   social.	   A	  
tecnoloxía	  en	  sí	  é	  neutral,	  somos	  
nós	   os	   que	   a	   facemos	   boa	   ou	  
mala	   segundo	   como	   a	  
empregamos. 
 

Considéraste	   adicta	   ás	   redes	  
sociais?	   
Non,	   adicta,	   non,	   pero	   non	   hai	  
dúbida	   de	   que	   forman	   parte	   xa	  
da	   miña	   vida	   e	   se	   faltan,	   pois…	  
como	  o	  cravo	  de	  Rosalía,	  manca	  
a	  súa	  ausencia. 

E	  xa	  para	  rematar,	  que	  consello	  
lles	   darías	   aos	   alumnos	   do	  
Xograr? 
Que	   sexan	   boas	   persoas,	   que	  
nunca	  deixen	  de	  aprender	  e	  que	  
xamais	   perdan	   a	   curiosidade	  
porque,	   máis	   alá	   da	   nosa	  
contorna,	  teñen	  todo	  un	  mundo	  
por	   descubrir.	   Ademais,	   como	  
dicía	  Mark	   Twain,	   	   “viaxar	   é	   un	  
exercicio	   con	   consecuencias	  
fatais	   para	   os	   prexuízos,	   a	  
intolerancia	   e	   a	   estreiteza	   de	  
mente”.  

“Lembro que o primeiro día 
de clase estaba un pouco 

asustada”. 
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José Manuel Valcarce López	  
	  

	  “Eu	  penso	  que	  se	  dera	  un	  consello	  ós	  profesores	  sería	  que	  non	  deran	  tantos	  consellos.”	  

Alumno	   do	   Xograr	   durante	   4	   anos,	   posteriormente	   profesor	   de	   música	   dende	   2001	   e	   director	  

dende	  2011,	  concedeunos	  esta	  entrevista. 

	  

	  

	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  

	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  

Cantos	   anos	   levas	   no	   Xograr?	   E	  
como	  director?	  
Como	   profe	   levo	   15	   anos,	  

previamente	  estivera	  4	  anos,	  pero	  

como	   alumno;	   e	   como	   director,	   5	  

con	  este,	  pasa	  o	  tempo	  voando!	  

Que	  é	  o	  máis	  difícil	  de	  dirixir	  no	  
centro?	  
Non	   creo	   que	   haxa	   nada	   en	  

particular	   cando	   a	   xente	  

colabora.	   Durante	   estes	   5	   anos,	  

todos	   colaborastes	   ao	   100%.	  

Tanto	   o	   profesorado	   como	   o	  

alumnado.	  

Para	  ti	  que	  é	  máis	  difícil,	  manter	  
unha	   boa	   orde	   entre	   os	  
alumnos	  ou	  entre	  os	  profes?	  
No	   caso	   de	   que	   houbera	  

problemas	   de	   convivencia,	   que	  

non	  o	  é,	  eu	   creo	  que	   sería	  máis	  

difícil	  entre	  os	  profes,	  porque	  os	  

adultos,	   somos	   adultos	   tanto	  

para	   o	   bo	   como	   para	   o	   malo.	  

Pero	   preocúpame	   máis	   a	  

convivencia	   entre	   os	   alumnos	  

porque	   tedes	   menos	  

ferramentas	   para	   resolver	   os	  

problemas.	   Eu	   creo	   que	   o	  

segredo	   está	   en	   razoar	   con	   vós;	  

para	  min	  esa	  é	  a	  mellor	  forma	  de	  

que	   os	   problemas	   queden	  

solucionados.	  
Como	   foi	   o	   teu	   primeiro	   día	   no	  
Xograr?	  
Foi	  como	  se	  me	  soltasen	  nun	  lugar	  

totalmente	   descoñecido.	   Eu	  

estudara	  aquí,	  pero	  cando	  regresei	  

como	   profe	   era	   totalmente	  

diferente,	   porque	   ademais	   foi	   o	  

meu	  primeiro	  destino.	  

Foi	   bastante	   angustioso,	   paseino	  

bastante	  mal	  durante	  o	  cambio	  de	  

alumno	  a	  profesor.	  

Este	  ano	  é	  o	  40	  aniversario	  
do	   centro,	   como	   cres	   que	  
evolucionou?	  
Teño	   dúas	   perspectivas,	  

como	  profe	  e	  como	  alumno.	  

Cando	   estaba	   como	  

alumno,levaba	   poucos	   anos	  

funcionando	  e	   	  recordo	  que	  

o	   centro	   era	   como	   un	  

cárcere.	   E	   agora,	   creo,	  

dende	  a	  miña	  opinión,	  pero	  

iso	   tédelo	   que	   valorar	   vós,	  

que	   é	   todo	   moito	   máis	  

tolerante,	   e	   tedes	   máis	  

liberdades;	   ou	   polo	   menos	  

iso	  me	  gustaría. 

Que	  opinas	  sobre	  AeA?	  
Pois…	  eu	  creo	  que	  é	  como	  

a	   filla	   única	   mimada	   do	  

centro.	   É	   un	   orgullo,	  

cando	   chega	   finais	   de	  

maio	   e	   sae	   a	   luz,	   e	   lla	  

podemos	   mandar	   a	  

outros	   centros	   e	   che	  

digan:	   “Vaia	   pasada	   de	  

revista	  tedes”.	  

“Recordo	  que	  o	  centro	  era	  
como	  un	  cárcere.”	  

54 



 

A
Q

U
I

 E
 A

G
O

R
A

 
 

O mundo do xograr 
 

 

Algunha	   anécdota	   que	   che	  
ocorrera	   que	   nos	   queiras	  
contar.	  
Anécdotas	   moitas,	   pero	  

unha	   delas	   foi	   nun	   deses	  

primeiros	   anos,	   a	   principio	  

de	   curso	   cando	   repartes	   as	  

fichas	   dos	   datos	   persoais	  

que	  teñen	  varios	  apartados,	  

un	   deles	   se	   tes	   pendentes;	  

e	   un	   rapaz	   puxo:	   “Non	   me	  

deixan	  na	  casa”.	  

Es	   músico?	   Que	   instrumento	  
tocas?	   Que	   significa	   para	   ti	   a	  
música?	  
Si,	  son	  músico.	  O	   instrumento	  co	  

que	   comecei	   e	   co	   que	   fixen	  

carreira	   no	   conservatorio	   é	   o	  

bombardino,	   pero	   tamén	   toquei	  

o	  trombón	  e	  a	  trompeta.	  É	  a	  miña	  

comida,	   o	   meu	   alimento,	   xa	   o	  

dicía	   Platón:	   “A	  música	   é	   para	   a	  

alma,	   como	   o	   alimento	   para	   o	  

corpo”.	  Comecei	  na	  música	  con	  9	  

anos,	   quizais	   un	   pouco	   tarde,	  

pero	   dende	   aquela	   seguín	  

tocando	  día	  a	  día.	  

A	  que	  adicas	  o	  teu	  tempo	  de	  lecer?	  
Cales	  son	  as	  túas	  afeccións?	  
Adícollo	   á	   miña	   familia,	   que	   a	   teño	  

bastante	   abandonada	   co	   tema	   das	  

miñas	  obrigas;	   e	   tamén,	   á	  miña	   filla	  

de	   7	   anos	   a	   que	   adoro.	   As	   miñas	  

afeccións	  son	  a	  música	  e	  viaxar;	  teño	  

o	  interese	  de	  coñecer	  xente,	  idiomas	  

e	  outras	  culturas.	  

	  A	   que	   lugares	   viaxaches?	  
Recordas	   algún	   lugar	  
especial?	  A	  onde	  che	  gustaría	  
viaxar?	  
Non	   viaxei	   a	   lugares	   moi	  

lonxanos,	   pero	   por	   Europa	   a	  

bastantes	   capitais	   e	   por	  

España	   tamén	   a	   diferentes	  

sitios.	   Na	   miña	   época	   de	  

músico	   a	   moitos	   pobos	   e	  

aldeas,	   fun	   músico	   de	   banda	  

e	   de	   orquestra	   e	   cada	   ano	  

que	   me	   dediquei	   a	   iso,	  

pasaba	   aproximadamente	  

100	   pobos;	   nese	   aspecto	  

coñezo	   lugares	   moi	  

recónditos	   de	   toda	   Galicia	   e	  

logo	  fun	  tocar	  a	  París,	  Suíza	  e	  

o	  País	  Vasco	  varias	  veces.	  

Un	  lugar	  especial	  para	  min	  foi	  

Noruega	   que	   me	   encantou,	  

paréceme	   bestial,	   perdoando	  

a	   expresión;	   é	   un	   país	   moi	  

grande	   con	   pouca	   poboación	  

e	  moi	   concentrada,	   polo	   que	  

no	   resto	   a	   natureza	   está	  

completamente	  virxe.	  	  

Non	   hai	   ningún	   lugar	   en	  

particular	   onde	   me	   gustaría	  

viaxar,	   o	   importante	   é	   a	  

compañía	   e	   rodearse	   de	   boa	  

xente.	  

Que	   consello	   lle	  
darías	   ós	   alumnos	   do	  
centro?	  
Non	   vou	   dar	   un	  

consello,	   eu	   penso	  

que	   se	   dera	   un	  

consello	   sería	   ós	  

profesores	   que	   non	  

deran	   tantos	  

consellos.	   Porque	   eu	  

penso	   que	   cada	   un	  

debe	  buscar,	   decidir	   e	  

seguir	   o	   seu	   camiño.	  

Escoitade	   o	   que	   vos	  

din,	   pero	  pensade	   vós	  

o	   que	   queredes	   facer;	  

é	  importante.	  

“Eu	  creo	  que	  AeA	  é	  
como	  a	  filla	  única	  
mimada	  do	  centro”	  

“O	  meu	  primeiro	  día	  no	  Xograr	  
foi	  coma	  se	  me	  soltasen	  nun	  

lugar	  totalmente	  
desscoñecido.”	  
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-PASATEMPOS-	  
COMPLETA	  O	  SEGUINTE	  ENCRUCILLADO	  COAS	  PALABRAS	  AXEITADAS:	  
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34	   	   	   	   	   35	   	   36	   	   	   	  
37	   	   	   	   	   38	   39	   	   	   40	   	  
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HORIZONTAIS	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  
	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

1:	  Tornaba	  brando.	  

11:	   Rapidamente,	   con	  
celeridade	   (locución	  
adverbial).	  

12:	   Case	   sempre	  
andamos	  a	  pisar	  nel.	  

13:	   O	   acto	   no	   que	   lles	  
botan	   auga	   na	   cabeza	  
aos	  nenos.	  

15:	   Ao	   revés,	   adverbio	  
afirmativo.	  

16:	   Dise	   das	   que	  
perderon	  a	  memoria.	  

19:	   Ao	   revés,	   desfixen	  
cos	  dentes.	  

	  

36:	  Ao	  revés,	  une.	  

22:	  Prefixo	  negativo.	  

23:	   Entregaron	   armas	   a	  
un	  exército.	  

25:	   Ao	   revés,	   moeda	  
peruana.	  

27:Un	  átomo	  convértese	  
nun	   x	   cando	   se	   lle	  
engade	   ou	   diminúe	   un	  
electrón.	  

28:	   Ao	   revés,	   nome	   de	  
letra,	  en	  plural.	  

30:	  A	  filla	  do	  fillo.	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

34:	   Pon	   bonito,	  
enfeita.	  

37:	   Une	   en	  
matrimonio.con	  fío.	  

38:	  Cabeza	  de	  gando.	  

40:	   Pronome	  
reflexivo.	  

41:	   Naipe	   que	   leva	   o	  
número.	  

42:	   En	   plural,	   coas	  
nádegas	   apoiadas	  
nun	  asento.	  

20:	   Superficie	   plana	  
limitada	   por	   dúas	  
rectas	   	   e	   o	   arco	  
correspondente.	  

	  

56 



	   LITERATURA	  

	  

A
Q

U
I

 E
 A

G
O

R
A

 

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

1:	   Localidade	   da	   provincia	  
de	  León.	  

2:	  Célebre	  xeneral	  de	  Tebas	  
de	  nome	  raro	  e	  longo.	  

3:	   Nome	   de	   varón	   pouco	  
común	  nestas	  terras.	  

4:	   Non	   deixará	   marchar,	  
obrigará	  a	  permanecer	  

5:	   Lugar	   de	   Italia	  
relacionado	   con	   San	  
Francisco.	  

6:	   Doutrina	   política	   de	  
Hitler	  e	  seguidores.	  

7:	  Ao	  revés,	  nome	  de	  letra.	  

	  

8:	   As	   que	   contan	   moitos	  
chistes.	  

9:	  Marchabas	  

10:	  Prefixo	  negativo	  

14:	   Colón	   foi	   nomeado	  
Almirante	  da	  Mar.	  

15:	   Ao	   revés,	   adverbio	  
afirmativo.	  

17:	  Letras	  de	  caro.	  

18:	  Marchar.	  

21:	  O	  que	  resulta	  moi	  
pesado	  ou	  moi	  caro.	  

	  

	  

24:	  Botaban	  gargalladas.	  

26:	  Peitos	  da	  muller.	  

29:	  Véndense	  nas	  pastelarías.	  

31.	  Detrás	  de.	  

33:	   Fai	  dimitir	  do	  cargo	  a	  un	  
subordinado.	  

34:	  O	  contrario	  de	  'alá'.	  

35:	  Letras	  de	  aran.	  

39:	  Famoso	  extraterrestre	  no	  
cine.	  

	  

BUSCA	  AS	  5	  DIFERENZAS	   BUSCA	  5	  NOMES	  DE	  PEIXES.	  
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viedeoxogos 

 

Creada pola famosa empresa desarrolladora de videoxogos estadounidense, Naughty Dogs, e distribuida pola 

empresa multinacional Sony Computer Entertainment, Uncharted é unha exitosa saga de videoxogos de 

acción e de aventura que consta de catro xogos. 

O primeiro xogo chámase  Uncharted: Drake's Fortun, dispoñible soamente 

para a consola PlayStation 3. A historia protagonízaa un descendente do 

aventureiro  Francis Drake, Nathan Drake, quen empeza unha viaxe en busca 

do tesouro perdido “O Dourado” xunto ao seu amigo Victor Sullivan, máis 

coñecido como  "Sully" , e a periodista Elena Fisher. 

 

O segundo xogo Uncharted 2: Among Thieves tamén dispoñible 

uñicamente para  PlayStation 3, continúa a historia de Uncharted: 

Drake's Fortun ambientada dous anos despois desta. Este xogo 

contará ademais, como incorporación a súa trama, con Marco Polo e 

as súas exploracións.  

 

 

O terceiro xogo, Uncharted 3: Drake's Deception, tamén é de uso 

exclusivo para a PlayStation 3. Nesta secuela a historia vaise concentrar 

en Nathan Drake e o seu mentor Victor Sullivan, que viaxaran arredor 

do mundo buscando a cidade perdida, coñecida por varios nomes, 

entre eles “Iram das columnas” e “a Atlántida das areas”. Finalmente 

chegarán a Península Arábiga e ao vasto deserto de Rub al-Jali que 

tamén se coñece como “O cuarto vacío”. Este xogo básase nas 

aventuras de T.E. Lawrence. 

 

O cuarto e último xogo Uncharted 4: A Thief's End é un dos videoxogos máis esperados para o 2016, o cal 

saliu a venta o 10 de Mayo deste mesmo ano para a nova consola PlayStation 4. Cronolóxicamente, a historia 

comenza catro anos despois da anterior secuela Uncharted 3.  O buscador 

de tesouros xa retirado Nathan Drake estará vivindo felizmente coa súa 

esposa Elena Fisher  ata que aparece Sam, o irmán do protagonista e ao cal 

este daba por morto. Sam vaille pedir un favor e como Nathan se sente 

culpable por dalo por morto, volverá ao mundo dos ladróns.  A principal 

localización no xogo será  Libertalia, unha cidade perdida en Madagascar.  

                        

 

Traballo realizado por Iván Somoza 

UNCHARTED 
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entrevista 
 

ENTREVISTA A EVA E CARMELA 
Xa pasou, practicamente, outro curso máis. A que parece que aínda foi onte cando estabamos en setembro, con esa 
morriña do verán,que xa se ía? Pois tachán, aquí volve! Ai, que ganas de pasar os días de festa en festa verdade? 
Pero antes queremos que leades a enquisa que decidimos facerlles ás antigas directoras de AeA (que tamén están a 
acabar o seu primeiro ano universitario). Agardamos que vos agrade! 
 

Como foi a vosa chegada á 
universidade? E ás cidades nas 
que estades respectivamente? 
Carmela: A miña chegada non foi 
nada doutro mundo, xunto cos 
nervios de empezar e coñecer 
xente nova. Iso si, adaptarse a 
Madrid xa foi outra historia. De 
primeiras semella unha cidade 
inmensa e confusa, ata que 
comezas a deixarte conquistar 
polas rúas de Malasaña ou as 
luces de Gran Vía, sen entender 
por que antes non che gustaba. 
Eva: Curiosa. Pensei que sería 
moito peor, pero o feito de ver a 
xente igual ou máis nerviosa ca 
min, fíxome tranquilizarme e 
empezar a falar coa xente. O 
meu consello é definitivamente 
tomarse o primeiro día 
universitario coma un 
campamento. Por outro lado, eu 
nunca pisei moito a Coruña e non 
me chamaba moito a atención, 
pero dende que cheguei, 
mostroume un montón de 
lugares que coñecer, 
oportunidades e novos amigos.  
Que é o que máis botades de 
menos ao chegar a clase? 
C: O galego. Boto moito (moito, 
moito) de menos falar en galego. 
E: Petar na porta cando chegaba 
todos os días tarde. Dígoo 
totalmente en serio. Aquí dá 
igual se chegas 30 min tarde, ti 
entras sen chamar. Tamén boto 
de menos non ter un sitio fixo e 
ver caras amigas. 
Foivos complicado comezar a 
falar cos vosos compañeiros? 
Hai algún co cal teñades máis 
afinidade? 
C: A verdade é que non. Unha 
das mellores cousas da 
universidade é que fas amigos 
axiña, supoño que polo feito de 

que te atopas con xente que ten 
gustos similares aos teus; por 
algo escollestes o mesmo que 
facer para os próximos 4 anos. 
E: En realidade non. 
Considérome unha persoa 
tímida, pero á hora de coñecer 
xente son bastante “soltada” 
para adiante. Lembro que cada 
persoa á que me acercaba 
presentábame cun: “Ola, son Eva 
de Sarria”. E a esta, levábaa 
xunto de outra para así estar 
moitas máis xuntas. Lévome ben 
con gran parte da clase, pero 
como sempre existen excepcións. 
Os primeiros días fóra da casa, 
resultáronvos difíciles? 
C: Non, non é tan catastrófico 
como parece. A vida é 
movemento, evolución, xa dicía 
Heráclito de Éfeso que “todo 
flúe, nada permanece” , non si? 
E: O que en realidade me 
resultou difícil foi o feito de non 
perder o bus (cousa que aínda 
sigo mellorando). Pero respecto 
ao de vivir fóra non é “difícil” a 
palabra. Eu boto de menos a 
comida da avoa, a miña cama, os 
sitios a 5 minutos, as tardes en 
Juan, música, e como non, aos 
amigos.  
A carreira na que estades, foi 
sempre aquela que quixestes 
estudar? 
C: No meu caso custoume 
bastante decidilo. De feito, non 
foi ata 1º de BAC cando o tiven 
realmente claro. Sabía que 
quería algo que tocase a bioloxía 
de preto, e tamén sabía que 
Medicina non era o meu (as 
vísceras e eu nunca conxeniamos 
ben); pero non foi ata un bonito 
día no que a bioquímica chamou 
a miña porta cando dixen “e isto? 
Porque non?” 

E: Dende cativa pasei de mestra a 
veterinaria. Logo emperreime 
con xeoloxía ou bioloxía. Fixen 4º 
de ciencias, o que me axudou a 
ver que non me gustaban tanto. 
Por iso me decidín pola rama 
social, con materias de todo tipo, 
dende francés ata matemáticas; 
pasando por arte.  
Ao longo dos vosos anos no 
Xograr, tivestes algún profesor 
que vos motivase a estudalas? 
C: O certo é que si. Ata 3º da ESO 
eu tiña claro que quería estudar 
xornalismo e adicarme a escribir. 
Pero nese curso tiven un 
profesor de bioloxía que marcou 
a diferenza, polo menos para 
min, xa que fixo espertar o meu 
interese pola materia, que axiña 
sería a miña preferida. O proceso 
continuou con Marisol, quen nos 
levou ao laboratorio e ao mundo 
da microscopía. De feito moitas 
das prácticas que fixen este ano, 
tamén as fixera con ela. E se ides 
coller unha carreira que toque a 
investigación, o seu caderno 
seravos útil despois de todo.  
E: Sendo sincera, non. Quizáis o 
feito de que estea a estudar isto 
é en gran parte pola revista. En 
AeA o tema de editar e maquetar 
é algo moi presente, o que che 
fai pensar “quizáis si vallo para 
isto”. E aí o detonante de onde 
me atopo agora mesmo. 
Coñecedes algunha revista 
universitaria? Se se dera o caso, 
gustaríavos formar parte dela? 
C: Si, na facultade de Químicas 
da Complutense hai unha que se 
chama Crisol. Vexo moitas veces 
os carteis pegados pola 
universidade, pero aínda non me 
animei a contactar con eles. 
Quizáis nun futuro... 
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E: A verdade é que na UDC non 
existe tal, e se se dera o caso, 
claro que me gustaría participar! 
A materia que máis e que menos 
vos gusta? E a propósito, credes 
que hai algunha materia das que 
estudades que non vos vaia ser 
útil nun futuro? 
C: Pois a que máis me gusta é, 
sorpresa, sorpresa, a bioquímica! 
O complexo mecanismo das 
molecular das células é 
realmente incríbel! Canto máis 
sabes, máis queres saber! E en 
canto á que menos me 
entusiasmou, a física. É unha 
materia que está ben e pretende 
achegarte a ferramentas que che 
sirvan no futuro e demais, o 
problema está en que non o 
consegue. Quizabes non cumpre 
coas espectativas. 
E: Se teño que elixir, a máis 
convincente é Historia do Cine e 
da Animación, que aínda que é 
moito para estudar, faise ameno. 
Pola contra, a que menos me 
convence é Empresa ou 
Fundamentos dos Medios 
Tecnolóxicos. 
Que lugar das cidades nas que 
vivides elixiriades para pasar 
unha tarde de ocio? 
C: Penso que calquera sitio do 
centro de Madrid sería bo para 
unha tarde de lecer, as rúas 
arredor de Callao e Sol sempre 
teñen algo que ver. E se o que 
che apetece é un pouco de 
ambiente universitario para 
tomar uns cacharros cos amigos 
mellor será que te achegues por 
Moncloa, o berce do 
universitario trasnoitado.  
E: Destacaría sitios como a Torre 
de Hércules, o Aquarium, A Casa 
das Ciencias, Riazor... E tamén o 
concello, sitio non moi 
frecuentado(onde nos metimos 
unhas amigas e máis eu sen 
saber se se podía), ou o 
anfiteatro. 
Cal é a vosa opinión respecto ao 
sistema educativo español e ás 
reformas que queren realizar 
actualmente? 

C: Ben é certo que o sistema 
actual non é perfecto, posto que 
é imposible encaixar a todos os 
perfís estudantís en só 2 grupos 
(ciencias e letras). Deberíanse 
potenciar outros xeitos de 
aprendizaxe, apostar menos pola 
memorización e fixar uns 
conceptos que permitan á persoa 
buscar, investigar, buscar as 
respostas por si mesma, E 
tampouco creo que a LOMCE 
sexa o máis adecuado, xunto co 
3+2, xa que se industrializa ao 
estudante. Deste xeito estáselle a 
privar do máis fundamental dos 
seus dereitos: o da libre elección 
consciente. 
E: Mellorable. Moito máis 
mellorable. Creo que en vez de 
tanta reforma deberíase 
concienciar ao alumnado sobre 
os cambios producidos e que 
poden chegar a producirse; e 
como afectaría iso ao seu futuro. 
Pasado a etapa do Bacharelato, 
que lles diríades a aqueles 
alumnos a piques de rematar? E 
ós que van para 2º? 
C: Aos que xa estades rematando 
o fatídico 2º diríalles: “a que non 
foi para tanto?” e ós que ides 
camiño del con dúas palabras 
teño suficiente: “ESTUDADE 
MOITO”. 
E: Respecto aos primeiros, como 
diría un dos meus compañeiros 
de clase: “Se non se poden incar 
os cóbados, haberá que incar os 
xeonllos...” A parte diso, voume 
dirixir a vós: non lle teñades 
medo ningún ao que está por vir, 
porque coma todo na vida 
haberá cousas boas e cousas 
malas. Pero aos que ides para 2º, 
non vos vou mentir dicindo que é 
un curso coma outro calquera. 
Pasarásevos nun abrir e pechar 
de ollos e aínda que a veces vos 
superará, tedes que intentar 
tomalo o mellor posible. En 
definitiva, apretádevos o cinto, 
que veñen curvas. 
E finalmente, con que vos 
quedariades de todo o vivido no 
instituto? 

C: Isto é unha pregunta trampa 
para que digamos ca revista, non 
si? Pois a verdade si que é unha 
das cousas que cabería destarcar 
do meu paso polo instituto. Máis 
que Aquí e Agora en si, o que 
aprendín con ela: a ilusión, o 
esforzo e a satisfacción de 
traballar nun proxecto noso, ver 
como medra e perdura no 
tempo. Tamén me quedaría con 
2º de BAC, chamádeme tola, 
pero os que o pasastes comigo 
estaredes cheos de escoitar o 
meu “2º tamén é para 
desfrutalo” e alégrome moito de 
telo aproveitado na medida do 
posible; porque xunto co 
“estudade moito” sempre vai o 
“saíde aínda máis” porque a vida 
é experiencia e esa non vén nos 
libros. 
E: Quedaríame coa xente, sen 

dúbida ningunha. Son 6 anos os 

que vivín no Xograr. Seis anos 

nos que cada un dos membros 

do persoal docente e non 

docente me converteron nesta 

persoa que son. E como non, 

tamén coa revista, os bocadillos, 

os tratos con Celeiro e as súas 

fotocopias, os “shhhh” da 

biblioteca... Diría que me 

quedaría con todo, e aínda así, 

quedaríame curta. 

 

 

 

 

 

 

 

Entrevista realizada por  

 Lucía Pombo 

Cinthia Díaz 

Kellie Arias 
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reflexions 

AS COUSAS CLARAS 
Perder(se): “Non acertar co camiño ou lugar adecuado”. 

 

Chegados a cuarto da ESO, podo afirmar que sigo tan perdida (ou máis) que cando entrei por primeira vez 

pola porta do instituto. Daquela non sabía onde estaba a sala de xuntas, nin o nome da metade dos 

profesores.  Algunha que outra porta facíaseme demasiado pesada e facerme ver no bulicio da cafetería 

parecía misión imposible (aínda que isto último tampouco cambiou demasiado). 

 O caso é que xa estiven ata nunha misteriosa cociña da que ata agora, só oíra falar; podería gañar un 

concurso sobre os docentes do Xograr e mesmo deixei de tropezar con ese tope da porta do patio que dá á 

cafetería (máis que nada porque cambiaron a porta…). Pola contra, comprendín que perderse non é non 

atopar a sala de xuntas ou confundirte de corredoiro no edificio vello. Perderse é non atoparte a ti mesmo. 

Non saber onde podería estar o teu camiño. Deixar de ter as cousas claras.  

Quizais estar perdido sexa ser adolescente, pero eu só sei que dende que entrei aquí non fago máis que ter 

dúbidas. E non me refiro a non entender o problema de física ou  non estar segura do ano de defunción 

dun rei. Entrei pensando que, máis ou menos, tiña claro o meu futuro e, chegarei a bacharelato, pensando 

que non existen as vocacións, que ninguén nace con ese algo dentro que o inspira ata conseguir o seu 

soño. Porque se algo me levo de todas as miñas reflexión durante clases que non conseguiron captar a 

miña atención, é que tiñan razón cando me dicían de cativa que era un bulebule. Asústame demasiado 

escoller un dos camiños, e non porque non me pareza emocionante ou non me guste o suficiente. 

Simplemente é que non me conformo. Non quero rexeitar o resto de oportunidades, priorizar unha. Quero 

conservar as miñas ganas de cambiar, de ser distinta cada día ou facer o que realmente considero 

importante nese intre. 

Aínda así, seguireille a corrente ao mundo e comezarei a facer o bacharelato de ciencias. Así que, no fondo, 

creo que escribo isto para recordarme a min mesma que un número non me define, que non me obsesione 

demasiado; porque eu mesma sei que podería ser feliz dun montón de formas. Que o importante é non 

parar quieta, seguir dando guerra e motivos para merecer o nome de  bulebule.  

 

 

                                                                                                                                                      Laura López Pereiro 
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(ADICADO AOS ALUMNOS DE 4º ESO) 

O 22M de 2016  quedará  gravado  na memoria colectiva: O Día Mundial da Auga convertíuse nun 

manancial de bágoas en Bruselas. A triste e luctuosa nova percorreu  axiña titulares e fíos comunicativos  

ata chegar a vós, afastados nun milleiro e pico  de quilómetros. Lonxe quedaban  os feitos pero  sentistes  

as punzadas  do terror cravarse na vosa razón , pois moi perto estaba Bruselas do voso corazón : moito 

planificastes,  moito soñastes e moito desexabades ese destino, símbolo de Europa e  broche de ouro para 

un remate final da ESO, destino escollido dunha viaxe  que nunca foi. 

 Con  PÓLVORA me dirixo  a aqueles que frustraron os vosos soños, o voso traballo durante meses, 

con PÓLVORA   me dirixo a aqueles  que roubaron as vosas economías domésticas, con PÓLVORA  me 

dirixo a RYANAIR,  compañía irlandesa  lowcost de aviación , que presume de ser a primeira en España, si, a 

primeira e única que non atende nin reclamacións nin cancelacións de vo.  Con PÓLVORA me dirixo a esta 

empresa que non atende nin entende razóns.  

Con  MAGNOLIAS me dirixo a VOSOUTROS, rapaces e familias de 4º ESO,  que non deixastes que o 

terror  imposto polos “sinrazón”  vos tinguira e amargara o corazón. Con MAGNOLIAS me dirixo a 

VOSOUTROS , alumnos do IES , aprendices da lóxica e da razón,  das ecuacións da vida, dos dilemas e da 

solución, do consenso e da participación. Con MAGNOLIAS me dirixo a VÓS, rapaces e rapazas que 

salientablemente ben  aprendestes e razonastes  a  lección :   

“Toda viaxe,  aínda que teña 1000 leguas,  comeza cun só paso” Lao-tsé (570 aC-490 aC) Filósofo chino 

“É a viaxe e non o destino o que importa” T.  S. Eliot  (1888-1965)  Poeta, crítico literario e dramaturgo 
 anglo-estadounidense 

 
“As viaxes son na mocidade unha parte de educación e, na vellez, unha parte de experiencia.” Sir Francis 

Bacon (1561-1626) Filósofo e estadista británico 

“Viaxar é un exercicio con consecuencias fatais para os prexuízos, a intolerancia e a estreiteza de mente”  

Mark Twain ( 1835-1910) Escritor estadounidense 

“Viaxar é imprescindible e a sede de viaxe, un síntoma neto de intelixencia”. Enrique Jardiel Poncela (1901-

1952) Escritor español 

*Lembrando  a  Méndez Ferrín 

CON PÓLVORA E MAGNOLIAS 
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reflexions 

 

E  por iso, porque a vida é coma unha  viaxe, con avión ou sen avión , ímonos de excursión! 

           Lola Chaos 

 

A VIAXE 

“No meu caso, non viaxo para ir a un lugar en particular, senón 

por ir. Viaxo polo pracer de viaxar. A cuestión é movernos”. 

 Robert Louis Stevenson 

 

Coa maleta a medio desfacer, un montón de mensaxes agradables no móbil e agardando que compartan 

comigo todas as imaxes que gardan esta última semana, intento asimilar a cantidade de momentos e 

emocións dos últimos días. Toca aceptar que esta viaxe chegou ao seu fin. Volver á realidade na cal terei 

exames todas as semanas e madrugar non me producirá nin un chisco de ilusión. 

Podería comezar a falarvos do bonitas que me pareceron as cidades que visitamos, do incrible que parecen 

todas as construcións delas ou da cultura destes lugares. Mais creo que para iso só precisades investigar, 

ver, ler ou simplemente, viaxar alí. Sen pretender quitarlle protagonismo ao lugar que visitamos, quero 

dicir que o importante son as persoas.  

A comezos de curso estabamos todos e todas demasiado ilusionados co noso primeiro destino. Bruselas 

agardaba por nós e parecía que nunca chegaría o día de marchar. E así foi, quedamos en terra e a 

desilusión apoderouse de nós. 

Por este motivo quero dicirvos (especialmente aos máis cativos, que aínda teñen por diante a excursión de 

cuarto), que non vos preocupedes polo lugar e que saquedes das vosas cabeciñas esa idea de ir ao 

estranxeiro ante todo. Porque creo que subimos ao bus sendo demasiado descoñecidos os uns para os 

outros e baixamos coas ideas totalmente cambiadas e moito máis unidos. Así que, o importante é a 

actitude. As ganas de escapar da rutina e mostrarte tal e como en realidade es. Porque, sinceramente, non 

creo que cheguemos nunca a coñecer realmente a alguén dentro dunha aula, nin a descubrir as leccións 

realmente importantes, nin a entendernos a nós mesmos. Así que, que ninguén diga que as excursión son 

unha perda de tempo e que logo non seremos capaces de completar o temario, porque a min tanto me ten 

saber resolver sistemas de ecuacións ou os numeriños do meu boletín final se, pola contra, non sei 

afrontar os problemas da vida real. 

 

63 

Laura López Pereiro 

http://en.wikipedia.org/wiki/Robert_Louis_Stevenson


	   	   	  

A
Q

U
I

 E
 A

G
O

R
A

 

AGRADECEMENTOS 

AGRADECEMENTOS 
	  
Dende	  o	  equipo	  de	  Aquí	  e	  Agora	  gustaríanos	  dar	  as	  grazas:	  
	  
Ao	  Concello	  de	  Sarria,	  a	  conta	  de	  quen	  corren	  parte	  dos	  gastos	  referidos	  á	  impresión	  da	  revista.	  
Á	  dirección	  e	  o	  Equipo	  de	  Dinamización	  Lingüística,	  que	  sempre	  apoiaron	  este	  proxecto.	  
Aos	   profesores	   que	   participaron	   na	   sección	   Dime	   que..:	   Miguel	   Cumbraos,	   Pedro	   Sánchez,	   María	   Agra,	   Beatriz	  
Ovalle,	  Jorge	  Marcos,	  	  Ramón	  Noche,	  Lola	  Chaos	  e	  Sonia	  Cantalapiedra;	  e	  por	  suposto	  tamén	  a	  Fe	  Besteiro	  e	  a	  José	  
Manuel	  Valcarce	  por	  facer	  frontre	  ás	  nosas	  entrevistas.	  
A	  quen	  contribúe	  dende	  fóra	  a	  modo	  de	  colaboración	  externa	  como	  son	  os	  casos	  de	  Carmela	  Cela,	  Eva	  Melle	  e	  María	  
Lopo.	  
A	  Miguel	  Cumbraos	  por	  manternos	  ao	  día	  do	  sucedido	  na	  nosa	  biblioteca	  e	  as	  actividades	  de	  francés.	  
A	  Marisol	  Rodríguez	  polo	  asesoramento	  na	  área	  científica.	  
A	  Andrea	  Maceiras	  pola	  súa	  atenta	  colaboración	  e,	  sobre	  todo,	  por	  concedernos	  unha	  entrevista	  tan	  desenfadada.	  
Ás	  coordinadoras	  (Lola	  e	  Esperanza)	  por	  facer	  que	  Aquí	  e	  Agora	  sexa	  real.	  
A	  Miriam	  Balboa	  polo	  fantástico	  debuxo	  do	  índice,	  que	  xunto	  con	  Alba	  Rodríguez	  lles	  dexamos	  moita	  sorte	  na	  nova	  
etapa	  que	  van	  comezar.	  
A	  Noemí	  Vázquez	  pola	  composición	  da	  portada,	  e	  a	  María	  José	  Santiso	  pola	  súa	  colaboración.	  
A	   todos	   os	   que	   non	   sodes	  membros	   da	   revista	   pero	   vos	   servistes	   das	   súas	   páxinas	   para	   facer	   públicas	   as	   vosas	  
queixas	  ao	  	  mundo.	  
Pero	  sobre	  todo	  a	  ti,	  lector,	  por	  ser	  para	  quen	  Aquí	  e	  Agora	  se	  segue	  a	  publicar	  ano	  tras	  ano.	  
	  

Manuel	  Corujo	  Muíña	  
(en	  nome	  do	  equipo	  de	  Aquí	  e	  Agora).	  

	  
	  

_¨_¨_¨_¨_¨_¨_¨_¨_¨_¨_¨_¨_¨_	  
A	  maquetación	  íntegra	  desta	  revista	  foi	  realizada	  por	  Laura	  López	  Pereiro	  e	  Manuel	  Corujo.	  

	  

	  

SE CHE GUSTOU ESTE NÚMERO DE AQUÍ E AGORA, OU SE POLA 
CONTRA CRES QUE HAI ALGO QUE DEBERÍAMOS MELLORAR, PODES 
COMENTÁRNOLO NO NOSO BLOG revistaaquieagora.blogspot.com (ONDE 
TAMÉN ATOPARÁS AS EDICIÓNS ANTERIORES) OU ENVIARNOS UN 
CORREO A revistaaquieagora@gmail.com  
E PARA ENTERARTE DAS NOSAS ÚLTIMAS NOVIDADES SÉGUENOS EN 
TWITTER @RevistaAeA OU DÁLLE A GÚSTAME Á NOSA PÁXINA DE 
FACEBOOK Revista Aquí e Agora 
 
 
 
 
  

QUERES FORMAR PARTE DO EQUIPO DE AQUÍ E AGORA? QUERES 
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